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Številka: 060-01-9/2021/29 
Ljubljana, 20. 10. 2021                              Predlog                
                                                                                                      

Z a p i s n i k  
 

44. seje Državnega sveta Republike Slovenije,  
ki je bila v sredo, 13. 10. 2021,  

v dvorani Državnega sveta  
 

 
Predsednik Državnega sveta Alojz Kovšca je, v skladu z drugim odstavkom 34. člena 
Poslovnika Državnega sveta, ugotovil, da je Državni svet sklepčen (v navedenem 
trenutku 27 prisotnih) in začel 44. sejo Državnega sveta, ki jo je sklical na podlagi 53. 
člena Zakona o Državnem svetu in prvega odstavka 30. ter 31. člena Poslovnika 
Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 
123/20). 
 
Seja se je začela ob 13.00 in zaključila ob 18.00.  
 
Upravičeno odsotni: 

 Igor Antauer, 

 Franjo Naraločnik, 

 Branimir Štrukelj, 

 Davorin Terčon. 
* * * 

 
O sklicu seje Državnega sveta je predsednik Državnega sveta obvestil predsednika 
Državnega zbora Igorja Zorčiča in predsednika Vlade Republike Slovenije Janeza 
Janšo.  

 
* * * 

 
Na sejo so bili vabljeni:  
 

 mag. Andrej Šircelj, minister za finance (k 3., 4. in 5. točki), 

 mag. Dušan Verbič, poslanec Državnega zbora (k 6. točki), 

 Janez Poklukar, minister za zdravje (k 6. točki), 

 Peter Svetina, varuh človekovih pravic (k 7. točki), 

 dr. Jože Podgoršek, minister za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (k 8. točki), 

 Janez Cigler Kralj, minister za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti  
(k 9. točki), 

 Jadranko Grlić, glavni inšpektor Inšpektorata Republike Slovenije za delo  
(k 9. točki). 
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Seje so se udeležili: 
 

 mag. Kristina Šteblaj, državna sekretarka, Ministrstvo za finance (k 3., 4. in 5. točki), 

 Kristijan Lovrak, vodja Sektorja za proračun, Ministrstvo za finance (k 3., 4. in 5. 
točki), 

 ga. Marija Arnuš, sekretarka, Ministrstvo za finance (k 3., 4. in 5. točki), 

 mag. Dušan Verbič, poslanec Državnega zbora (k 6. točki), 

 Alenka Forte, državna sekretarka, Ministrstvo za zdravje (k 6. točki), 

 Mirjana Ranzinger, Sektor za organizacijo zdravstvenega varstva, Ministrstvo za 
zdravje (k 6. točki), 

 Peter Svetina, varuh človekovih pravic (k 7. točki),  

 Ivan Šelih, namestnik varuha človekovih pravic (k 7. točki), 

 mag. Miha Horvat, namestnik varuha človekovih pravic (k 7. točki), 

 mag. Aleš Irgolič, državni sekretar, Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano (k 8. točki),  

 Saška Belaj, Direktorat za kmetijstvo, Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano (k 8. točki), 

 Dušan Mikuž, generalni direktor Direktorata za družino, Ministrstvo za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti (k 9. točki), 

 Jadranko Grlić, glavni inšpektor Inšpektorata Republike Slovenije za delo  
(k 9. točki), 

 Slavko Krištofelc, direktor Inšpekcije nadzora varnosti in zdravja pri delu, 
Inšpektorat Republike Slovenije za delo (k 9. točki), 

 Jasmina Rakita Cencelj, direktorica Inšpekcije nadzora delovnih razmerij, 
Inšpektorat Republike Slovenije za delo (k 9. točki). 

 
* * * 

 
S sklicem seje 6. 10. 2021 so državne svetnice in svetniki prejeli naslednji predlog 
dnevnega reda: 
 
 
1. Potrditev zapisnika 43. redne seje Državnega sveta Republike Slovenije  

 
2. Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov  

 
3. Predlog Mnenja k Predlogu sprememb Proračuna Republike Slovenije za leto 

2022 (DP2022-A), EPA 2154-VIII  
 

4. Predlog Mnenja k Predlogu proračuna Republike Slovenije za leto 2023 
(DP2023), EPA 2155-VIII  

 
5. Predlog Mnenja k Predlogu Zakona o izvrševanju proračunov Republike 

Slovenije za leti 2022 in 2023 (ZIPRS2223) - nujni postopek, EPA 2156-VIII  
 

6. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
lekarniški dejavnosti (ZLD-1C) – druga obravnava, EPA 1683-VIII  
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7. Predlog Mnenja k Šestindvajsetemu rednemu letnemu poročilu Varuha 
človekovih pravic Republike Slovenije za leto 2020, EPA 2008-VIII  
 

8. Predlog Mnenja k Poročilu o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in 
ribištva v letu 2020  
 

9. Predlog Mnenja k Poročilu o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za 
leto 2020, EPA 1994-VIII 

 
* * * 

 
Glede na to, da predsednik Državnega sveta ni prejel nobenega predloga za umik ali 
razširitev dnevnega reda, je dal na glasovanje predlog dnevnega reda, kot so ga 
državne svetnice in svetniki prejeli s sklicem seje, in se je glasil: 
 
1. Potrditev zapisnika 43. redne seje Državnega sveta Republike Slovenije  

 
2. Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov  

 
3. Predlog Mnenja k Predlogu sprememb Proračuna Republike Slovenije za leto 

2022 (DP2022-A), EPA 2154-VIII  
 

4. Predlog Mnenja k Predlogu proračuna Republike Slovenije za leto 2023 
(DP2023), EPA 2155-VIII  

 
5. Predlog Mnenja k Predlogu Zakona o izvrševanju proračunov Republike 

Slovenije za leti 2022 in 2023 (ZIPRS2223) - nujni postopek, EPA 2156-VIII  
 

6. Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
lekarniški dejavnosti (ZLD-1C) – druga obravnava, EPA 1683-VIII  
 

7. Predlog Mnenja k Šestindvajsetemu rednemu letnemu poročilu Varuha 
človekovih pravic Republike Slovenije za leto 2020, EPA 2008-VIII  
 

8. Predlog Mnenja k Poročilu o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in 
ribištva v letu 2020  
 

9. Predlog Mnenja k Poročilu o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za 
leto 2020, EPA 1994-VIII 

 

 
Predlog dnevnega reda je bil SPREJET (prisotnih 31 državnih svetnic in 
svetnikov, 31 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

* * * 
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1. točka dnevnega reda: 
 

 Potrditev zapisnika 43. redne seje Državnega sveta Republike Slovenije  
 

Predlog zapisnika 43. redne seje Državnega sveta Republike Slovenije so državne 
svetnice in svetniki prejeli s sklicem seje po elektronski pošti 6. 10. 2021. 
 
Ker predsednik Državnega sveta ni prejel pisnih pripomb na predlog zapisnika  
43. redne seje Državnega sveta, ga je dal na glasovanje. 
 
Predlog zapisnika 43. redne seje Državnega sveta je bil POTRJEN (prisotnih 32 
državnih svetnic in svetnikov, 31 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 
S tem je bila 1. točka dnevnega reda zaključena. 
 

* * * 
 
2. točka dnevnega reda:  
 

 Pobude in vprašanja državnih svetnic in svetnikov 
 
Po elektronski pošti 8. 10. 2021 so državne svetnice in svetniki prejeli pobudo 
državnega svetnika Tomaža Horvata za zagotovitev možnosti unovčenja BON in 
BON21 za kritje stroškov storitev domov za starejše, naslovljeno na Vlado 
Republike Slovenije. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 8. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine pobude je podal predlagatelj pobude, državni svetnik Tomaž 
Horvat. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Pobudo državnega svetnika Tomaža Horvata za 
zagotovitev možnosti unovčenja BON in BON21 za kritje stroškov storitev domov za 
starejše ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem svetu (Uradni 
list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 81/18 – odl. US) sprejel 
naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Tomaža Horvata 
in Vladi Republike Slovenije predlaga, da pobudo prouči in nanjo odgovori.  
 
Pobuda državnega svetnika Tomaža Horvata se glasi:  
 



5 
 

 

Vlada Republike Slovenije naj prouči možnost unovčenja BON in BON21 za kritje 
stroškov storitev domov za starejše.  
 

Obrazložitev: 
 

Po podatkih Skupnosti socialnih zavodov Slovenije je bilo konec leta 2019 v Sloveniji 
za izvajanje institucionalnega varstva za starejše na voljo 21.150 mest v 59 javnih 
zavodih in 43 izvajalcih s koncesijo. Institucionalno varstvo za starejše je namenjeno 
nastanitvam, starejših od 65 let, in drugih oseb, ki zaradi bolezni, starosti ali drugih 
razlogov ne morejo živeti doma. Domovi za starejše pa ne nudijo zgolj storitev bivanja, 
ampak tudi varstvo, zdravstveno varstvo ter organizirano prehrano.  

Storitve oskrbe v domovih za starejše plačujejo stanovalci sami ali s pomočjo svojcev 
ali drugih zavezancev ter občin. Vse storitve v okviru osnovne dejavnosti so 
standardizirane, so pa dopustna odstopanja od standarda, in sicer tako navzdol kot 
navzgor, pri čemer slednje vpliva na višjo ceno oskrbe.  

Kot navaja Skupnost socialnih zavodov Slovenije dodatne dejavnosti domov za 
starejše lahko obsegajo: 
- različne dodatne oskrbne ali druge storitve za stanovalce domov (npr. dietna 

prehrana, uporaba lastnega hladilnika ipd.), ki niso zajete v standardiziran obseg 
posamezne kategorije oskrbe, 

- dnevno varstvo za starejše, ki živijo doma, ter vključuje oskrbne in zdravstvene 
storitve, 

- oskrbne in zdravstvene storitve za stanovalce oskrbovanih stanovanj, 
- zagotavljanje ustrezne prehrane in zdravstvene nege ter drugih oblik pomoči 

posamezniku in družini na domu, 
- storitve socialnega servisa na domu za starejše oziroma druge, ki takšno pomoč 

potrebujejo, 
- sodelovanje z drugimi sorodnimi organizacijami, društvi in posamezniki za izvajanje 

različnih oblik dejavnosti, namenjenih starejšim ljudem zunaj doma, 
- opravljanje drugih storitev za starejše v njihovem domačem okolju. 
 
Zakon o interventnih ukrepih za omilitev in odpravo posledic epidemije COVID-19 
(Uradni list RS, št. 80/20, 152/20 – ZZUOOP, 175/20 – ZIUOPDVE, 203/20 – 
ZIUPOPDVE, 15/21 – ZDUOP in 112/21 – ZIUPGT; v nadaljevanju: ZIUOOPE) v 35. 
členu za osebe s stalnim prebivališčem v Republiki Sloveniji na dan 13. marca 2020 
omogoča unovčitev t. i. BON-a v višini 200 evrov. BON je unovčljiv zgolj pri ponudnikih 
na področju turizma, ki izvajajo dejavnosti, ki so taksativno naštete v ZIUOOPE.  
 
Zakon o interventnih ukrepih za pomoč gospodarstvu in turizmu pri omilitvi posledic 
epidemije COVID-19 (Uradni list RS, št. 112/21; v nadaljevanju: ZIUPGT) pa v 43. 
členu ureja t. i. BON21 – bon za izboljšanje gospodarskega položaja na področju 
potrošnje v gostinstvu, turizmu, športu in kulturi v višini 100 evrov za polnoletne osebe 
s stalnim prebivališčem v Republiki Sloveniji na dan 30. junija 2021. Bon je v skladu z 
zakonom unovčljiv za storitve s področja gostinstva, turizma, športa in kulture, ki so v 
celoti izvedene in koriščene na ozemlju Republike Slovenije. 
 
Ker je za pretežni del stanovalcev domov za starejše, pa tudi tistih, ki jih domovi 
oskrbujejo na njihovem domu, zaradi njihove fizične oviranosti oziroma slabšega 
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zdravstvenega stanja težko predvidevati, da bodo lahko izkoristili BON in BON21 za 
namene, kot jih predvideva veljavna zakonodaja, bi bilo smiselno omogočiti, da se 
lahko navedena bona koristi tudi za kritje stroškov storitev domov za starejše – bodisi 
za stroške bivanja v domovih za starejše ali pa za katere od drugih storitev, ki jih 
slednji ponujajo uporabnikom.  
 
Glede na to, da so povprečne oskrbne cene v domovih za starejše 1. 3. 2021 po 
podatkih Skupnosti socialnih zavodov Slovenije znašale od 22,47/evra na dan (za 
OSKRBO 1) do 35,57 evra/dan (za OSKRBO 4), bi se stanovalcem domov za 
starejše, med katerimi je mnogim preveliko breme že samo plačilo osnovnega 
standarda storitev, z dano možnostjo unovčitve BON in BON21 lahko olajšalo breme 
stroškov bivanja. Prav tako bi se tistim uporabnikom storitev domov za starejše, ki si 
drugače ne morejo privoščiti kakšnih dodatnih ali nadstandardnih storitev, na takšen 
način vsaj za krajši čas lahko omogočilo boljšo raven oskrbe oziroma dodatne storitve.  
 

* * * 
 

Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da pobudo 
prouči in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni 
list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanjo v roku 30 dni 
odgovori.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 33 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

_ _ _ 
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 8. 10. 2021 prejeli 
pobudo državnega svetnika Franca Goloba v zvezi z izvajanjem vozniških izpitov 
in nemotenim delovanjem Izpitnega centra Slovenj Gradec, naslovljeno na 
Ministrstvo za infrastrukturo in Javno agencijo Republike Slovenije za varnost 
prometa. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 8. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine pobude je podal predlagatelj pobude, državni svetnik Franc 
Golob. 
 
O pobudi je razpravljal državni svetnik dr. Matjaž Gams. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Pobudo državnega svetnika Franca Goloba v zvezi z 
izvajanjem vozniških izpitov in nemotenim delovanjem Izpitnega centra Slovenj 
Gradec ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem svetu (Uradni 
list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 81/18 – odl. US) sprejel 
naslednji 
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S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Franca Goloba 
in Ministrstvu za infrastrukturo ter Javni agenciji Republike Slovenije za varnost 
prometa predlaga, da pobudo proučita in nanjo odgovorita.  
 
Pobuda državnega svetnika Franca Goloba se glasi:  
 
V Izpitnem centru Slovenj Gradec naj se ponovno zagotovi možnost opravljanja 
vozniških izpitov vseh kategorij motornih vozil ter zadostne kadrovske resurse, 
ki bodo kandidatom za voznika z območja Koroške omogočili nemoteno 
opravljanje vozniških izpitov. 
 

Obrazložitev: 
 
Izpitni center Slovenj Gradec (IC Slovenj Gradec) se že nekaj časa srečuje s 
kadrovsko podhranjenostjo. Pred leti so se IC Slovenj Gradec že odvzele pristojnosti 
za opravljanje vozniških izpitov za kategorije A, C in D, zaradi česar morajo prebivalci 
Koroške vozniške izpite za navedene kategorije vozil opravljati v IC Velenje ali IC 
Maribor. Kadrovski primanjkljaj se odraža tudi v zadnjem letu, ko so prijavljeni 
kandidati za opravljanje praktičnega dela vozniškega izpita za vožnjo motornih vozil 
kategorije B (osebno vozilo) primorani čakati 45 dni, z nič boljšo situacijo se srečujejo 
tudi kandidati v IC Velenje. To je nedopustno, saj kandidati za voznika po opravljenem 
teoretičnem delu vozniškega izpita in zaključenem predpisanem programu praktičnega 
dela usposabljanja med daljšim čakanjem izgubljajo in pozabljajo pridobljeno znanje. 
Posledično so primorani opraviti dodatne ure praktičnega usposabljanja v šolah 
vožnje, kar jim povzroča dodatne stroške, prav tako pa te zamude dodatno 
obremenjujejo inštruktorje, ki imajo že načrtovane ure vožnje z drugimi kandidati za 
voznika. S tem se kandidate za voznika z območja Koroške postavlja v neenak položaj 
s kandidati za voznika z drugih območij Slovenije, ki pridejo na vrsto za opravljanje 
praktičnega dela vozniškega izpita v dveh do treh tednih. 
 
Pred letom in tudi že prej so se pojavljale govorice o ukinitvi IC Slovenj Gradec, ker naj 
ne bi izpolnjeval pogojev za opravljanje praktičnega dela vozniškega izpita za voznike 
motornih vozil, saj na območju Koroške ni avtocest, hkrati pa nima poligona. Pri tem 
velja opozoriti, da Mestna občina Slovenj Gradec pospešeno išče rešitev in ustrezno 
zemljišče, hitro cesto na Koroškem pa se je že začelo graditi in naj bi bila po načrtih 
zgrajena v čim krajšem možnem času. Ob navedenem velja poudariti, da za nastalo 
situacijo niso krivi prebivalci Koroške, ki jim država že vsaj 30 let obljublja sodobno 
cestno povezavo. Zagotovo bi bilo skrajno nepravično in celo cinično do prebivalcev 
Koroške, da bi zaradi odsotnosti avtoceste oz. neustrezne cestne povezave ukinili IC 
Slovenj Gradec. Prebivalci nekaterih delov Koroške - npr. iz občine Mežica, občine 
Črna na Koroškem ali iz Dravske doline (občine Vuzenica, Muta, Radlje, Podvelka in 
Ribnica na Pohorju) – potrebujejo tudi do eno uro, da pridejo do Slovenj Gradca, zato 
bi bilo nedopustno, da bi se morali voziti do bolj oddaljenega Celja ali Maribora.  
 
Svet Koroške regije zagovarja stališče, da se IC Slovenj Gradec nikakor ne sme 
ukiniti, ampak ga je treba kadrovsko okrepiti in ponovno zagotoviti možnost opravljanja 
vozniških izpitov vseh kategorij motornih vozil. 
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Na podlagi navedenega se predlaga, da pristojni storijo vse za nemoteno nadaljnje 
delovanje IC Slovenj Gradec, v katerem lahko kandidati za voznika opravijo vozniški 
izpit za vse kategorije motornih vozil.  
 

* * * 
 

Državni svet Republike Slovenije predlaga Ministrstvu za infrastrukturo in Javni 
agenciji Republike Slovenije za varnost prometa, da pobudo proučita in v skladu s 
šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 
73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanjo v roku 30 dni odgovorita.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 34 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

_ _ _ 

Po elektronski pošti so državne svetnice in svetniki 8. 10. 2021 prejeli pobudo 
državnega svetnika mag. Igorja Velova za podaljšanje obdobja overitve 
vodomerov s 5 na 8 let, naslovljeno na Vlado Republike Slovenije in Ministrstvo 
za gospodarski razvoj in tehnologijo. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 8. 10. 2021. 
 
Državni svetnik mag. Igor Velov je pobudo ustno UMAKNIL in napovedal njeno 
ponovno predložitev v obravnavo Državnemu svetu na eni izmed prihodnjih sej 
Državnega sveta, ko bo prejel nekaj dodatnih podatkov, ki bi jih želel vključiti v 
obrazložitev njene vsebine. 

_ _ _ 
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 11. 10. 2021 prejeli 
pobudo državnega svetnika Tomaža Horvata za uvrstitev samozaposlenih oseb 
med upravičence do nadomestila plače v primeru nezmožnosti opravljanja dela 
zaradi karantene na domu oziroma obveznosti varstva otroka, ki je v karanteni 
na domu, naslovljeno na Vlado Republike Slovenije. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 11. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine pobude je podal predlagatelj pobude, državni svetnik Tomaž 
Horvat. 
 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Pobudo državnega svetnika Tomaža Horvata za uvrstitev 
samozaposlenih oseb med upravičence do nadomestila plače v primeru nezmožnosti 
opravljanja dela zaradi karantene na domu oziroma obveznosti varstva otroka, ki je v 
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karanteni na domu, ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem 
svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 81/18 – 
odl. US) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Tomaža Horvata 
in Vladi Republike Slovenije predlaga, da pobudo prouči in nanjo odgovori.  
 
Pobuda državnega svetnika Tomaža Horvata se glasi:  
 
Vlada Republike Slovenije naj, na podlagi spremembe in/ali dopolnitve 4. 
poglavja četrtega dela Zakona o nujnih ukrepih na področju zdravstva (Uradni 
list RS, št. 112/21), med upravičence do nadomestila plače zaradi karantene na 
domu ali nezmožnosti opravljanja dela zaradi obveznosti varstva otroka, ki je v 
karanteni na domu, uvrsti tudi samozaposlene osebe.  
 

Obrazložitev: 
 

Zakon o nujnih ukrepih na področju zdravstva (Uradni list RS, št. 112/21; v 
nadaljevanju: ZNUPZ) v 4. poglavju Četrtega dela Začasni ukrepi ureja nadomestila 
plač delavcem zaradi karantene na domu ali nemožnosti opravljanja dela zaradi višje 
sile zaradi obveznosti varstva, ustavitve javnega prevoza ali zaprtja mej. Osnovna 
podlaga za uveljavitev navedenih pravic je urejena v 25. členu ZNUPZ. Predvidena 
višina nadomestila plače delavca, ki zaradi karantene ali drugih, v zakonu naštetih 
razlogov ne more opravljati dela, je odvisna od okoliščine, zaradi katere je delavcu 
odrejena karantena na domu.  
 
ZNUPZ tako, med drugim, v 27. členu določa, da delavec prejme nadomestilo plače v 
višini 80 % plače zadnjih treh mesecev, če je z dela odsoten zaradi karantene na 
domu, ki mu je odrejena zaradi stika ali suma stika z okuženo osebo, pri čemer do 
stika ni prišlo med opravljanjem dela za delodajalca in če obenem delavec ne more 
opravljati dela na domu. Če je delavcu odrejena karantena, ker je bil v stiku z okuženo 
osebo v času opravljanja dela za delodajalca, in dela prav tako ne more opravljati na 
domu, pa mu pripade nadomestilo plače v višini 100 %. Država v obeh primerih 
delodajalcu povrne izplačano nadomestilo plače delavca za čas karantene.  
 
ZNUPZ v 27. členu ureja tudi primer nadomestila za delavca, ki svojega dela ne more 
opravljati zaradi višje sile, med drugim tudi zaradi varstva otroka, ki mu je bila odrejena 
karantena. Višjo silo zaradi karantene na domu lahko uveljavljajo starši vrtčevskih 
otrok in osnovnošolcev do vključno 5. razreda, starši otrok v prilagojenih in posebnih 
programih v osnovnih šolah s prilagojenim programom in v zavodih za vzgojo in 
izobraževanje otrok s posebnimi potrebami ter starši otrok, ki imajo v odločbi o 
usmeritvi določeno pomoč spremljevalca. V navedenem primeru je delavec upravičen 
do nadomestila v višini 80 % plače v zadnjih treh mesecih. Tudi v tem primeru je 
delodajalec upravičen do povračila izplačanega nadomestila. Nadomestilo plače v 
skladu s sedmim odstavkom 27. člena ZNUPZ sicer v nobenem od zakonsko 
določenih primerov ne sme biti nižje od minimalne plače v Republiki Sloveniji. 
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Navedena ureditev samozaposlenim osebam, ki imajo zaposlene še druge osebe, 
zagotavlja povračilo izplačanih nadomestil plače za svoje zaposlene, ne pa tudi zanje 
osebno, če se znajdejo v primerljivem položaju. Torej, če je njim osebno ali njihovim 
otrokom, za katere morajo skrbeti, odrejena karantena, posledično pa ne morejo 
opravljati svojega dela in pridobivati dohodkov katerega so v celoti odvisni tako oni kot 
njihove družine. Navedena neenaka obravnava primerljivih situacij, v katerih se znajde 
posameznik, je neprimerna in neutemeljena, zato bi bilo treba veljavno zakonsko 
ureditev ustrezno prilagoditi na način, da bi se tudi samozaposlenim osebam 
zagotovilo enako raven pravic, kot se jo zagotavlja delodajalcem z drugim pravnim 
statusom in zaposlenim osebam.  
 
Ukrep povračila izplačanih nadomestil plače delavcem je sicer začel veljati 1. julija 
2021 in se bo iztekel 31. decembra 2021. V praksi se bomo z izpostavljeno 
problematiko (zaradi relativnega zatišja z okužbami s COVID-19 v poletnih mesecih in 
šolskih počitnic) zelo verjetno začeli pospešeno soočati šele zdaj, ko se število okužb 
z virusom COVID-19 pospešeno viša. Po podatkih Statističnega urada Republike 
Slovenije je bilo v drugem četrtletju 2021 v Sloveniji 123.000 samozaposlenih oseb, ki 
bodo, v primeru odrejene karantene ali v primeru, da imajo vrtčevske ali šoloobvezne 
otroke do vključno 5. razreda starosti, ki jim bo odrejena karantena, postavljene v 
neenak položaj in prikrajšane za možnost uveljavljanja pravice do nadomestila plače.  
 
Ministrstvo za gospodarski razvoj in tehnologijo naj bi uvedbo nadomestila v primeru 
karantene ali višje sile predlagalo tudi za samozaposlene, česar pa Vlada Republike 
Slovenije pri zakonodajni ureditvi do zdaj še ni upoštevala, zaradi česar se ji ponovno 
daje pobudo, da se navedeno problematiko uredi v najkrajšem možnem času, saj 
samozaposleni posamezniki že občutijo posledice neustrezne zakonodajne ureditve.  
 

* * * 
Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da pobudo 
prouči in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni 
list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanjo v roku 30 dni 
odgovori.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 33 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

_ _ _ 
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 11. 10. 2021 prejeli 
vprašanje državnega svetnika mag. Petra Požuna glede možnosti pridobitve EU 
digitalnega potrdila o izpolnjevanju pogoja prebolevnosti nalezljive bolezni 
SARS-CoV-2 na podlagi potrdila zdravnika o prebolevnosti brez pozitivnega PCR 
testa, naslovljeno na Vlado Republike Slovenije. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 11. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine vprašanja je podal predlagatelj vprašanja, državni svetnik mag. 
Peter Požun. 
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Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Vprašanje državnega svetnika mag. Petra Požuna glede 
možnosti pridobitve EU digitalnega potrdila o izpolnjevanju pogoja prebolevnosti 
nalezljive bolezni SARS-CoV-2 na podlagi potrdila zdravnika o prebolevnosti brez 
pozitivnega PCR testa ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem 
svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 81/18 – 
odl. US) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira vprašanje državnega svetnika mag. Petra 
Požuna in Vladi Republike Slovenije predlaga, da vprašanje prouči in nanj odgovori.  
 
Vprašanje državnega svetnika mag. Petra Požuna se glasi:  
 
Na kakšen način namerava Vlada Republike Slovenije omogočiti pridobitev EU 
digitalnega potrdila o izpolnjevanju pogoja prebolevnosti nalezljive bolezni 
SARS-CoV-2 tudi tistim posameznikom, ki so trenutno zaradi odločitev svojega 
izbranega osebnega zdravnika postavljeni v neenakopraven položaj, saj imajo 
potrdilo zdravnika o prebolevnosti, nimajo pa hkratnega dokaza o pozitivnem 
testu na virus SARS-CoV-2 z metodo verižne reakcije s polimerazo? 
 

Obrazložitev: 
 

Odlok o načinu izpolnjevanja pogoja prebolevnosti, cepljenja in testiranja za zajezitev 
širjenja okužb z virusom SARS-CoV-2 (Uradni list RS, št. 147/21, 149/21, 152/21 in 
155/21) v 2. členu določa, da je edini ustrezni dokaz za izpolnjevanje pogoja 
prebolevnosti pozitivni rezultat testa verižne reakcije s polimerazo (PCR), ki je starejši 
od 10 dni, razen če zdravnik presodi drugače, vendar ni starejši od 180 dni.  
 
Posamezniki, ki so ob sumu na okužbo kontaktirali svojega izbranega osebnega 
zdravnika, ki jim je svetoval samoizolacijo in opazovanje, ni pa jih napotil na test za 
potrditev okužbe s SARS-CoV-2 za dokaz prisotnosti nukleinske kisline SARS-Cov-2 v 
kliničnem vzorcu, se soočajo s težavo, kako pridobiti EU digitalno potrdilo o 
prebolevnosti. Kljub temu, da imajo potrdilo zdravnika o prebolevnosti brez pozitivnega 
rezultata testa PCR, trenutno ne izpolnjujejo vseh pogojev iz prej navedenega odloka. 
Navedeni prebivalci so torej zaradi ravnanja svojega izbranega osebnega zdravnika 
postavljeni v neenakopraven položaj z ostalimi prebolevniki, zato bi jim bilo treba v 
najkrajšem možnem času omogočiti, da pridobijo EU digitalno potrdilo o prebolevnosti.  

 
* * * 

Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da vprašanje 
prouči in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni 
list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanj v roku 30 dni 
odgovori.« 
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Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 31 jih 
je glasovalo ZA, 1 je glasoval PROTI). 

_ _ _ 
 
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 11. 10. 2021 prejeli 
vprašanji državnega svetnika Branka Tomažiča v zvezi z regulacijo cen na 
področju kmetijstva, naslovljeni na Vlado Republike Slovenije. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 11. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine vprašanj je podal predlagatelj vprašanj, državni svetnik Branko 
Tomažič. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Vprašanji državnega svetnika Branka Tomažiča v zvezi z 
regulacijo cen na področju kmetijstva ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona 
o Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F 
in 81/18 – odl. US) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira vprašanji državnega svetnika Branka 
Tomažiča in Vladi Republike Slovenije predlaga, da vprašanji prouči in na njiju 
odgovori.  
 
Vprašanji državnega svetnika Branka Tomažiča se glasita:  
 
1. Kako bo Vlada Republike Slovenije ukrepala, da ublaži cenovna nesorazmerja 

na trgu pridelave hrane, kjer stroški pridelave hrane (višje cene surovin, 
repromateriala in energentov) strmo rastejo, odkupne cene pa stagnirajo 
oziroma se znižujejo kljub sočasni rasti maloprodajnih cen?  

 
2. Kako bo Vlada Republike Slovenije regulirala cene na področju kmetijstva 

oziroma na kakšen način bo ublažila stanje, ki vodi kmetijstvo v brezizhoden 
položaj, v katerem kmetje dolgoročno ne bodo preživeli? 

 
Obrazložitev: 

 
Za področje cen v kmetijstvu se škarje cen odpirajo nesorazmerno. Vhodni stroški 
surovin za potrebe kmetovanja so se v zadnjih mesecih dvignili med 30 % in 50 %, 
ponekod celo 100 % (npr. v preteklem letu je bila cena tone mineralnega gnojila 180 
evrov, letos pa 320 evrov). Istočasno pa odkupne cene kmetijskih proizvodov 
stagnirajo ali se celo nižajo, kljub rasti maloprodajnih cen na trgovskih policah. Ob 
tem ne gre zanemariti dejstva, da so se kmetje v tem letu soočali z naravnimi 
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nesrečami, kar je vodilo v izpad pridelkov ob že tako slabi letini. Kmetijstvo ne bo 
zmoglo vzdržati teh nesorazmerij, saj že zdaj prihaja do opuščanj kmetovanja. S tem 
se v negotovost postavlja tako nadaljnja nacionalna kmetijska pridelava kot 
ohranjanje kulturne krajine in poseljenost slovenskega podeželja. Ekonomska moč 
slovenskega kmetijstva slabi, saj trenutne odkupne cene kmetijskih pridelkov ne 
zagotavljajo poštenega plačila. Zato so nujni ukrepi, ki bodo zamejili trenutna 
cenovna nesorazmerja, ko so odkupne cene, ob visoki rasti stroškov, že dosegle 
nesprejemljivo nizko raven, pri kateri kmetje le še stežka zaslužijo dovolj za 
preživetje. Cenovna nesorazmerja povzročajo nekonkurenčnost in negativno vplivajo 
tudi na razvoj kmetij, saj ne bo interesa za investicije in vzdrževan je kmetijskih 
gospodarstev.  
 
Problematika velikega porasta cen energentov (elektrika, plin), ki vpliva na celotno 
gospodarstvo, vključno s kmetijsko proizvodnjo, je bila pretekli mesec izpostavljena 
tudi na neformalnem srečanja evropskih ministrov za energijo in promet na Brdu pri 
Kranju, kjer je evropska komisarka za energijo Kadri Simson izpostavila, da: 
»Obstajajo orodja, ki jih lahko države članice uporabijo za takojšnje reševanje 
položaja. Politike davka na dodano vrednost in trošarin, ciljno usmerjeni ukrepi za 
energetsko revne in ranljive odjemalce, začasni ukrepi za gospodinjstva in mala 
podjetja ter neposredna podpora potrošnikom so koraki, ki jih je mogoče izvesti in so 
v skladu s pravili EU".  
 
Na podlagi vsega navedenega se postavlja vprašanje, ali in kakšne ukrepe pripravlja 
Vlada Republike Slovenije za izboljšanje stanja kmetijstva, tudi v luči velikega 
porasta cen energentov.« 
 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 28 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

_ _ _ 
  
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 12. 10. 2021 prejeli 
pobudi državnega svetnika Franca Goloba v zvezi z ukinjanjem NLB 
Poslovalnice Muta in nekaterih drugih enot, v katerih se izvajajo storitve v 
javnem interesu, naslovljeni na Vlado Republike Slovenije. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 12. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine pobud je podal predlagatelj pobud, državni svetnik Franc Golob. 
 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Pobudi državnega svetnika Franca Goloba v zvezi z 
ukinjanjem NLB Poslovalnice Muta in nekaterih drugih enot, v katerih se izvajajo 
storitve v javnem interesu, ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o 
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Državnem svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 
81/18 – odl. US) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudi državnega svetnika Franca Goloba in 
Vladi Republike Slovenije predlaga, da pobudi prouči in nanju odgovori.  
 
Pobudi državnega svetnika Franca Goloba se glasita:  
 
1. Vlada Republike Slovenije naj v okviru svojih pristojnosti na NLB, d. d., naslovi 

predlog, da se NLB Poslovalnica Muta, ki se je zaprla 1. 10. 2021, ponovno odpre, in 
občanom ter gospodarskim subjektom z območja občin Muta in Vuzenica na ta način 
zagotovi nemoten dostop do bančnih storitev. V zvezi z navedeno problematiko naj 
Vlada Republike Slovenije pridobi tudi mnenje Banke Slovenije.  
 

2. Vlada Republike Slovenije naj prouči možnost zakonske ureditve obveznosti 
izvajalcev javnih storitev (npr. FURS, CSD) in drugih za občane in gospodarstvo 
nujnih storitev (npr. bančne, poštne, lekarniške), da ohranjajo enote in izpostave tudi 
v manjših krajih oz. občinah.  

 
Obrazložitev: 

 

NLB, d. d. (v nadaljnjem besedilu: NLB), je marca 2014 v Vuzenici ukinila svojo 
poslovalnico kljub protestom in pobudam Občine Vuzenica, ki jih je poleg župana 
soglasno podal tudi občinski svet, prav tako pa tudi Društvo upokojencev, Društvo 
invalidov, ukinitvi pa je nasprotovala tudi širša javnost.  
 
Poslovalnica NLB v Vuzenici je bila ukinjena kljub predstavljenim argumentom, da ima 
kar okoli 80 % vseh občanov oz. okoli 2000 fizičnih oseb odprte osebne račune v tej 
poslovalnici in opravljajo v njej bančne posle, poleg občanov Vuzenice pa so bančne 
usluge v poslovalnici koristili tudi številni prebivalci drugih občin, ki v Vuzenici koristijo 
usluge gospodarskih  družb in javnih zavodov (npr. vrtca, šole, zdravstvene postaje, 
lekarne, idr.). Zlasti občani Vuzenice so bili na »svojo banko« zelo navezani, še 
posebej starejši občani. 
 
Po zaprtju poslovalnice NLB v Vuzenici so morali občani Vuzenice, zlasti starejša 
populacija, obiskovati NLB poslovalnico v Muti, ki je sicer oddaljena le 1,5 km, vendar 
je treba pri tem prečkati zelo prometno glavno cesto G1-1, pri tem pa je, z izjemo 
obnovljenega mostu čez Dravo, celotna pot po državni regionalni cesti nevarna, saj 
nima pločnikov za pešce, cestišče je ozko ter speljano po klancu, kjer je na eni strani 
strmi breg, na drugi pa strmo, celo prepadno pobočje, prav tako pa ni ustrezne javne 
razsvetljave. Pri tem velja opozoriti, da je bila prav zaradi navedene prometne 
ogroženosti pred leti na Muti dograjena osnovna šola, da tamkajšnji otroci višjih 
razredov ne hodijo več po nevarni cesti v Vuzenico. Veliko starejših občanov nima 
avtomobilov in jim pot, poleg nevarnosti, predstavlja precejšen napor ali pa stroške in 
obremenjevanje sorodnikov za prevoz do drugega kraja. Iz navedenih razlogov so v 
občini Vuzenica tudi vztrajali, da se NLB poslovalnica v Vuzenici ohrani. 
 
S 1. 10. 2021 pa se je NLB odločila zapreti še poslovalnico na Muti, s čimer se 
dostopnost do bančnih uslug še dodatno slabša tako za občane občine Vuzenica kot 
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za občane občine Muta. Občina Muta ima okoli 3.650 prebivalcev in prav tako velik 
delež starejših kot občina Vuzenica. Na to so pred zaprtjem poslovalnice večkrat 
opozorili tudi župan občine Muta, številne organizacije in podjetja ter občani, ki so 
zaskrbljeni in nezadovoljni zaradi vedno slabše dostopnosti bank. Brez »svoje« 
bančne poslovalnice je ostalo več kot 8.200 prebivalcev, od tega več kot 900 starejših 
od 65 let, ki so navajeni bančne storitve opraviti z obiskom poslovalnice. Po zaprtju 
NLB poslovalnice na Muti je najbližja enota NLB v Radljah ob Dravi, ki so od Mute 
oddaljene vsaj 6, iz Vuzenice pa 7 km, hkrati pa je poslovalnica v samem centru 
Radelj ob Dravi, kjer je ob številnih upravnih, trgovskih, gostinskih in drugih institucijah 
težko dobiti prostor na maloštevilnih parkirnih mestih. Ker veliko starejših nima svojih 
vozil, javni potniški promet pa je zelo slabo urejen, saj avtobusi ne vozijo niti v 
Vuzenico niti v Zg. Muto, jim je še bolj otežen dostop do banke in upravljanje z lastnimi 
financami. Tudi s trajnostnega vidika je ta poteza NLB vprašljiva, saj bo zaradi tega 
prihajalo do povečane potrebe po vožnjah do Radelj ali do Dravograda oz. še dalje.  
 
Že ob zapiranju poslovalnice NLB v Vuzenici je bil vodstvu NLB predstavljen predlog, 
da bi se poslovalnica NLB v Vuzenici formalno ukinila, Poslovalnica Muta, ki je po 
odločitvi NLB ostala, pa naj bi se preimenovala v Poslovalnico Muta-Vuzenica in bi v 
njej delo potekalo izmenično na obeh lokacijah. S tem bi bili v celoti doseženi cilji 
racionalizacije NLB saj bi bila ena poslovalnica ukinjena, obstoječa pa bi lahko z istim 
številom zaposlenih delovala naprej, in sicer nekaj dni v tednu tudi na lokaciji v 
Vuzenici, ob čemer imajo vse poslovalnice NLB v teh krajih deljen delovni čas in zato 
ne bi smelo biti problematično za zaposlene, če bi delali dopoldan v Vuzenici, 
popoldan pa na Muti ali obratno. S tem bi bili stroški dela v celoti prihranjeni. Kljub 
sprva ugodnemu odzivu vodstva NLB je vseeno prišlo do popolnega zaprtja enote v 
Vuzenici, zdaj pa se s tem sooča tudi poslovalnica na Muti. Tudi tokrat bi bilo mogoče 
na enak način reševati racionalizacijo dela NLB vendar očitno banka za to nima 
posluha. Zdaj se sicer omenja mobilna banka, ki naj bi obiskovala posamezne kraje, 
kar pa seveda ni enako kot obisk banke na njenem sedežu, čeprav le ob določenih 
urah ali dnevih v tednu. Obenem je treba poudariti, da je t. i. »bančno luknjo« sanirala 
država z davkoplačevalskim denarjem, kar pomeni, da tudi z denarjem občanov 
Vuzenica in Muta. Nedopustno je, da bi prav občani Vuzenice in Muta neposredno 
občutili negativne posledice sanacije bank, hkrati pa občani prejemajo informacije o 
visokih nagradah posameznih bančnih uslužbencev, visokih izplačilih regresov, 
božičnic, ipd.. Tudi Koroška banka d. d. (v nadaljnjem besedilu: Koroška banka) v 
sklopu NLB, d. d., ni bila med prezadolženimi, a je bila ukinjena in tako koroškemu 
gospodarstvu odvzeta »zdrava banka«. 
 
Takšno ukinjanje institucij pomeni še enega od oblik siromašenja podeželja in krepitve 
določenih centrov, državne institucije pa ob tem molčijo, čeprav si vsi deklarativno 
prizadevajo za ohranitev življenja in razvoj podeželja. V praksi pa se prav v manjših 
krajih vedno znova ukinjajo enote državnih organov in druge institucije - v zadnjih letih 
je bilo na Koroškem, poleg samostojne Koroške banke, ukinjenih še 5 poslovalnic 
NLB, Policijska uprava, Postaja prometne policije Slovenj Gradec, upravni organ za 
obrambo, izpostave FURS in CSD-jev, osiromašen je bil izpitni center za motorna 
vozila, idr. - prav tako se ukinjajo določene srednje šole, sedeži večjih gospodarskih 
družb (elektrarne, elektrodistribucijska podjetja, idr.), vse pogostejše pa so tudi 
informacije o ukinjanju poštnih poslovalnic, lekarn in drugih institucij. Istočasno pa se 
veliko zaposluje na državni ravni in v centrih, kjer se množično ustanavljajo nove 
organizacijske enote in nenehno raste število zaposlenih.  
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* * * 

 
Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da pobudi prouči 
in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, 
št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanju v roku 30 dni odgovori.« 

 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 33 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 
_ _ _ 

  
Po elektronski pošti so državne svetnice in državni svetniki 13. 10. 2021 prejeli 
pobudo državnega svetnika Danijela Kastelica za uskladitev dodatka za pomoč 
in postrežbo ter zneskov invalidnin za telesno okvaro v letih 2022 in 2023, 
naslovljeno na Vlado Republike Slovenije. 
 
Pred obravnavo pobude je predsednik Državnega sveta Alojz Kovšca razložil, da je 
pobuda bila vložena na podlagi četrtega odstavka 98. člena Poslovnika Državnega 
sveta, ki določa, da se pobudo lahko uvrsti na redno sejo, tudi če je poslana manj kot 
48 ur pred začetkom seje Državnega sveta, če bi bila njena uvrstitev na naslednjo sejo 
Državnega sveta brezpredmetna. 
 
Predložena pobuda državnega svetnika Danijela Kastelica je izpolnjevala navedeni 
poslovniški pogoj, saj je povezana z vsebino proračunov Republike Slovenije za leti 
2022 in 2023, njena predložitev v obravnavo Državnemu svetu pa bi bila na 
novembrski seji Državnega sveta že brezpredmetna. 
 
Predlog sklepa Državnega sveta so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 13. 10. 2021. 
 
Obrazložitev vsebine pobude je podal predlagatelj pobude, državni svetnik Danijel 
Kastelic. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog sklepa Državnega 
sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, v skladu z 98. členom 
Poslovnika Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 
55/20 in 123/20), obravnaval Pobudo državnega svetnika Danijela Kastelica za 
uskladitev dodatka za pomoč in postrežbo ter zneskov invalidnin za telesno okvaro v 
letih 2022 in 2023, ter na podlagi prvega odstavka 56. člena Zakona o Državnem 
svetu (Uradni list RS, št. 100/05 - UPB1 in 95/09-odl. US, 21/13-ZFDO-F in 81/18 – 
odl. US) sprejel naslednji 

 
S K L E P: 

 
Državni svet Republike Slovenije podpira pobudo državnega svetnika Danijela 
Kastelica in Vladi Republike Slovenije predlaga, da pobudo prouči in nanjo odgovori.  
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Pobuda državnega svetnika Danijela Kastelica se glasi:  
 
Vlada Republike Slovenije naj zagotovi, da se dodatek za pomoč in postrežbo in 
zneski invalidnin za telesno okvaro v letih 2022 in 2023 uskladijo na način in v 
roku, kot je v 105. in 106. členu Zakona o pokojninskem in invalidskem 
zavarovanju (ZPIZ-2) določeno za uskladitev pokojnin.  
 

Obrazložitev: 
 

Dodatek za pomoč in postrežbo ter zneski invalidnine za telesno okvaro so se 
nazadnje uskladili s 66.a členom Zakona o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2018 in 2019 (Uradni list RS, št. 71/17, 13/18 – ZJF-H, 83/18 in 
19/19), in sicer v višini 2,7 odstotka s 1. 1. 2019.  
 
Pokojnine in nekateri drugi prejemki iz ZPIZ-2, razen letnega dodatka in dodatka za 
pomoč in postrežbo, so se na podlagi 105., 106. in 107. člena ZPIZ-2 s 1. 1. 2020 
uskladili za 3,2 odstotka. S 1. 12. 2020 pa so se pokojnine in drugi prejemki iz ZPIZ-2, 
razen letnega dodatka in dodatka za pomoč in postrežbo, na podlagi Zakona o ukrepih 
na področju plač in drugih stroškov dela v javnem sektorju za leti 2020 in 2021 ter 
izredni uskladitvi pokojnin (Uradni list RS, št. 75/19 in 139/20) izredno uskladili še za 2 
odstotka. Uskladile so se tudi nekatere druge osnove, ki vplivajo na raven pokojnin, in 
sicer s 1. 1. 2020 za 3,2 odstotka in s 1. 12. 2020 za 2 odstotka.  
 
Ob nedavnem rednem in izrednem usklajevanju pokojnin in drugih prejemkov iz 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja ter ob letošnji visoki rasti cen in življenjskih 
stroškov je smiselno, da se uskladi tudi tiste prejemke iz ZPIZ-2, ki jih usklajevanje ni 
zajelo. Letni dodatek je v Predlogu zakona o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2022 in 2023, EPA 2156-VIII, urejen v 77. členu, medtem ko 
usklajevanje dodatka za pomoč in postrežbo ter zneskov invalidnine ni predvideno. 
Glede na to, da gre za izredno pomembna prejemka za osebe, ki ju prejemajo, 
predlagam, da se v letih 2022 in 2023 na enak način kot pokojnine uskladita tudi 
navedena prejemka, bodisi v Predlogu zakona o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2022 in 2023, EPA 2156-VIII, bodisi v drugem ustreznem zakonu. Na 
ta način bo tudi v prihodnje ohranjena dejanska vrednost navedenih prejemkov ne 
glede na trenutno rast življenjskih stroškov.  
 

* * * 
 

Državni svet Republike Slovenije predlaga Vladi Republike Slovenije, da pobudo 
prouči in v skladu s šestim odstavkom 98. člena Poslovnika Državnega sveta (Uradni 
list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14, 26/15, 55/20 in 123/20) nanjo v roku 30 dni 
odgovori.« 
 
Predlog sklepa je bil SPREJET (prisotnih 35 državnih svetnic in svetnikov, 31 jih 
je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 

 
 

* * * 
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Predsednik Državnega sveta je državne svetnice in svetnike seznanil z naslednjim  
prejetim odgovorom na vprašanja in pobude državnih svetnic in svetnikov: 
 
Po elektronski pošti 20. 9. 2021 so državne svetnice in svetniki prejeli odgovor Službe 
Vlade RS za razvoj in evropsko kohezijsko politiko na pobudo državnega svetnika 
Danijela Kastelica za zagotavljanje enakih možnosti, aktivnega socialnega 
vključevanja in doseganja najvišje možne ravni zdravja invalidov v okviru nacionalnih 
dokumentov in javnih razpisov za črpanje evropskih sredstev v povezavi z Večletnim 
finančnim okvirom za obdobje 2021–2027.        
 

* * * 
 
Predsednik Državnega sveta je državne svetnice in svetnike obvestil, da bodo v zvezi 
s pobudami in vprašanji, na katere po preteku 30-dnevnega roka Državni svet še ni 
prejel odgovorov, poslane urgence na pristojna ministrstva oziroma državne organe.  
 

* * * 
 

S tem je bila 2. točka dnevnega reda zaključena. 
 
 

* * * 
 
Predsednik Državnega sveta je predlagal, da zaradi vsebinsko podobne materije 3., 4. 
in 5. točke dnevnega reda Državni svet razpravo v okviru navedenih točk dnevnega 
reda opravi skupaj, o predlogih mnenj Državnega sveta v okviru posamezne točke 
dnevnega reda pa glasuje ločeno. Ker nihče ni nasprotoval navedenemu predlogu, je 
Državni svet prešel na skupno obravnavo 
 
3., 4. in 5. točke dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu sprememb Proračuna Republike Slovenije za leto 
2022 (DP2022-A), EPA 2154-VIII, 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu proračuna Republike Slovenije za leto 2023 
(DP2023), EPA 2155-VIII in 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu Zakona o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2022 in 2023 (ZIPRS2223) - nujni postopek, EPA 2156-VIII.  

 
Predlog sprememb proračuna Republike Slovenije za leto 2022, Predlog proračuna 
Republike Slovenije za leto 2023 in Predlog Zakona o izvrševanju proračunov 
Republike Slovenije za leti 2022 in 2023 so objavljeni na spletnih straneh Državnega 
zbora. Prav tako tudi Proračunski memorandum 2022–2023. Povezavo do njih so 
državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti s sklicem seje.  
 
Vse navedene akte so obravnavale: 

 pristojna Komisija za gospodarstvo, obrt, turizem in finance, 

 zainteresirana Komisija za lokalno samoupravo in regionalni razvoj, skupaj z 
Interesno skupino lokalnih interesov, ter 
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 zainteresirana Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. 
 
Poročila prej navedenih delovnih teles k posameznemu predlogu akta so državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 12. 10. 2021 kot dodatno gradivo.  
 
Predloge mnenj Državnega sveta k posameznemu predlogu akta so državne svetnice 
in svetniki prejeli po elektronski pošti 12. 10. 2021 kot dodatno gradivo. 
 
Predlog sprememb proračuna za leto 2022, predlog proračuna za leto 2023 in novele 
Zakona o izvrševanju proračunov za leti 2022 in 2023 je v imenu predlagatelja 
predstavila državna sekretarka na Ministrstvu za finance, mag. Kristina Šteblaj.  
 
Poročila pristojne Komisije za gospodarstvo, obrt, turizem in finance k predlogom 
aktov je predstavila državna svetnica mag. Marija Lah.  
 
Stališče Interesne skupine lokalnih interesov je predstavil vodja interesne skupine 
Milan Ozimič. 
 
Razpravljali so državni svetniki Branko Tomažič, Samer Khalil, Franc Golob, Franci 
Rokavec, Tone Hrovat in Alojz Kovšca.   
 
Dodatno obrazložitev k predlogom aktov je podala državna sekretarka na Ministrstvu 
za finance, mag. Kristina Šteblaj.  
 
Pred glasovanjem o predlogih aktov so svoj glas obrazložili državni svetniki in državna 
svetnica Marjan Maučec, Lidija Jerkič, Branko Tomažič, Dušan Strnad, Samer Khalil, 
dr. Matjaž Gams, Cvetko Zupančič in Danijel Kastelic. 
 
Predsednik Državnega sveta je v okviru 3. točke dnevnega reda dal na glasovanje 
naslednji Predlog Mnenja Državnega sveta k Predlogu sprememb Proračuna 
Republike Slovenije za leto 2022 (DP2022-A), EPA 2154-VIII: 
 

»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   

 
Mnenje  

 
k Predlogu sprememb Proračuna Republike Slovenije za leto 2022 (DP2022-A) 

 
 
Državni svet je obravnaval Predlog sprememb Proračuna Republike Slovenije za leto 
2022 (DP2022-A) (v nadaljevanju: predlog sprememb proračuna), ki ga je v obravnavo 
Državnemu zboru predložila Vlada Republike Slovenije. 
 
Državni svet predlog sprememb proračuna podpira.  
 
S predlogom sprememb proračuna za leto 2022 se načrtujejo prihodki v višini 11,47 
milijarde evrov oz. za 463,5 mio evrov več, kot je bilo ocenjeno v sprejetem proračunu 
za leto 2022. K razmeroma veliki rasti prispevajo predvsem davčni prihodki, saj so že 
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letos presegli predkrizno raven iz leta 2019. Odhodki so v letu 2022 načrtovani v 
skupni višini 13,94 milijarde evrov, kar je za 1,34 milijarde evrov oziroma za 10,7 % 
več kot v sprejetem proračunu 2022. Ob povečanju prihodkov ter umiku ukrepov za 
spopadanje s posledicami epidemije in s tem zniževanju odhodkov se bo znižal tudi 
proračunski primanjkljaj. Ta bo leta 2022 po načrtih dosegel 2,47 milijarde evrov ali 4,6 
% BDP. Temu ustrezno se spreminja tudi trend dolga sektorja država, ki je leta 2022 
ocenjen na 77,5 % BDP. Pri tem Vlada poudarja, da je Slovenija v obdobju zaostrenih 
epidemioloških razmer svojo zadolženost (ocenjen dolg sektorja država) v deležu BDP 
povečala za manj, kot je povprečje držav Evro območja in Evropske unije, oz. je 
slednja za skoraj 24 oziroma 16 odstotnih točk nižja kot v državah Evro območja in 
Evropske unije. Po teh kazalcih je javnofinančna slika za Slovenijo ugodna.  
 
Predlog sprememb proračuna za leto 2022 in predlog proračuna za leto 2023 sta 
pripravljena v negotovih razmerah epidemije Covid-19 in s tem povezanim okrevanjem 
gospodarstva oz. v spremenljivih makroekonomskih okoliščinah. Priprava proračuna je 
bila osredotočena v postopno okrevanje po epidemiji Covid-19 tako z investicijskimi 
vlaganji za krepitev gospodarstva kot v smeri varovanja zdravja prebivalstva. 
Proračunska dokumenta sta glede na dogovor na ravni držav članic EU pripravljena v 
okviru t. i. splošne odstopne klavzule od fiskalnih pravil, kar pomeni, da Evropska 
komisija leta 2022 Slovenije ne bo presojala v luči izpolnjevanja fiskalnih pravil. To je 
tudi v skladu z veljavno nacionalno zakonodajo o fiskalnem pravilu, na podlagi katere 
je tudi Fiskalni svet Republike Slovenije prepoznal izjemne okoliščine v letu 2022, ki 
omogočajo odstop od srednjeročne uravnoteženosti. Odstopanje od fiskalnega pravila 
pa je treba razumeti kot začasen, razmeroma kratkoročen ukrep. 
 
Kot poudarja predlagatelj, je višina izkazanega deficita v naslednjih dveh letih približno 
na ravni obsega sredstev za investicije, kar pomeni, da bi lahko imeli ob odsotnosti 
državnih investicij v tem obdobju praktično že uravnotežena proračuna. Vendar se ob 
zavedanju pomena investicij za dolgoročno rast in razvoj, delovna mesta ter kakovost 
življenja, v prihodnjih dveh letih veliko pozornost namenja investicijskim aktivnostim, in 
sicer se za investicije vsako leto namenja po 2,2 milijarde evrov. Najbolj izrazita rast 
investicij je na področju zdravstva (po 200 mio evrov, kar je štirikrat več kot doslej), 
največji obseg sredstev je namenjen za investicije v železniško infrastrukturo, s ciljem 
trajnostne mobilnosti ter v cestno infrastrukturo (vzdrževanje, rekonstrukcije, 
kolesarske povezave). Prav tako se veliko vlaga v prilaganje podnebnim 
spremembam, velik premik je tudi pri širitvi programov mreže domov za starejše, 
kamor se v preteklosti za tovrstne namene praktično ni namenjalo sredstev, 
pospešena so investicijska vlaganja v vrtce in osnovne šole (investicije na letni ravni v 
višini 115 mio evrov) ter kulturo, v skladu z mednarodnimi zavezami pa so večje 
investicije načrtovane na področju obrambe in modernizacije Slovenske vojske. 
Financiranje načrtovanih investicij s proračunskimi sredstvi se dopolnjuje s sredstvi 
občin in sredstvi EU. Dinamika črpanja sredstev EU je v prihodnjih dveh letih 
pospešena, kar je povezano z zaključevanjem pretekle finančne perspektive, 
dodatnimi sredstvi iz naslova pobude REACT-EU za obvladovanje posledic epidemije 
ter Mehanizma za okrevanje in odpornost.  
 
V zvezi z vprašanjem o zmožnosti koriščenja vseh predvidenih investicijskih sredstev 
za izvedbo projektov, upoštevajoč relativno šibko absorpcijsko moč slovenske 
gradbene operative, da bi zmogla dovolj hitro in učinkovito porabiti načrtovana 
sredstva za investicijske namene, je bil Državni svet seznanjen, da naj bi s 
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predlaganimi investicijskimi postavkami v največji meri spodbujali, ne pa zavirali 
izvedbo načrtovanih projektov.  
 
Pozitivno se ocenjuje tudi ukrepe na področju zdravstva in socialnega varstva, kjer so 
med drugim rezervirana tudi sredstva na podlagi Predloga zakona o dolgotrajni oskrbi, 
ki je v trenutno v zakonodajnem postopku. 
  
Državni svet je bil seznanjen, da predlog sprememb proračuna za 2022 in predlog 
proračuna  za leto 2023 upoštevata sklenjen Dogovor o višini povprečnine za leti 2022 
in 2023, pri čemer bo treba prek finančne izravnave zagotoviti dodatnih 4,2 mio evrov. 
Z dvigom povprečnine bodo občine prejele za 37,4 mio evrov več, kot če do povišanja 
povprečnine ne bi prišlo. Največji obseg sredstev iz naslova tekočih transferov je 
načrtovan za uravnoteženje razvitosti občin, in sicer 79,5 mio evrov v letu 2022 ter 
79,7 mio evrov v letu 2023. Pri tem Ministrstvo za finance in Ministrstvo za javno 
upravo poudarjata pomen sprejema Zakona o finančni razbremenitvi občin (ZFRO), na 
podlagi katerega je določene finančne obveznosti prevzela država, prav tako so bile 
sprejete poenostavitve postopkov, v okviru katerih občine lažje dostopajo do 
investicijskih sredstev.  
 
Predlagatelj poudarja tudi načrtovano izboljšanje finančnega položaja občin, ki so, ob 
predlaganem dvigu povprečnine iz sedanjih 628 evrov na 645 evrov oz. 647 evrov v 
prihodnjih dveh letih, z letošnjim letom deležne tudi 73 mio evrov prihrankov na letni 
ravni iz naslova ZFRO, pri čemer proces finančne razbremenitve občin še ni zaključen. 
Glede na dosedanje neuspele poizkuse popravljanja formule za izračun povprečnine 
so se na Ministrstvu za javno upravo odločili, da zberejo pisne predloge za oblikovanje 
nove formule za pravičnejše in primernejše financiranje občin. V pripravi je tudi 
dopolnitev Zakona o financiranju občin, na podlagi katere bi se naloge s področja 
informatike uvrstile med nabor nalog, ki jih opravljajo skupne občinske uprave in se 
sofinancirajo iz državnega proračuna. Ministrstvo za javno upravo vodi postopke za 
gradnjo odprtih širokopasovnih omrežij elektronskih komunikacij (GOŠO), v naslednjih 
dveh letih pa je za sofinanciranje tovrstnih investicij na voljo 17,5 mio oz. 11,5 mio 
evrov. Prav tako se zvišujejo sredstva v okviru podprograma Podpora lokalne 
samouprave in koordinacija državne in lokalne ravni. 
 
V nasprotju s predhodnimi proračuni obravnavana proračunska dokumenta nakazujeta 
bistveno večje razumevanje aktualne Vlade za delovanje slovenskih občin in njihovo 
financiranje. Pri tem se izraža zahvalo Vladi, še posebej pa ministroma, pristojnima za 
lokalno samoupravo in finance, ki se zavedata pomena primernega financiranja 
lokalne samouprave kot ključnega pogoja za učinkovito izvajanje zakonskih nalog 
občin, ki zaradi boljšega poznavanja potreb lokalnega prebivalstva oz. državljank in 
državljanov tudi uspešneje uresničujejo razvojne izzive družbe.  
 
Ob preteklih večletnih obljubah vsakokratne Vlade o finančni razbremenitvi občin in 
vzpostavitvi bolj pravičnega sistema financiranja občin šele predloženi proračunski 
dokumenti pričajo o koreniti spremembi odnosa aktualne Vlade do lokalne 
samouprave. Pri tem ne gre le za vprašanje financiranja občin v smislu določitve 
povprečnine, ampak za financiranje razvojnih nalog in načrtovane investicijske 
aktivnosti, ki v okviru prioritetnih politik s ciljem družbenega in gospodarskega razvoja 
vodijo k izboljšanju kakovosti življenja ljudi ter enakomernega razvoja občin (npr. 
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investicije v vrtce in šole, varstvo okolja, investicije v železniško in cestno 
infrastrukturo, zdravstvo, itd.). 
 
V delu, ki se nanaša na področje kmetijstva, se sredstva, glede na sprejeti proračun za 
leto 2022, skupno povečujejo za 86,4 mio evrov, ker v sprejetem proračunu ni bilo 
načrtovanih sredstev  EU, saj zanje še ni bilo sprejetih evropskih pravnih podlag. V 
predlogu sprememb proračuna za leto 2022 so predvidena sredstva na ocenjeni višini 
izplačil. Tako so integralna sredstva (načrtovana višina 145,5 mio evrov) glede na 
sprejeti predlog proračuna za leto 2022 predvideno višja za okoli 6 mio evrov. 
 
V tem okviru je pomemben dvig sredstev za sofinanciranje zavarovalnih premij za 
zavarovanje kmetijske proizvodnje in ribištva v višjem odstotku (55 %) ter predvidena 
sredstva za ukrep zagotavljanje zmanjšanja populacije divjih prašičev z intenzivnim 
odstrelom, z namenom zmanjševanja vpliva virusa afriške prašičje kuge v primeru 
izbruha na način, da se upravljavcu lovišča izplača finančna spodbuda za vsako 
odstreljeno žival.  
 
Ponovno se izpostavlja, da je bilo kmetijstvu kot tudi gospodarstvu nasploh v okviru 
Načrta za okrevanje in odpornost dodeljeno premalo sredstev. Glede na kritično stanje 
v kmetijstvu tudi sredstva v okviru Predloga Strateškega načrta Skupne kmetijske 
politike 2023–2027 niso zadostna. Slovensko kmetijstvo se sooča z nesprejemljivo 
nizkimi odkupnimi cenami kmetijskih izdelkov ob hkratni rasti maloprodajnih cen hrane 
in nesorazmerni rasti proizvodnih stroškov ter drugimi nezavidljivimi okoliščinami, ki 
vodijo v vedno večje opuščanje kmetijske dejavnosti. V težnji, da bi dosegli zastavljene 
cilje v Resoluciji o nacionalnem programu o strateških usmeritvah razvoja slovenskega 
kmetijstva in živilstva »Naša hrana, podeželje in naravni viri od leta 2021«, je nujno, da 
se s projekti v okviru Strateškega načrta SKP 2023–2027 začne že leta 2023, za kar 
pa je treba opredeliti in tudi zagotoviti ustrezna sredstva v obravnavanem predlogu 
proračuna. 
 

* * * 
 

Za poročevalko je bila določena državna svetnica mag. Marija Lah.« 
 

* * * 

 
Predlog mnenja Državnega sveta JE BIL SPREJET (prisotnih 34 državnih svetnic 
in svetnikov, 23 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali PROTI). 

 
_ _ _ 

 
Predsednik Državnega sveta je v okviru 4. točke dnevnega reda dal na glasovanje 
naslednji Predlog Mnenja Državnega sveta k Predlogu proračuna Republike Slovenije 
za leto 2023 (DP2023), EPA 2155-VIII: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   
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Mnenje 
 

k Predlogu proračuna Republike Slovenije za leto 2023 (DP2023) 
 
 
Državni svet je obravnaval Predlog Proračuna Republike Slovenije za leto 2023 
(DP2023) (v nadaljevanju: predlog proračuna), ki ga je v obravnavo Državnemu zboru 
predložila Vlada Republike Slovenije. 
 
Državni svet predlog proračuna podpira.  
 
V predlogu proračuna za leto 2023 se načrtujejo prihodki v višini 11,84 milijarde evrov, 
kar je 373,6 mio evrov oz. nominalno za 3,3 % več kot v predlogu sprememb 
proračuna za leto 2022. V letu 2023 so odhodki načrtovani v višini 13,36 milijarde 
evrov, kar pomeni 3,2 % manj kot je načrtovanih v predlogu sprememb proračuna 
2022. Proračunski primanjkljaj se v letu 2023 načrtuje v višini 1,52 milijarde evrov oz. 
2,7 % BDP. Temu ustrezno se spreminja tudi trend dolga sektorja država, ki naj bi se 
do konca leta 2023 znižal na 76 % BDP.  
 
Predlog sprememb proračuna za leto 2022 in predlog proračuna za leto 2023 sta 
pripravljena v negotovih razmerah epidemije Covid-19 in s tem povezanim okrevanjem 
gospodarstva oz. v spremenljivih makroekonomskih okoliščinah. Priprava proračuna je 
bila osredotočena v postopno okrevanje po epidemiji Covid-19 tako z investicijskimi 
vlaganji za krepitev gospodarstva kot v smeri varovanja zdravja prebivalstva. 
Proračunska dokumenta sta, glede na dogovor na ravni držav članic EU, pripravljena v 
okviru t. i. splošne odstopne klavzule od fiskalnih pravil, kar pomeni, da Evropska 
komisija leta 2022 Slovenije ne bo presojala v luči izpolnjevanja fiskalnih pravil. To je 
tudi v skladu z veljavno nacionalno zakonodajo o fiskalnem pravilu, na podlagi katere 
je tudi Fiskalni svet Republike Slovenije prepoznal izjemne okoliščine v letu 2022, ki 
omogočajo odstop od srednjeročne uravnoteženosti. Odstopanje od fiskalnega pravila 
pa je treba razumeti kot začasen, razmeroma kratkoročen ukrep. 
Kot poudarja predlagatelj, je višina izkazanega deficita v naslednjih dveh letih približno 
na ravni obsega sredstev za investicije, kar pomeni, da bi lahko imeli ob odsotnosti 
državnih investicij v tem obdobju praktično že uravnotežena proračuna. Vendar se ob 
zavedanju pomena investicij za dolgoročno rast in razvoj, delovna mesta ter kakovost 
življenja, v prihodnjih dveh letih veliko pozornost namenja investicijskim aktivnostim, in 
sicer se za investicije vsako leto namenja po 2,2 milijarde evrov. Najbolj izrazita rast 
investicij je na področju zdravstva (po 200 mio evrov, kar je štirikrat več kot doslej), 
največji obseg sredstev je namenjen za investicije v železniško infrastrukturo s ciljem 
trajnostne mobilnosti ter v cestno infrastrukturo (vzdrževanje, rekonstrukcije, 
kolesarske povezave). Prav tako se veliko vlaga v prilaganje podnebnim 
spremembam, velik premik je tudi pri širitvi programov mreže domov za starostnike, 
kamor se v preteklosti za tovrstne namene praktično ni namenjalo sredstev, 
pospešena so investicijska vlaganja v vrtce in osnovne šole (investicije na letni ravni v 
višini 115 mio evrov) ter kulturo, v skladu z mednarodnimi zavezami pa so večje 
investicije načrtovane na področju obrambe in modernizacije Slovenske vojske. 
Financiranje načrtovanih investicij s proračunskimi sredstvi se dopolnjuje s sredstvi 
občin in sredstvi EU. Dinamika črpanja sredstev EU je v prihodnjih dveh letih 
pospešena, kar je povezano z zaključevanjem pretekle finančne perspektive, 
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dodatnimi sredstvi iz naslova pobude REACT-EU za obvladovanje posledic epidemije 
ter Mehanizma za okrevanje in odpornost.   
 
V zvezi z vprašanjem o zmožnosti koriščenja vseh predvidenih investicijskih sredstev 
za izvedbo projektov, upoštevajoč relativno šibko absorpcijsko moč slovenske 
gradbene operative, da bi zmogla dovolj hitro in učinkovito porabiti načrtovana 
sredstva za investicijske namene, je bil Državni svet seznanjen, da naj bi s 
predlaganimi investicijskimi postavkami v največji meri spodbujali, ne pa zavirali 
izvedbo načrtovanih projektov. 
 
Pozitivno se ocenjuje tudi ukrepe na področju zdravstva in socialnega varstva, kjer so 
med drugim rezervirana tudi sredstva na podlagi sprejetega Zakona o dolgotrajni 
oskrbi. 
  
Kot je bilo pojasnjeno, predlog sprememb proračuna za 2022 in predlog proračuna  za 
leto 2023 upoštevata sklenjen Dogovor o višini povprečnine za leti 2022 in 2023, pri 
čemer bo treba prek finančne izravnave zagotoviti dodatnih 4,2 mio evrov. Z dvigom 
povprečnine bodo občine prejele za 37,4 mio evrov več, kot če do povišanja 
povprečnine ne bi prišlo. Največji obseg sredstev iz naslova tekočih transferov je 
načrtovan za uravnoteženje razvitosti občin, in sicer 79,5 mio evrov v letu 2022 ter 
79,7 mio evrov v letu 2023. Pri tem Ministrstvo za finance in Ministrstvo za javno 
upravo poudarjata pomen sprejema Zakona o finančni razbremenitvi občin (ZFRO), na 
podlagi katerega je določene finančne obveznosti prevzela država, prav tako so bile 
sprejete poenostavitve postopkov, v okviru katerih občine lažje dostopajo do 
investicijskih sredstev.  
 
Predlagatelj poudarja tudi načrtovano izboljšanje finančnega položaja občin, ki so, ob 
predlaganem dvigu povprečnine iz sedanjih 628 evrov na 645 evrov oz. 647 evrov v 
prihodnjih dveh letih, z letošnjim letom deležne tudi 73 mio evrov prihrankov na letni 
ravni iz naslova ZFRO, pri čemer proces finančne razbremenitve občin še ni zaključen. 
Glede na dosedanje neuspele poizkuse popravljanja formule za izračun povprečnine 
so se na Ministrstvu za javno upravo odločili, da zberejo pisne konstruktivne predloge 
za oblikovanje nove formule za pravičnejše in primernejše financiranje občin. V 
pripravi je tudi dopolnitev Zakona o financiranju občin, na podlagi katere bi se naloge s 
področja informatike uvrstile med nabor nalog, ki jih opravljajo skupne občinske 
uprave in se sofinancirajo iz državnega proračuna. Ministrstvo za javno upravo vodi 
postopke za gradnjo odprtih širokopasovnih omrežij elektronskih komunikacij (GOŠO), 
v naslednjih dveh letih pa je za sofinanciranje tovrstnih investicij na voljo 17,5 mio oz. 
11,5 mio evrov. Prav tako se zvišujejo sredstva v okviru podprograma Podpora lokalne 
samouprave in koordinacija državne in lokalne ravni. 
  
V nasprotju s predhodnimi proračuni obravnavana proračunska dokumenta nakazujeta 
bistveno večje razumevanje aktualne Vlade za delovanje slovenskih občin in njihovo 
financiranje. Pri tem se izraža zahvalo Vladi, še posebej pa ministroma, pristojnima za 
lokalno samoupravo in finance, ki se zavedata pomena primernega financiranja 
lokalne samouprave kot ključnega pogoja za učinkovito izvajanje zakonskih nalog 
občin, ki zaradi boljšega poznavanja potreb lokalnega prebivalstva oz. državljank in 
državljanov tudi uspešneje uresničujejo razvojne izzive družbe.  
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Ob preteklih večletnih obljubah vsakokratne Vlade o finančni razbremenitvi občin in 
vzpostavitvi bolj pravičnega sistema financiranja občin, šele predloženi proračunski 
dokumenti pričajo o koreniti spremembi odnosa aktualne Vlade do lokalne 
samouprave. Pri tem ne gre le za vprašanje financiranja občin v smislu določitve 
povprečnine, ampak za financiranje razvojnih nalog in načrtovane investicijske 
aktivnosti, ki v okviru prioritetnih politik s ciljem družbenega in gospodarskega razvoja 
vodijo k izboljšanju kakovosti življenja ljudi ter enakomernega razvoja občin (npr. 
investicije v vrtce in šole, varstvo okolja, investicije v železniško in cestno 
infrastrukturo, zdravstvo, itd.). 
 
V predlogu proračuna za leto 2023 v delu, ki se nanaša na področje kmetijstva, ni 
zajet sorazmerni del dodatnih sredstev za II. steber Skupne kmetijske politike po letu 
2023–2027 v višini 100 mio evrov kot tudi ne sorazmerni del sredstev 380 mio evrov, 
ki jih zahtevajo kmetijske organizacije oziroma Kmetijsko gozdarska zbornica 
Slovenije. Ta sredstva je treba zagotoviti v okviru predloga proračuna v času 
odsotnosti oziroma sproščenosti fiskalnega pravila, saj kasneje to ne bo mogoče. Le 
na tak način bo moč pričeti z investicijskimi vlaganji že 2023.  
 
Opozarja se na pomemben dvig sredstev za sofinanciranje zavarovalnih premij za 
zavarovanje kmetijske proizvodnje in ribištva v višjem odstotku (55 %) ter predvidena 
sredstva za ukrep zagotavljanje zmanjšanja populacije divjih prašičev z intenzivnim 
odstrelom z namenom zmanjševanja vpliva virusa afriške prašičje kuge v primeru 
izbruha na način, da se upravljavcu lovišča izplača finančna spodbuda za vsako 
odstreljeno žival.  
 
Ponovno se izpostavlja, da je bilo kmetijstvu kot tudi gospodarstvu nasploh v okviru 
Načrta za okrevanje in odpornost dodeljeno premalo sredstev. Glede na kritično stanje 
v kmetijstvu tudi sredstva v okviru Predloga Strateškega načrta Skupne kmetijske 
politike 2023–2027 niso zadostna. Slovensko kmetijstvo se sooča z nesprejemljivo 
nizkimi odkupnimi cenami kmetijskih izdelkov ob hkratni rasti maloprodajnih cen hrane 
in nesorazmerni rasti proizvodnih stroškov ter drugimi nezavidljivimi okoliščinami, ki 
vodijo v vedno večje opuščanje kmetijske dejavnosti. V težnji, da bi dosegli zastavljene 
cilje v Resoluciji o nacionalnem programu o strateških usmeritvah razvoja slovenskega 
kmetijstva in živilstva »Naša hrana, podeželje in naravni viri od leta 2021«, je nujno, da 
se s projekti v okviru Strateškega načrta SKP 2023–2027 začne že 2023, za kar pa je 
treba opredeliti in tudi zagotoviti ustrezna sredstva v obravnavanem predlogu 
proračuna. 
 

* * * 
 

Za poročevalko je bila določena državna svetnica mag. Marija Lah.« 
 

* * * 

 
Predlog mnenja Državnega sveta JE BIL SPREJET (prisotnih 34 državnih svetnic 
in svetnikov, 23 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali PROTI). 
 

_ _ _ 
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Predsednik Državnega sveta je v okviru 5. točke dnevnega reda dal na glasovanje 
naslednji Predlog Mnenja Državnega sveta k Predlogu Zakona o izvrševanju 
proračunov Republike Slovenije za leti 2022 in 2023 (ZIPRS2223) - nujni postopek, 
EPA 2156-VIII: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   

 
Mnenje  

 
k Predlogu Zakona o izvrševanju proračunov Republike Slovenije za leti 2022 in 

2023 (ZIPRS2223) - nujni postopek 
 
 
Državni svet je obravnaval Predlog Zakona o izvrševanju proračunov Republike 
Slovenije za leti 2022 in 2023 (ZIPRS2223) (v nadaljevanju: predlog zakona), ki ga je 
po nujnem postopku v obravnavo Državnemu zboru predložila Vlada Republike 
Slovenije. 
 
Državni svet predlog zakona podpira.  
 
S predlogom zakona se predlaga uzakonitev rešitev, ki bodo omogočile tekoče in 
nemoteno izvrševanje proračunov države za leti 2022 in 2023, izvajanje nalog 
proračunskih uporabnikov in učinkovito porabo evropskih sredstev za projekte iz 
Načrta za okrevanje in odpornost.  
 
Predlog zakona določa obseg zadolževanja in dovoljenih poroštev države ter obseg 
zadolžitve javnega sektorja na ravni države v posameznem letu. S predlogom zakona 
se urejajo tudi različna pooblastila, pomembna za zadolževanje vlade v okviru 
fiskalnega stabilizatorja, poraba in vračila namenskih sredstev EU, predplačila, 
financiranje ustanov, posebnosti v zvezi z upravljanjem in prodajo finančnega 
premoženja, povprečnina, priprava finančnih načrtov za neposredne uporabnike 
proračuna, politika zaposlovanja. S predlogom zakona se ohranjajo tudi določbe 
ZIPRS2122, ki se nanašajo na financiranje ukrepov za preprečevanje in omilitev 
nalezljive bolezni SARS-CoV-2. Predlog zakona določa tudi zneske za izplačilo 
letnega dodatka prejemnikom pokojnin v letu 2022. Upravičenci, ki prejemajo 
pokojnino v znesku do 570 evrov, bodo prejeli letni dodatek v višini 450 evrov, pri 
čemer pa se državnim svetnikom zastavlja vprašanje pravilne in pravične določitve 
mejnega zneska za izplačilo najvišjega letnega dodatka. S predlaganim podaljšanjem 
ukrepa iz 10.a člena Zakona o interventnih ukrepih za pomoč gospodarstvu in turizmu 
pri omilitvi posledic epidemije COVID-19 se želi še naslednji dve leti zagotavljati 
dodatno financiranje izvajanja javnih služb urejanja vodotokov iz sredstev Sklada za 
vode, s čimer bo moč hitreje odpraviti zaostanek na področju vzdrževanja vodotokov iz 
preteklih let. Na podlagi sklenjenega dogovora med reprezentativnimi združenji občin 
in Vlado se določa povprečnina za leto 2022 v višini 645 evrov in za leto 2023 v višini 
647 evrov. Ob izraženem zadovoljstvu ob uresničevanju sklenjenega dogovora pa 
Državni svet sledeč predlogu reprezentativnih združenj občin dodatno predlaga, da se 
v povezavi z nesorazmernostjo zadolžitve iz naslova povratnih investicijskih sredstev 
po 21. členu Zakonu o financiranju občin (ZFO-1) 6. poglavje predloga zakona, ki je 
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povezano s financiranjem občin, dopolni z novim 58. a členom, na podlagi katerega bi 
bile občine v naslednjih dveh letih upravičene do dodatnih sredstev za uravnoteženje 
razvitosti občin v višini 8 % skupne primerne porabe občin in ne 6 %, kot predvideva 
ZFO-1. Državni svet  predlaga tudi, da bi ta proračunska sredstva občine lahko 
porabile tudi za vračilo dodeljenih povratnih sredstev, ki so jih prejela med leti 2016 in 
2020. 
 
Državni svet podpira predlog zakona, ki upošteva višino povprečnine za naslednji dve 
leti v višini, kot jo je Vlada dogovorila z reprezentativnimi združenji občin. Tovrsten 
dogovor z reprezentativnimi združenji občin kaže na spremenjen odnos aktualne 
Vlade do lokalne samouprave, ki se v duhu Evropske listine lokalne samouprave 
bistveno bolj zaveda pomena spoštovanja načela finančne avtonomije lokalne 
samouprave kot pretekle Vlade. 
 
Vezano na pričakovanja občin o pravičnejši obravnavi velja opozoriti, da se v preteklih 
letih deleža sredstev iz državnega proračuna za sofinanciranje investicij ni zagotavljalo 
v skladu z Zakonom o financiranju občin (ZFO-1) v višini 6 % skupne primerne porabe, 
ampak je bil vseskozi nižji, določeno obdobje pa se je del sredstev zagotavljalo celo v 
obliki povratnih sredstev kot dodatno zadolževanje občin v proračunu države, kar je 
povzročilo še dodatno slabšanje finančne sposobnosti občin. Zato bi z zagotovitvijo 
večjega obsega proračunskih sredstev za uravnoteženje razvitosti občin v naslednjih 
dveh letih delno popravili krivico in občinam omogočili, da bi lažje pokrile pretekle 
obveznosti iz naslova dodeljenih sredstev za sofinanciranje investicijskih projektov v 
obliki zadolževanja v proračunu države. Šele lani, po nastopu aktualne Vlade, so 
občine prejele sredstva za uravnoteženje razvitosti (ki so se z ZFRO preoblikovala iz 
sredstev za sofinanciranje investicij) v zakonsko določenem obsegu ter zdaj do njih, 
zaradi poenostavitve administrativnih postopkov, lažje dostopajo. Dosedanje delo 
vladne ekipe - še posebej ministra za javno upravo - pri finančnem razbremenjevanju 
občin in odpravi birokratskih ovir kaže pozitivne rezultate, zato je upravičeno 
pričakovanje, da bo imela vlada tudi v prihodnje posluh za uvajanje učinkovitih in 
pravičnejših sistemskih rešitev financiranja lokalne samouprave.  
 
Kot izhaja iz določil zakonskega predloga, se število zaposlenih v javnem sektorju s 
kadrovskimi načrti povečuje. Opozorjeno je bilo, da je v določenih delih javne uprave 
glede povečevanja števila zaposlenih potrebna velika pazljivost in da bi na podlagi 
predhodno opravljene analize veljalo določiti pravilno razmerje med zaposlenimi v 
gospodarstvu in javni upravi. 
 
Predlagani zakon določa tudi ureditev, povezano z mehanizmom nacionalnega Načrta 
za okrevanje in odpornost, ki pa v premajhni meri zajema kmetijstvo kot tudi 
gospodarstvo nasploh. Gre za podporo EU, ki je namenjena zagotavljanju finančne 
podpore za reforme in naložbe, ki naj bi ublažile gospodarski in socialni učinek 
pandemije SARS-CoV-2, povečala pa naj bi se tudi odpornost gospodarstva ter 
izboljšala pripravljenost na izzive, ki jih prinaša zeleni in digitalni prehod. Izpostavlja se 
tudi vprašanje, ali bo dejansko mogoče pripraviti in izvesti projekte v okviru 
nacionalnega Načrta za okrevanje in odpornost glede na veliko zasedenost izvajalskih 
kapacitet. 
 
Državni svet predlaga, da se v letih 2022 in 2023 na enak način kot pokojnine 
uskladita tudi dodatek za pomoč in postrežbo ter zneski invalidnine. Predlagatelja 
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zakona in ostale kvalificirane predlagatelje amandmajev poziva, da se v nadaljevanju 
zakonodajnega postopka pripravi ustrezen amandma, ki se ga bo lahko umestilo v 
proračunske dokumente ter predložilo v sprejem pristojnemu Odboru Državnega zbora 
za finance.  
 
Državni svet meni, da je ob nedavnem rednem in izrednem usklajevanju pokojnin in 
drugih prejemkov iz pokojninskega in invalidskega zavarovanja ter ob letošnji visoki 
rasti cen in življenjskih stroškov smiselno, da se uskladi tudi tiste prejemke iz ZPIZ-2, 
ki jih usklajevanje ni zajelo. Letni dodatek je v Predlogu zakona o izvrševanju 
proračunov Republike Slovenije za leti 2022 in 2023 urejen v 77. členu, medtem ko 
usklajevanje dodatka za pomoč in postrežbo ter zneska invalidnine ni predvideno. 
Državni svet tako predlaga, da se v letih 2022 in 2023 na enak način kot pokojnine 
uskladita tudi navedena prejemka. 
 
Pokojnine in nekateri drugi prejemki iz ZPIZ-2, razen letnega dodatka in dodatka za 
pomoč in postrežbo, so se na podlagi 105., 106. in 107. člena ZPIZ-2 s 1. 1. 2020 
uskladili za 3,2 odstotka. S 1. 12. 2020 pa so se pokojnine in drugi prejemki iz ZPIZ-2, 
razen letnega dodatka in dodatka za pomoč in postrežbo, na podlagi Zakona o ukrepih 
na področju plač in drugih stroškov dela v javnem sektorju za leti 2020 in 2021 ter 
izredni uskladitvi pokojnin izredno uskladili še za 2 odstotka. Uskladile so se tudi 
nekatere druge osnove, ki vplivajo na raven pokojnin, in sicer s 1. 1. 2020 za 3,2 
odstotka in s 1. 12. 2020 za 2 odstotka. Ob tem so se dodatek za pomoč in postrežbo 
in zneski invalidnine za telesno okvaro nazadnje uskladili s 66.a členom Zakona o 
izvrševanju proračunov Republike Slovenije za leti 2018 in 2019 s 1. 1. 2019, in sicer v 
višini 2,7 odstotka.  
 
Prav tako Državni svet izraža vsebinsko podporo skupnemu predlogu Skupnosti občin 
Slovenije, Združenja občin Slovenije in Združenja mestnih občin Slovenije za 
dopolnitev predloga zakona z novim 58.a členom na način, da bi bile občine v 
prihodnjih dveh letih upravičene do višjega obsega sredstev za uravnoteženje 
razvitosti občin oz. v višini 8 % skupne primerne porabe občin. Ob zavedanju 
posebnosti postopka sprejemanja proračunskih dokumentov, ki zahtevajo upoštevanje 
pravil o uravnoteženosti proračunskih prejemkov in izdatkov, se predlaga, da Vlada oz. 
upravičeni predlagatelji amandmajev proučijo navedeni predlog reprezentativnih 
združenj občin in zagotovijo dodatna proračunska sredstva za uravnoteženje razvitosti 
občin v letih 2022 in 2023 ter na ta način pripomorejo k skladnejšemu regionalnemu 
razvoju.  

* * * 
 

Za poročevalko je bila določena državna svetnica mag. Marija Lah.« 
 

* * * 

Predlog mnenja Državnega sveta JE BIL SPREJET (prisotnih 34 državnih svetnic 
in svetnikov, 23 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali PROTI). 
 

S tem je bila obravnava 3., 4. in 5. točke dnevnega reda zaključena.  

* * * 
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Pred obravnavo 6. točke dnevnega reda je predsednik Državnega sveta Alojz Kovšca 

obvestil državne svetnike in svetnice, da se je po splošnih priporočilih Nacionalnega 

inštituta za javno zdravje za preprečevanje širjenja okužb priporočeni čas zadrževanja 

v dvorani Državnega sveta že iztekel, a da glede na to, da ima dvorana Državnega 

sveta ustrezno urejen prezračevalni sistem, ki skrbi za sprotni dotok svežega zraka, 

odmora ni nujno izvesti. Kljub temu je dal na glasovanje predlog o odmoru za 

zračenje dvorane Državnega sveta.  

Predlog o odmoru za zračenje dvorane NI BIL SPREJET (prisotnih 34 državnih 

svetnic in svetnikov, 11 jih je glasovalo ZA, 12 jih je glasovalo PROTI).  

* * * 
 
6. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
lekarniški dejavnosti (ZLD-1C) – druga obravnava, EPA 1683-VIII 

 
 

Predlog zakona je objavljen na spletni strani Državnega zbora in so ga državni svetniki 
in svetnice prejeli po elektronski pošti 6. 10. 2021 s sklicem seje.  
 
Predlog zakona sta obravnavali pristojna Komisija za socialno varstvo, delo, zdravstvo 
in invalide ter zainteresirana Komisija za lokalno samoupravo in regionalni razvoj.  
 
Mnenje pristojne komisije k predlogu zakona so državne svetnice in svetniki prejeli po 
elektronski pošti 6. 10. 2021. Poročilo zainteresirane komisije k predlogu zakona, ki je 
povzeto v mnenju pristojne komisije, so državne svetnice in svetniki prav tako prejeli 
po elektronski pošti 6. 10. 2021. 
 
Poročilo Odbora Državnega zbora z dopolnjenim predlogom zakona so državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 11. 10. 2021. Istega dne so prejeli tudi 
predlog mnenja Državnega sveta k dopolnjenemu predlogu zakona. 
 
Predlog zakona je predstavil predstavnik predlagatelja zakona, poslanec Državnega 
zbora mag. Dušan Verbič. 
 
Mnenje Vlade Republike Slovenije k predlogu zakona je predstavila državna 
sekretarka na Ministrstvu za zdravje Alenka Forte. 
 
Mnenje Komisije za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide k predlogu zakona je 
predstavil državni svetnik mag. Peter Požun. 
 
V imenu Interesne skupine lokalnih interesov je razpravljal državni svetnik Milan 
Ozimič. 
 
O predlogu zakona so razpravljali državni svetniki Dejan Crnek, dr. Matjaž Gams, 
Ladislav Rožič, Franc Golob in Srečko Ocvirk. 
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Dodatno obrazložitev k predlogu zakona je podala državna sekretarka na Ministrstvu 
za zdravje Alenka Forte. 
 
Dodatno obrazložitev k predlogu zakona je podal poslanec Državnega zbora mag. 
Dušan Verbič. 
 
 
Podpredsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   
 

M n e n j e  
 

k Dopolnjenemu predlogu zakona o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
lekarniški dejavnosti (ZLD-1C) – druga obravnava 

 
 
Državni svet je obravnaval Dopolnjen predlog zakona o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o lekarniški dejavnosti (ZLD-1C), ki ga je v prvotni različici v obravnavo 
Državnemu zboru po skrajšanem postopku predložila skupina poslank in poslancev s 
prvopodpisanim mag. Dušanom Verbičem (v nadaljevanju: predlagatelj), Kolegij 
Državnega zbora pa je na 96. seji 8. 3. 2021 odločil, da se ga obravnava po rednem 
postopku.  
 
Državni svet dopolnjenega predloga zakona ne podpira. 
 
Državni svet ugotavlja, da je predlagatelj v prvotni različici predloga zakona želel 
urediti področje lekarniške dejavnosti na primarni ravni tako, da bi bil vsem 
uporabnikom omogočen dostop do storitev lekarniške dejavnosti pod enakimi pogoji. 
Navedeni cilj je zasledoval s predlagano novo opredelitvijo pojma gravitacijskega 
območja, ob upoštevanju dnevnih in sezonskih migrantov pri določanju lekarniške 
mreže; predlagal je odpravo omejitev soustanoviteljstva javnih lekarniških zavodov na 
sosednje občine (po oceni predlagatelja se s trenutno ureditvijo po nepotrebnem 
omejuje občine pri izvajanju njihove originarne pristojnosti zagotavljanja lekarniške 
dejavnosti na primarni ravni, pri čemer predlagatelj izpostavlja zaplete z 
ustanavljanjem lekarne v Bistrici ob Sotli, ki niso razrešeni že od leta 2015, s težavami 
pri ustanavljanju lekarne so se do nedavnega soočali tudi v občini Dornava). 
Predlagatelj je prav tako želel, da se posamezni občini omogoči, da se sama odloči za 
bolj gosto mrežo lekarn, če tako oceni glede na svoje potrebe; predlagal je tudi 
odpravo prepovedi ustanavljanja lastnih dobaviteljev s strani javnih lekarniških 
zavodov (t. i. vertikalne povezave) na podlagi implementacije Direktive 2014/24/EU ter 
uskladitve z 28. členom Zakona o javnem naročanju, s čimer je želel zagotoviti 
kontinuirano in stabilno oskrbo prebivalstva z zdravili. Predlagal je tudi, da se občinam 
omogoči sklenitev pogodbe, na podlagi katere lahko javni zavod ene od pogodbenih 
strank izvaja svojo dejavnost tudi na območju druge pogodbene stranke (po pojasnilu 
predlagatelja aktualno predvsem za majhne občine, za katere ne bi bila smiselna 
ustanovitev lastnega zavoda). Predlagatelj je želel odpraviti tudi omejitev iz 33. člena 
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veljavnega Zakona o lekarniški dejavnosti (ZLD-1), v skladu s katero direktor javnega 
zavoda ne sme biti član sveta drugega lekarniškega, zdravstvenega ali socialno 
varstvenega zavoda, ker po oceni predlagatelja v tem primeru ne gre za konflikt 
interesov.  
 
Državni svet ugotavlja, da je podporo predlogu zakona v njegovi prvotni različici  
izrazilo zgolj Združenje mestnih občin Slovenije, medtem ko so mu nasprotovali  
Fakulteta za farmacijo Univerze v Ljubljani, Lekarniška zbornica Slovenije, Javna 
agencija za zdravila in medicinske pripomočke, Slovensko farmacevtsko društvo, 
Razširjeni strokovni kolegij za lekarniško farmacijo, Združenje zdravniških organizacij 
(vključuje Zdravniško zbornico Slovenije, Zdravniško društvo, Strokovno združenje 
zasebnih zdravnikov in zobozdravnikov ter FIDES), Zavod za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije, Trgovinska zbornica Slovenije – Sekcija veletrgovcev z zdravili, Skupnost 
občin Slovenije in Ekonomsko-socialni svet). Opozorjeno je bilo tudi na to, da v 
pripravo njegove vsebine stroka ni bila vključena.  
 
Državni svet ugotavlja, da so bili k prvotno predlaganim zakonskim rešitvam na 16. seji 
Odbora Državnega zbora za zdravstvo 30. 9. 2021 sprejeti amandmaji, na podlagi 
katerih je bila črtana (1., 2., 3., 4., 5., 7., 8. in 9. člen) oziroma spremenjena in 
dopolnjena (6. člen) večina členov osnovnega predloga zakona. Nespremenjena sta 
ostala zgolj 10. in 11. člen, med prehodne in končne določbe pa je bil dodan tudi nov 
9.a člen.  
 
Državni svet ugotavlja, da se s spremenjenim in dopolnjenim 6. členom predloga 
zakona pod zakonsko opredeljenimi pogoji javnim lekarniškim zavodom (v tem delu 6. 
člen predloga zakona še vedno sledi prvotno predlagani spremembi 26. člena ZLD-1) 
in samoupravnim lokalnim skupnostim (navedena nova izjema je bila dodana s 
sprejetim amandmajem Odbora za zdravstvo) omogoča ustanovitev organizacije, 
katere temeljna dejavnost je dobava zdravil. Pri tem dopolnjen predlog zakona v zvezi 
z razpolaganjem s presežki prihodkov nad odhodki v prej navedenih organizacijah, 
katerih temeljna dejavnost je dobava zdravil in so ustanovljene s strani javnih 
lekarniških zavodov in samoupravnih lokalnih skupnosti, napotuje na smiselno 
uporabo določb 38. člena ZLD-1, ki v drugem odstavku določa, da se presežki 
prihodkov nad odhodki javnih lekarniških zavodov namenjajo za solventno in likvidno 
poslovanje javnega zavoda; za investicije v prostor in opremo lekarne in za razvoj 
kadrov in uvajanje novih lekarniških storitev. Iz obrazložitve amandmaja Odbora za 
zdravstvo k 6. členu predloga zakona izhaja, da slednje pomeni, da se bo presežke 
prihodkov nad odhodki vrnilo v zdravstveno dejavnost, hkrati pa naj bi bilo 
omogočeno, da se del presežka prihodkov nad odhodki iz zasebnih sredstev vrne 
ustanovitelju, če s tem ni ogroženo solventno in likvidno poslovanje ustanovitelja. Tudi 
navedena sredstva naj bi ustanovitelj smel uporabiti izključno za izvajanje zdravstvene 
dejavnosti.  
 
Državni svet, na podlagi bistveno okrnjene vsebine dopolnjenega predloga zakona v 
primerjavi z njegovo prvotno različico, v nadaljevanju mnenja izpostavlja zgolj tista še 
vedno aktualna stališča posameznih deležnikov in Državnega sveta, ki se nanašajo na 
delovanje lekarniške dejavnosti na splošno oziroma na predlagano ureditev t. i. 
vertikalnih povezav v oskrbni verigi z zdravili, na katero se nanašata 6. in novi 9.a člen 
dopolnjenega predloga zakona.  
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Državni svet ugotavlja, da je Vlada Republike Slovenije (v nadaljevanju: Vlada) na seji 
pristojne Komisije Državnega sveta za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide 
predlogu zakona v njegovi osnovni različici nasprotovala, saj bi se z njim po oceni 
Vlade korenito poseglo v obstoječi zakon in bistveno spremenilo način izvajanja 
lekarniške dejavnosti v Republiki Sloveniji. Veljavni ZLD-1, ki je bil sprejet 2017, ob 
soglasju z Evropsko komisijo, je v času, ko je bil sprejet, zadostil zahtevam EU 
zakonodaje in EU direktiv, zato po oceni Vlade pomisleki predlagatelja o 
neusklajenosti ureditve s pravom EU v delu, ki se nanaša na t. i. prepoved vertikalnih 
povezav v oskrbni verigi z zdravili, niso utemeljeni.  
 
V zvezi z ureditvijo vertikalnih povezav iz 26. člena ZLD-1, ki ostaja aktualna tudi v 
dopolnjenem predlogu zakona, Vlada pojasnjuje, da so v navedenem členu 
opredeljene omejitve za izvajalce lekarniške dejavnosti, veletrgovce in proizvajalce 
zdravil. Vse omejitve v veljavnem zakonu so namenjene zagotavljanju strokovne 
integritete zaposlenih in strokovno neodvisnemu opravljanju lekarniške dejavnosti v 
dobrobit pacientov.  
 
Vlada z vidika primerjalne prakse drugih držav EU pojasnjuje, da večina držav EU z 
urejenim lekarniškim sistemom prepoveduje vertikalne povezave in zapoveduje, da 
morajo biti večinski ali izključni lastniki farmacevtskih dejavnosti strokovni delavci. 
Države, ki so lekarniško dejavnost deregulirale in jo prepustile odločitvam prostega 
trga, pa ugotavljajo, da je bila odločitev za deregulacijo dejavnosti glede na naravo 
dejavnosti lekarn neprimerna, zato so pristopile k ponovni, vsaj delni regulaciji 
lekarniške dejavnosti. Pri tem na prvo mesto postavljajo kakovostno, varno in 
učinkovito zagotavljanje preskrbe pacienta z zdravili in s tem ponovno postavljajo javni 
interes pred pridobitno dejavnost in ustvarjanje dobička.  
 
Vlada prav tako ocenjuje, da bi v primeru sprejema prvotno predlagane izjeme pri 
omejitvah vertikalnih povezav prišlo do sprostitve vertikalnih povezav v obeh smereh, 
kar pomeni, da bodo svoje lekarne lahko odpirali tudi veletrgovci ali proizvajalci zdravil, 
kar bi vodilo v deregulacijo lekarniške dejavnosti. Prišlo bi do možnosti vpliva na izdajo 
zdravil in drugih izdelkov in hkrati tudi do nevarnosti, da bi slovenske lekarne prišle 
pod lastništvo veledrogerij ali celo multinacionalk. Lahko bi prišlo do vzpostavitve 
monopolov nekaterih že zdaj močnih lekarn v državi. Posredno pa bi prišlo do vpliva 
na strokovno delo farmacevta, ki je po evropski direktivi reguliran poklic, ki mora pri 
delu najprej upoštevati strokovna priporočila in ne ekonomski interes lastnika lekarne.  
 
Državni svet je bil dodatno seznanjen, da trenutno v okviru Ministrstva za zdravje že 
deluje obsežna delovna skupina, ki pripravlja celovito spremembo ZLD-1, saj se 
Ministrstvo za zdravje zaveda, da je določene elemente zakonodaje treba izboljšati, a 
ne na način, kot ga je predlagala skupina poslank in poslancev.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem Komisije Fakultete za farmacijo Univerze 
v Ljubljani za strokovna vprašanja (v nadaljevanju: Komisija UL FFA za strokovna 
vprašanja), ki želi, da se zagotovi takšno lekarniško dejavnost, ki bo omogočala 
izvajanje osnovnega poslanstva lekarn – usmerjenost k zdravju ljudi na podlagi 
zagotavljanja dostopa do zdravil in ustreznih svetovalnih storitev.  
 
Komisija UL FFA za strokovna vprašanja je izrazila skrb tudi glede vpliva predlaganih 
rešitev na nadaljnji razvoj farmacevtske stroke, saj morajo farmacevti prvenstveno 
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delovati strokovno, komercialni del lekarniške dejavnosti pa je s tega vidika 
postranskega pomena in ga v stroki ne prepoznavajo kot osnovnega poslanstva 
farmacevta. Fakulteta za farmacijo želi svoje študente še naprej izobraževati na način, 
da bodo čim bolj usposobljeni za zagotavljanje storitev farmacevtske obravnave, 
reševanje težav, povezanih z zdravili, vključno z neželenimi učinki zdravil, in za 
zagotavljanje ustreznega sodelovanja pacientov pri zdravljenju z zdravili in pravilni 
uporabi zdravil.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem Lekarniške zbornice Slovenije, ki meni, 
da je nedopustno, da spremembe lekarniške zakonodaje potekajo brez njenega 
sodelovanja, saj je to njena zakonska pravica in dolžnost. Lekarniška zbornica 
Slovenije je na seji pristojne seje Komisije Državnega sveta za socialno varstvo, delo, 
zdravstvo in invalide, na podlagi sklepa Izvršnega odbora Lekarniške zbornice 
Slovenije, v celoti nasprotovala sprejetju prvotne različice zakonske novele, pri tem pa 
opozorila, da lahko predlagane rešitve v zvezi s t. i. vertikalnimi povezavami v verigi z 
zdravili vodijo do slabše preskrbe prebivalcev. Po izkušnjah EU namreč vertikalne 
povezave omejujejo nabor zdravil v lekarnah in dostopnost do dragih zdravil, npr. 
bioloških.   
 
Lekarniška zbornica Slovenije poudarja, da je lekarniška dejavnost javna zdravstvena 
služba, ki državljanom RS zagotavlja enakopraven dostop do varnih in učinkovitih 
zdravil in lekarniških storitev, Zakon o lekarniški dejavnosti pa daje velik poudarek 
usmerjenosti k pacientu, zagotavljanju strokovnosti in strokovne integritete 
farmacevtskih strokovnih delavcev ter z zakonsko določitvijo mreže lekarn na primarni 
ravni tudi enakopravni dostopnosti zdravil in storitev farmacevtske obravnave. 
Opozorjeno je bilo tudi na to, da bi se z uveljavitvijo predloženih sprememb 
zakonodaje, med drugim tudi s predlagano možnostjo vzpostavljanja  vertikalnih 
povezav v distribucijski verigi z zdravili, ki ostaja aktualna v dopolnjenem predlogu 
zakona, zmanjšala vloga resornega ministrstva in Lekarniške zbornice v sistemu 
lekarniške dejavnosti.  
 
Državni svet ugotavlja, da je Lekarniška zbornica aktivno vključena tudi v prej 
omenjeno delovno skupino Ministrstva za zdravje, ki pripravlja spremembe ZLD-1 v 
smeri manjših strokovnih popravkov zakona in izboljšanja dostopa do zdravil in 
lekarniških storitev za prebivalce manjših krajev.  
 
Državni svet ugotavlja, da je na seji pristojne Komisije Državnega sveta za socialno 
varstvo, delo, zdravstvo in invalide nasprotovanje osnovni različici predloga zakona 
izrazila tudi Trgovinska zbornica Slovenije – Sekcija veletrgovcev z zdravili (v 
nadaljevanju: Sekcija veletrgovcev z zdravili TZS), pri čemer se je osredotočila 
predvsem na predlagano odpravo prepovedi vertikalnih povezav v verigi preskrbe z 
zdravili, ki ostaja aktualna tudi v okviru dopolnjenega predloga zakona. Sekcija 
veletrgovcev z zdravili TZS pričakuje, da bo zakonodaja na področju lekarniške 
dejavnosti enakopravna, da bo veljala za vse in da bodo zakoni skladni med seboj, 
čemur pa se s predlaganimi zakonskimi spremembami po njeni oceni ne sledi. Sekcija 
veletrgovcev z zdravili TZS je zato kot neprimeren ocenila 6. člen osnovne različice 
predloga zakona, na podlagi katerega bi veletrgovca z zdravili lahko ustanovili zgolj 
javni lekarniški zavodi, ne pa tudi ostali izvajalci lekarniške dejavnosti in ostali 
deležniki na trgu, s čimer bi se slednje postavilo v neenakopravni položaj in se jim 
onemogočilo lastniško povezovanje. Veletrgovci z zdravili so tako ocenili, da bi 
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odprava prepovedi vertikalnih povezav v povezavi s spremembo kriterijev za 
postavitev lekarniške mreže (novi demografski in geografski kriteriji), kot je bilo prvotno 
predlagano, pomenila izjemno velik poseg v dosedanjo ureditev lekarniške dejavnosti, 
zato bi terjala širok družbeni konsenz, morala pa bi biti tudi zakonita.  
 
Predlog nove ureditve v zvezi z vertikalnimi povezavami po oceni Sekcije veletrgovcev 
z zdravili TZS predstavlja popolnoma drugačno dojemanje lekarniške dejavnosti, kot 
smo je bili vajeni do zdaj. Predlagana možnost ustanovitve pravne osebe za preskrbo 
z zdravili s strani javnega lekarniškega zavoda, kar ostaja aktualno tudi v dopolnjeni 
različici predloga zakona, po oceni Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS ni usklajena z 
Zakonom o zdravilih, s tem pa tudi ne z evropsko zakonodajo. Veletrgovci z zdravili 
imajo namreč določene obveze in so, podobno kot lekarne, vezani na lokalno, 
teritorialno ozemlje določene države, v kateri so ustanovljeni, in kjer izvajajo storitve in 
ne proizvajajo izdelkov. V tem pogledu že sama evropska zakonodaja veletrgovce z 
zdravili zelo strogo regulira, saj jim nalaga obvezno storitev v javnem interesu. 
Veletrgovec mora namreč lekarni zagotoviti zdravilo v 24-ih urah od prejema 
povpraševanja, čez vikend pa v 72-ih urah, česar se veletrgovci strogo držijo. S 
predlaganim 6. členom novele ZLD-1 bi se po oceni Sekcije veletrgovcev z zdravili 
TZS navedeno možnost odpravilo in omogočilo izjemo za veletrgovca, ki bi ga 
ustanovil javni lekarniški zavod, da slednjemu teh storitev v javnem interesu ne bi bilo 
treba izvajati. Slednje je za obstoječe veletrgovce z zdravili nesprejemljivo, saj bi to 
pomenilo neenako obravnavo v sistemu in veliko konkurenčno prednost posameznih 
veletrgovcev, ki bi jih ustanovil javni lekarniški zavod. Na takšen način bi se namreč 
gospodarskemu subjektu v lasti države omogočilo bistveno prednost v primerjavi z 
ostalimi gospodarskimi subjekti.  
 
Zelo problematična je po oceni Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS tudi četrta alineja 
predlaganega novega tretjega odstavka 26. člena ZLD-1, ki ostaja aktualna tudi v 
dopolnjenem predlogu zakona in s katero je predlagatelj določil, nato pa je to potrdil 
tudi Odbor za zdravstvo, da bi morala biti vrednost predmeta naročanja enaka ali nižja 
od cen za ta predmet na trgu. Ker so cene zdravil zelo strogo regulirane, po oceni 
Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS predlagane spremembe tako ne bi vplivale  na 
nižanje cen zdravil, ampak na cene ostalih izdelkov, ki jih prodajajo lekarne. Lekarne 
bi morale biti v prvi vrsti namenjene oskrbi pacientov z zdravili, ostale izdelke 
(prehranska dopolnila, kozmetiko itd.) pa ljudje lahko kupujejo prek spleta (zadnje 
čase v precejšnji meri) oziroma v široki trgovski mreži. Navedena alineja je po oceni 
Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS zato zavajajoča, kot je zavajajoča tudi vsaka 
trditev, da bi z novo predlagano ureditvijo dosegli boljšo ponudbo in nižje cene na trgu, 
saj oba veletrgovca v lasti javnih lekarniških zavodov trenutno še delujeta, kar pomeni, 
da bi navedene učinke morali zaznati že zdaj, pa jih ne. Odprava nezakonitosti v zvezi 
z vertikalnimi povezavami, ki bi v skladu z veljavnim ZLD-1 začela veljati v začetku 
2022, kar je zahtevala EK, po oceni Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS ne bo v 
ničemer vplivala na slabšo oskrbo z zdravili, ravno nasprotno. Veljavno zakonodajo se 
bo ustrezno izboljšalo, področje zagotavljanja preskrbe z zdravili pa se bo uskladilo z 
realnim stanjem. Lekarniška dejavnost je po oceni Sekcije veletrgovcev z zdravili TZS 
namreč trenutno na izjemno visoki ravni, zato bi bil predlagani poseg v njeno 
delovanje nespameten. 
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem Sindikata farmacevtov Slovenije – 
Sifarm, ki je izvedel posebno študijo pri Ekonomskem inštitutu Pravne fakultete v 



35 
 

 

Ljubljani. Iz študije izhaja, da so lekarniški sistemi, ki so bolj regulirani, bistveno bolj 
učinkoviti od dereguliranih, pa tudi da je tehnična učinkovitost lekarniške dejavnosti v 
Sloveniji, tako glede obsega distribuiranih zdravil kot obsega oskrbovanih prebivalcev, 
primerljiva z najboljšo prakso lekarniških sistemov v EU. Stroškovna učinkovitost 
lekarniške dejavnosti v Sloveniji pa je v začetku četrtega decila najbolj učinkovitih 
evropskih držav in zaostaja za najboljšo prakso le za 6,5 %. Zato se Sifarm sprašuje o 
razlogih za predlagano rušenje enega od najboljših lekarniških sistemov v Evropi. 
Sifarm je posledično na seji pristojne Komisije Državnega sveta za socialno varstvo, 
delo, zdravstvo in invalide nasprotoval osnovni različici predlagane novele v celoti, saj 
so države v EU že prišle do spoznanja, da je deregulacija lekarniškega trga 
neučinkovita, da vodi do motenj v preskrbi zdravil in s tem tudi slabše dostopnosti in 
preskrbe z zdravili.  
 
Glede očitkov o domnevno visokih dobičkih v okviru lekarniške dejavnosti pa Sifarm 
izpostavlja, da Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije (ZZZS) financira 
lekarniško dejavnost v Sloveniji do višine okrog 60 % celotne storitve, preostali del 
stroškov pa se krije iz tržnih sredstev, s čimer se zagotovi normalno poslovanje javne 
lekarniške službe. Morebitne presežke se načeloma nameni za pokrivanje potreb 
občin. Takšen način financiranja z vidika države oz. ZZZS pomeni bistveno bolj 
ekonomično financiranje, saj se del sredstev, ki se jih pridobi na trgu, vseeno prelije v 
javni zdravstveni sistem. Posledično je treba plačniku prispevati manj sredstev za 
izvajanje javne lekarniške dejavnosti.  
 
Sifarm je v zvezi z osnovno različico predloga ocenil, da bi imel predlog zakona 
izrazito škodljive posledice tudi na strokovnost farmacevtov, pripombe glede 
omogočanja vertikalnih povezav v verigi preskrbe z zdravili pa ostajajo aktualne tudi v 
zvezi z dopolnjenim predlogom zakona. Sifarm namreč ocenjuje, da bi ob morebitnem 
omogočanju vertikalnih povezav v verigi preskrbe z zdravili prišlo do osiromašenja 
preskrbe z dragimi zdravili in povečanja distribucije zdravil, po katerih je veliko 
povpraševanje. Kar se tiče strokovnega dela, pa bi lahko bili farmacevti podvrženi 
pritisku lastnikov lekarn, da naj se izdaja točno določena zdravila. Zakon o javnih 
financah (ZJF) v 67. členu sicer po opozorilu Sifarm javnim zavodom, agencijam, 
katerih ustanovitelj je država, oziroma občina, prepoveduje odplačno pridobivanje 
kapitalskih naložb, zato bi tudi v primeru spremembe ZLD-1 navedena omejitev v ZJF 
še vedno obstajala.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem zainteresirane Komisije Državnega sveta 
za lokalno samoupravo in regionalni razvoj, ki na 67. seji 30. 8. 2021 predloga zakona 
v osnovni različici ni podprla. V okviru obravnave osnovne različice predloga zakona 
se je zainteresirana Komisija za lokalno samoupravo in regionalni razvoj seznanila tudi 
s stališči občine Domžale, MO Ljubljana, Združenja mestnih občin Slovenije, 
Skupnosti občin Slovenije, MO Murska Sobota ter Trgovinske zbornice Slovenije – 
Sekcije veletrgovcev z zdravili.  
 
Zainteresirana Komisija za lokalno samoupravo in regionalni razvoj je v svojem 
poročilu k osnovni različici predloga zakona poudarila, da je zagotavljanje dostopnosti 
do kakovostne in učinkovite preskrbe z zdravili temeljno poslanstvo izvajalcev 
lekarniške dejavnosti na primarni ravni, pri čemer je ključnega pomena, da je vsem 
uporabnikom omogočen dostop do zdravil pod enakimi pogoji. To je bil sicer eden od 



36 
 

 

ciljev osnovne različice predloga zakona, do katerega pa so imeli člani zainteresirane 
Komisije za lokalno samoupravo in regionalni razvoj deljena mnenja.  
 
Občine imajo po ugotovitvah zainteresirane Komisije Državnega sveta za lokalno 
samoupravo in regionalni razvoj interes čim več iztržiti iz naslova izvajanja tržnega 
dela storitev lekarniške dejavnosti, ki ga lahko namenijo izboljšanju zdravstvene oz. 
lekarniške mreže ali pa za njeno širitev, pri čemer se zavedajo izzivov nižjih dobičkov 
iz naslova izvajanja storitev lekarniške dejavnosti v manjših krajih. V nekaterih okoljih 
opažajo, da je med ponudniki lekarniških storitev velik interes za vstop v lekarniško 
mrežo v občinah z večjim številom prebivalstva, a ti isti ponudniki hkrati nimajo 
interesa opravljati lekarniške dejavnosti v manjših krajih. Z navedenega vidika obstaja 
nevarnost, da bi prihod novih ponudnikov iz drugih območjih ogrozil poslovanje 
obstoječih ponudnikov lekarniške dejavnosti in posledično bi lekarne ostale le še v 
večjih krajih. Zato so nekateri člani zainteresirane Komisije za lokalno samoupravo in 
regionalni razvoj nasprotovali osnovni različici predloga zakona in izrazili pričakovanje, 
da bodo predstavniki občin povabljeni v strokovno skupino, ki bi pripravila ustrezne 
spremembe zakonodaje, ki bo zagotovila avtonomnost občin pri ustanavljanju javnih 
lekarniških zavodov in večjo vlogo pri njihovem upravljanju, prav tako pa tudi 
zagotovila dostopnost lekarniške dejavnosti vsem uporabnikom pod enakimi pogoji.  
 
Na drugi strani pa so nekateri člani zainteresirane Komisije za lokalno samoupravo in 
regionalni razvoj podprli osnovno različico predloga zakona, saj bi slednji po njihovi 
oceni poudaril samostojnost občin oz. občinskih svetov pri določanju mreže lekarniške 
dejavnosti na primarni ravni ter javnim lekarniškim zavodom omogočil  ustanavljanje 
lastnega dobavitelja zdravil in medicinskih pripomočkov, pri čemer slednje ostaja 
aktualno tudi v okviru dopolnjene različice predloga zakona. V osnovi predlagane 
rešitve bi tako po mnenju nekaterih članov zainteresirane Komisije za lokalno 
samoupravo in regionalni razvoj, ki so podprli osnovno različico predloga zakona, 
zagotovile kakovostne in vsem uporabnikom dostopne lekarniške storitve pod enakimi 
pogoji.  
 
Prav tako je bila med člani zainteresirane Komisije za lokalno samoupravo in 
regionalni razvoj izražena podpora ustanavljanju lastnih dobaviteljev v okviru javnih 
lekarniških zavodov, saj bi to pomenilo boljšo ponudbo zdravil in nižje cene, obenem 
pa bi občini ustanoviteljici javnega zavoda ostalo več dobička iz naslova tržne 
dejavnosti za namen razvoja zdravstvene in lekarniške dejavnosti na primarni ravni. 
Pri tem je bilo dodatno opozorjeno, da je razmišljanje o spornosti ustanovitve lastnega 
dobavitelja s strani javnega lekarniškega zavoda nerazumljivo, ker lahko tuji 
veletrgovci ustanovijo podjetje s sedežem v tujini, katerih dobiček ne ostaja v Sloveniji, 
ampak ga matična podjetja prek različnih mehanizmov kanalizirajo v tujino. 
 

* * * 
 
Državni svet ugotavlja, da je v skladu z veljavnim ZLD-1 lekarniška dejavnost javna 
zdravstvena služba, na podlagi katere se zagotavlja trajno in nemoteno oskrbo 
prebivalstva in izvajalcev zdravstvene dejavnosti z zdravili, pa tudi farmacevtsko 
obravnavo pacientov. Zaradi skrbi za življenje in zdravje prebivalcev mora biti po oceni 
Državnega sveta oskrba prebivalstva ne samo trajna, nemotena in varna, ampak tudi 
dostopna vsem pod enakimi pogoji.  
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Državni svet ugotavlja, da bi se s predlaganimi spremembami ZLD-1 v bistveni meri 
poseglo v ureditev lekarniške dejavnosti in s tem v zadovoljevanje javnih potreb. 
Predlagane spremembe bi lahko imele škodljive posledice tudi na zdravje ljudi, in sicer 
zaradi povečane porabe zdravil kot posledice ščitenja interesov proizvajalcev zdravil in 
veletrgovcev z zdravili v lekarnah, namesto da bi se zagovarjalo javni interes, to je 
pravilno in racionalno uporabo zdravil. S predlaganimi spremembami bi se zmanjšal 
tudi vpliv Ministrstva za zdravje in stanovskih organizacij ter nekaterih občin na to, da 
se v okviru lekarniške dejavnosti, ki je del zdravstvene dejavnosti, prepreči morebitne 
anomalije pri preskrbi prebivalcev z zdravili.  
 
Državni svet opozarja tudi na to, da bi se v primeru zakonsko dane možnosti 
vzpostavitve vertikalnih povezav v verigi zdravil dostopnost do zdravil po oceni večine 
deležnikov v sistemu poslabšala, kar bi bilo lahko kritično zlasti pri zagotavljanju 
dostopnosti dragih, npr. bioloških zdravil, ki so za marsikaterega posameznika vez z 
življenjem in ki so mu sedaj dostopna v 24 urah.  
 
Državni svet ugotavlja, da je pristojna Komisija Državnega sveta za socialno varstvo, 
delo, zdravstvo in invalide z vidika nadaljnjega razvoja lekarniške dejavnosti pozvala k 
razmisleku, da bi se presežke, ki se jih ustvarja v okviru lekarniške dejavnosti, prelilo 
nazaj v slednjo, namesto v občinske proračune, in se s tem lekarniški dejavnosti 
omogočilo dodatne vire za njen nadaljnji razvoj. Državni svet poziva tudi k okrepitvi 
ustreznih povezav v lekarniški dejavnosti na regionalni ravni, saj bi se na ta način 
lahko lekarniške enote smiselno povezovalo in s tem omogočilo enakomernejši razvoj 
javne lekarniške službe v posamezni regiji.  
 
Državni svet v dopolnjenem predlogu zakona prepoznava poskus prevlade interesov 
kapitala nad interesom zaščite zdravja prebivalstva ter grožnjo delovanju celotne javne 
lekarniške mreže, zato dopolnjenega predloga zakona ne podpira.« 

 

* * * 

 
Predlog mnenja Državnega sveta JE BIL SPREJET (prisotnih 25 državnih svetnic 
in svetnikov, 19 jih je glasovalo ZA, 3 so glasovali PROTI). 
 
S tem je bila 6. točka dnevnega reda zaključena. 
 

* * * 
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7. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Šestindvajsetemu rednemu letnemu poročilu Varuha 
človekovih pravic Republike Slovenije za leto 2020, EPA 2008-VIII 
 

Redno letno poročilo je objavljeno na spletni strani Državnega zbora. Povezavo do 
njegove vsebine so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti s sklicem 
seje. 
 
S sklicem seje so državne svetnice in svetniki prejeli tudi povezavo na odzivno 
poročilo Vlade Republike Slovenije k letnemu poročilu Varuha človekovih pravic, ki je 
objavljeno na spletni strani Državnega zbora.  
 

Redno letno poročilo sta obravnavali Komisija za državno ureditev kot pristojna 
komisija in Komisija za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide kot zainteresirana 
komisija. Skupno mnenje komisij so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski 
pošti 6. 10. 2021, s sklicem seje. 
 

Predlog mnenja Državnega sveta k rednemu letnemu poročilu so državne svetnice in 
svetniki prejeli po elektronski pošti 8. 10. 2021. 
 
Peter Svetina, varuh človekovih pravic, je predstavil vsebino rednega letnega poročila 
Varuha človekovih pravic Republike Slovenije. 
 
Skupni poročevalec Komisije za državno ureditev in Komisije za socialno varstvo, 
delo, zdravstvo in invalide, državni svetnik Danijel Kastelic, je predstavil skupno 
mnenje komisij. 
 

Razpravljal je državni svetnik dr. Matjaž Gams. 

 
Dodatno obrazložitev k rednemu letnemu poročilu je podal varuh človekovih pravic 
Peter Svetina. 
 

Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   
 
 

M n e n j e  
 

k Šestindvajsetemu rednemu letnemu poročilu Varuha človekovih pravic 
Republike Slovenije za leto 2020 
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Državni svet je obravnaval Šestindvajseto redno letno poročilo Varuha človekovih 
pravic Republike Slovenije za leto 2020 (v nadaljevanju: poročilo Varuha), ki ga je v 
obravnavo Državnemu zboru predložil Varuh človekovih pravic Republike Slovenije (v 
nadaljevanju: Varuh).  
 
Državni svet se je seznanil s poročilom. 
 
Državni svet ugotavlja, da je delovanje Varuha 2020, tako kot celotno družbo in  
državo, zaznamovala epidemija Covid-19, zato je Varuh moral prilagoditi svoje delo 
novim razmeram.  
 
Varuh je sicer 2020 obravnaval 6853 zadev (kar pomeni za tretjino več kot leto pred 
tem), od tega 3770 pobud in pri tem ugotovil 473 kršitev pravic in drugih nepravilnosti, 
pri čemer je šlo največkrat za kršitve enakosti pred zakonom, načela dobrega 
upravljanja, varstva pravic zasebnosti in osebnostnih pravic, pravne in socialne 
države, pravice do osebnega dostojanstva in varnosti. Največ kršitev, kar 66, je bilo 
ugotovljenih s strani Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti 
(v nadaljevanju: MDDSZ) in Vlade Republike Slovenije (v nadaljevanju: Vlada), sledijo 
Ministrstvo za okolje in prostor (v nadaljevanju: MOP), Ministrstvo za notranje zadeve 
(v nadaljevanju: MNZ), centri za socialno delo in drugi. Leta 2020 je Varuh na Vlado 
naslovil kar 43 različnih poizvedb, mnenj, predlogov in pozivov; velika večina jih je bila 
upoštevanih. Dodatnih 886 predlogov je bilo poslanih na ministrstva, saj želi Varuh 
probleme najprej reševati s tistimi, na katere se ti nanašajo, šele nato pa o 
podrobnostih seznanjati javnost.  
  
Varuh je poudaril, da se je celotna država 2020 srečevala z ukrepi, ki so bili sprejeti za 
zaščito življenj in zdravja, ki pa so močno posegli v človekove pravice in svoboščine 
ter jih omejili. Varuh je opozarjal, da večina človekovih pravic ni absolutnih in jih je 
mogoče omejevati, vendar le, če je postopek, po katerem so te pravice omejene, 
zakonit, in če so omejitve vsebinsko sorazmerne, nediskriminatorne, nujne, časovno 
omejene ter utemeljene na strokovnih dejstvih. Varuh je izpostavil, da se je v 
navedenih okoliščinah izkazalo, kako pomembne so za delovanje demokratične 
države in družbe v sistemu zavor in ravnovesij neodvisne državne institucije (Varuh, 
Zagovornik načela enakosti, Informacijski pooblaščenec), ki delujejo izven 
tradicionalnih vej oblasti. V tem smislu je zato izrednega pomena tudi odločba 
Ustavnega sodišče z dne 10. decembra 2020 o zagotavljanju finančne avtonomije 
Državnega sveta, Ustavnega sodišča, Varuha in Računskega sodišča, v zvezi z 
nekaterimi določbami Zakona o javnih financah, o čemer je Ustavno sodišče razsojalo 
prav na zahtevo Državnega sveta. Varuh je odgovorne pozval, da naj v roku enega 
leta sprejmejo ustrezne zakonske rešitve za implementacijo omenjene odločitve 
Ustavnega sodišča. Varuh pri tem izraža veliko zaskrbljenost nad dejstvom, da se je 
število neizvršenih sodb Ustavnega sodišča povečalo, konec 2020 je bilo tako 
neuresničenih že 18 t. i. ugotovitvenih sodb. Spoštovanje sodb Ustavnega sodišča in 
Evropskega sodišča za človekove pravice je namreč pomemben pokazatelj stanja 
pravne države.  
 
Varuh v poročilu izpostavlja 156 preteklih priporočil, ki so še neuresničena ali 
uresničena le delno. Eno izmed v celoti neuresničenih priporočil Vladi je, da naj prouči 
možnosti za obravnavo in preprečevanje vseh oblik šikaniranja in trpinčenja na 
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delovnem mestu in da naj pooblasti poseben organ, ki se bo ukvarjal s to 
problematiko.  
 
Leta 2020 je Varuh podal 128 novih priporočil, za katera pričakuje, da bodo 
uresničena. Priporočila pravno res niso zavezujoča, vendar pa je njihova uresničitev 
pokazatelj, v kolikšni meri se družba zavzema za varovanje človekovih pravic in 
temeljnih svoboščin. Varuh prav tako poroča, da je 2020, po treh letih prizadevanj, 
prejel akreditacijo kot nacionalna institucija za človekove pravice in pridobil Status A 
po Pariških načelih.    
 
Varuh v poročilu izpostavlja tudi področje lokalne samouprave, v okviru katerega je 
proučil vprašanje, ali je v Sloveniji zagotovljeno učinkovito sodno varstvo pravice do 
sodelovanja v postopkih priprav občinskih predpisov, in posledice te neurejenosti. 
Varuh od Ministrstva za javno upravo (v nadaljevanju: MJU) in Državnega zbora 
pričakuje, da se področje čim hitreje zakonsko ustrezno uredi.  
 
Varuh poroča, da je bilo po večletnih prizadevanjih končno uresničeno njegovo 
priporočilo o sodelovanju pri upravljanju javnih zadev, saj je bila 2021 sprejeta novela 
Zakona o volitvah v državni zbor (Uradni list RS, št. 29/2021; ZVDZ-D), ki je 
spremenila možnosti glasovanja po pošti za tiste, ki se znajdejo v priporu, bolnišnici ali 
socialnovarstveni ustanovi še pred dnem glasovanja na volitvah.  
 
Na področju okolja in prostora je Varuh obravnaval pobude, ki se nanašajo na uporabo 
zvočnih naprav, ki na prireditvah povzročajo hrup. Varuh je zato MOP priporočil, da 
načrtovane aktivnosti za revizijo Operativnega programa varstva pred hrupom kar se 
da pospeši in opravi temeljito analizo vzrokov za dosedanje zaostanke. Varuh se je 
ukvarjal tudi s problematiko onesnaženja Blejskega jezera, ker so bili pretekli ukrepi za 
sanacijo slabo izvedeni, in ugotavljal, da sta se MOP in Občina Bled tokrat na problem 
ustrezno odzvala, vendar pa bodo učinki ukrepov vidni šele dolgoročno. Pri reševanju 
okoljskih problemov je po mnenju Varuha bistven medresorski in celovit pristop. 
 
Varuh v poročilu opozarja, da je bilo tudi 2020 veliko pozornosti namenjene ranljivim 
skupinam – otrokom, invalidom, starejšim, ženskam, narodnim in etičnim skupnostim, 
zaposlenim, brezposelnim in tujcem. Epidemija je vplivala tudi na področje delovnih 
razmerij, saj je marca 2020 začel veljati Zakon o interventnih ukrepih na področju plač 
in prispevkov, ki je uredil delno nadomestilo plače zaposlenim, ki niso delali zaradi 
ukrepov, povezanih z zajezitvijo epidemije. Zaradi številnih hitrih sprememb 
zakonodaje so se zaposleni in delodajalci množično obračali na Varuha s številnimi 
vprašanji glede zaščite pred okužbami na delovnem mestu in ukrepi delodajalca, 
čakanja na delo, odmere letnega dopusta …   
 
Na področju varstva pravic invalidov je Varuh pozdravil zakonodajne spremembe, ki jih 
je pripravilo MJU glede pravice do dodatnih dni dopusta za starše otrok s posebnimi 
potrebami. Pri tem je bilo upoštevano priporočilo Varuha, da naj se za dokazovanje 
upravičenosti te pravice upoštevajo odločbe centrov za socialno delo. Spremenjen je 
bil tudi Zakon o delavcih v državnih organih, ki določa, da se delavcu, ki varuje otroka 
s posebnimi potrebami, poveča skupno število dopusta za 5 dni. Varuh izpostavlja, da 
je bilo upoštevano tudi njegovo priporočilo, da se krizni dodatek dodeli tudi 
prejemnikom invalidskega nadomestila po Zakonu o socialnem vključevanju invalidov 
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in družinskim pomočnikom. Varuh je ukrepal tudi v primeru sklepanja pogodb o 
izvajanju osebne asistence s strani MDDSZ in bil pri tem uspešen.    
 
Varuh izpostavlja, da je bila po dolgoletnih prizadevanjih za odpravo krivic 
posameznikom, ki jim Zavod za pokojninsko in invalidsko zavarovanje Slovenije na 
podlagi določb Zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju (ZPIZ-2) od 1. 1. 
2013 ni mogel več priznati pravice do invalidnine, če telesne okvare niso utrpeli zaradi 
poškodbe pri delu ali poklicne bolezni, ampak zaradi bolezni oziroma izven dela, 
sprejeta novela zakona, ki jo je v zakonodajno proceduro vložil Državni svet. Sprejeta 
novela ZPIZ-2J (Uradni list RS, št. 121/2021) omogoča pravico do invalidnine vsem 
osebam s telesnimi okvarami, ne glede na to, ali so slednje utrpeli v povezavi z 
delovnim mestom ali ne. Za navedena prizadevanja se je Varuh Državnemu svetu 
posebej zahvalil.  
 
Varuh prav tako poroča o odpravi krivic slepim otrokom, saj se jim je na podlagi 
sprejema dveh zakonov - Zakona o izplačilu neizplačanega dodatka za pomoč in 
postrežbo v 2020 in predhodno sprejetega Zakona o izplačilu neizplačanega dodatka 
za nego otroka v 2019 – omogočilo, da lahko za obdobje od 1. 1. 2003 do 31. 12. 
2016 za nazaj uveljavljajo tudi pravico do dodatka za pomoč in postrežbo, če so bili 
zdravstveno zavarovani po zavarovancu Zavoda za pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje Slovenije oziroma da njihovi starši uveljavijo pravico do dodatka za nego 
otroka po Zakonu o starševskem varstvu in družinskih prejemkih. Do 2019 so namreč 
pristojni državni organi zakonske določbe razlagali tako, da so bili slepi otroci oz. 
njihove družine upravičeni bodisi do ene ali druge navedene pravice. Tudi pristojna 
Komisija Državnega sveta za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide je v okviru 
zakonodajnega postopka navedenima zakonoma izrekla podporo. 
 
V zvezi z institucionalnim varstvom Varuh opozarja, da je bilo 2020 največ pobud 
povezanih z onemogočanjem stikov s svojci, pri čemer Varuh opaža prenizko stopnjo 
zavedanja o vseh negativnih posledicah takšne osamitve ljudi. Po mnenju Varuha 
sprejeti ukrepi na tem področju glede na dano situacijo namreč niso bili sorazmerni. 
Zaznane so bile mnoge težave zaradi neustreznih kadrovskih normativov, na katere je 
Varuh v prejšnjih letih in poročilih stalno opozarjal. Varuh ponovno opozarja na 
nedostopnost storitev za starejše in druge ranljive družbene skupine, ki potrebujejo 
pomoč, in na neenako obravnavo posameznikov v različnih institucijah. Po njegovi 
oceni prav tako primanjkuje ustreznih služb, ki bi nudile podporo ljudem, ki želijo 
prebivati v domačem okolju, vendar brez podporne oskrbe in pomoči tega ne zmorejo.  
 
Varuh zagovarja tudi spoštovanje pravic kulturnikov in je tako Ministrstvu za kulturo in 
drugim ministrstvom priporočil, da nevladnim organizacijam, ki delujejo na Metelkovi 6, 
in ostalim nevladnim organizacijam, pomagajo pri uresničevanju njihovega poslanstva 
in odpravijo nepotrebne, nezakonite ali arbitrarne omejitve prostora civilne družbe, še 
posebej tiste, ki se nanašajo na svobodo zbiranja, združevanja in izražanja.  
 
Varuh je 2020 precejšnjo pozornost namenil šolstvu, glede na to, da je večino leta 
izobraževanje potekalo na daljavo. Varuh je opozarjal, da vsi otroci v domačem okolju 
nimajo enakih možnosti za učenje. Opozoril je tudi na nujnost zaščite otrok, ki jim 
družina ne predstavlja varnega okolja in so bili v času epidemije še posebej ogroženi, 
kar so potrdile tudi izkušnje s področja zagovorništva otrok. Varuh opozarja tudi na 
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neustreznost odločitve o omejevanju stikov otrok in ločenih staršev v času, ko je bilo 
gibanje omejeno le na eno občino.  
 
Varuh izpostavlja tudi zakonodajne predloge s področja zdravstva, na katere se je 
2020 odzval in podal pripombe - na novelo Zakona o nalezljivih boleznih in na Predlog 
zakona o dolgotrajni oskrbi.   
 
Varuh se je 2020 veliko ukvarjal tudi s svobodo izražanja in pri tem obsodil napade na 
predstavnike zdravstvene stroke v času epidemije. Tudi Center za človekove pravice, 
ki deluje v okviru Varuha, se je veliko ukvarjal s problematiko sovražnega govora in 
pripravil obsežno analizo tožilske prakse pregona kaznivega dejanja javnega 
spodbujanja sovraštva, nasilja in nestrpnosti. 
 
Na področju policijskih postopkov je Varuh med drugim obravnaval tudi vprašanje 
upravičenosti uporabe policijskega pooblastila ugotavljanja identitete oseb. Varuh  
poudarja, da je identifikacijski postopek na podlagi Zakona o nalogah in pooblastilih 
policije upravičen zgolj v primeru, ko predhodno obstaja vsaj sum, da bo določena 
oseba izvršila, izvršuje ali je izvršila kaznivo dejanje ali prekršek. Glede svobode 
zbiranja in združevanja Varuh poudarja, da gre za relativno pravico, ki jo je dopustno 
tudi omejiti, vendar le, če je v demokratični družbi to nujno zaradi državne ali javne 
varnosti zaradi točno določenih razlogov.  
 
Del poročila Varuha vsebuje tudi Poročilo Varuha človekovih pravic Republike 
Slovenije o izvajanju nalog državnega preventivnega mehanizma po Opcijskem 
protokolu h Konvenciji OZN proti mučenju in drugim krutim, nečloveškim ali 
poniževalnim kaznim ali ravnanju za leto 2020 (v nadaljevanju: DPM). V okviru DPM 
se izvajajo obiski krajev v Sloveniji, kjer so ali bi lahko bili nameščeni posamezniki, ki 
jim je z aktom oblastnega organa odvzeta prostost. Zaradi epidemije je bilo 2020 teh 
obiskov manj, so pa sodelavci DPM budno spremljali vse sprejete ukrepe za 
preprečevanje širjenja epidemije v teh ustanovah, saj so osebe, nastanjene v teh 
ustanovah, še bolj ranljive in nemočne.  
 
Leta 2020 so bili med kraje odvzema prostosti na novo uvrščeni krizni centri za mlade. 
DPM je sicer 2020 obiskal 51 krajev odvzema prostosti in opravil dve spremljanji 
vračanja tujcev. DPM je podal 329 priporočil in odzivi institucij so na splošno dobri, je 
pa po mnenju Varuha nedopustno, da 15 varuhovih priporočil še ni bilo upoštevanih in 
da na dve priporočili sploh ni bilo odziva. Varuh pričakuje, da institucije upoštevajo vsa 
priporočila in da se nanje odzivajo hitreje.  
 
Varuh pojasnjuje, da je poročilo Varuha 2020 še obsežnejše kot prejšnja leta, na kar je 
vplivala epidemija. Poročilo je pripravljeno v tiskani obliki, razširjena verzija s 
podrobnejšo argumentacijo in primeri pa je predstavljena na spletni strani. Tako, kot 
že v preteklem letu, je Varuh tudi tokrat pripravil povzetek svojega dela in pregled vseh 
priporočil v posebni publikaciji.  
 
Varuh poudarja, da morajo biti prizadevanja za čim višji standard spoštovanja 
človekovih pravic v naši državi ne le skrb Varuha, ampak naša skupna naloga in 
odgovornost.      
 

* * * 
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Ministrstvo za pravosodje (v nadaljevanju: MP) pojasnjuje, da je tudi tokrat koordiniralo 
pripravo skupnega odzivnega poročila Vlade na Varuhova priporočila. Vsa ministrstva 
in drugi organi so priporočila podrobno proučili in MP podali oceno njihovega 
uresničevanja, pojasnili svoje aktivnosti in podali mnenje o vsakem posameznem 
priporočilu. Za 2020 je bilo tako na Vlado naslovljenih 116 priporočil, od tega je 22 že 
realiziranih, 31 jih je delno realiziranih, 23 pa jih še ni realiziranih. 29 od podanih 
priporočil predstavlja stalno nalogo Vlade, pri 11 priporočilih pa je bila njihova 
realizacija zavrnjena. Razlogi za to so podrobneje predstavljeni v odzivnem poročilu. 
MP priznava, da je v poročilu Varuha veliko ponovljenih priporočil iz prejšnjih let, od 
tega se jih na Vlado nanaša 138, v 26 primerih pa je prišlo do izboljšanja zaznanega 
stanja. Statistika torej kaže na določene pozitivne premike glede uresničevanja 
priporočil, vsi pa se zavedajo, da bo treba vložiti še veliko dela, da zaostalih in 
neuresničenih priporočil ne bo več.   
 
Državni svet je bil seznanjen s pojasnili MDDSZ, na katerega se zaradi vsebine 
njegovega dela vsako leto nanaša največje število priporočil Varuha. MDDSZ se 
Varuhu zahvaljuje za vsa priporočila, ki se jih aktivno trudi uresničiti, pri čemer pa 
velikokrat zaradi objektivnih ovir slednje ni izvedljivo v kratkem času.  
 
MDDSZ pojasnjuje, da na področju invalidskega varstva sledi modelu oblikovanja 
politik, ki ga kot primernega izpostavlja tudi Varuh v svojem poročilu, in sicer, da se pri 
oblikovanju politik in ukrepov izhaja iz potreb invalidov in ne iz njihovega statusa. 
Slednje je bilo upoštevano tudi pri pripravi novele Zakona o osebni asistenci (ZOA-B, 
EPA 2017-VIII), ki je trenutno v obravnavi v Državnem zboru, do nje pa se je opredelil 
tudi že Državni svet na 43. seji 15. 9. 2021 in predlagal določene spremembe in 
dopolnitve predloženega zakonskega besedila.  
 
MDDSZ opozarja tudi na to, da je bil čas epidemije COVID-19 2020 velika preizkušnja 
za sistem socialnega varstva, saj so se med drugim pokazale vse posledice 
neizvajanja določenih aktivnosti v preteklih 10 do 15-ih letih. MDDSZ kot utemeljena 
izpostavlja opozorila Varuha glede neustreznih normativov in plač v domovih za 
starejše, centrih za socialno delo, varstveno delovnih centrih ter centrih za 
usposabljanje, delo in varstvo. MDDSZ pri tem pojasnjuje, da v sodelovanju z 
Ministrstvom za zdravje (v nadaljevanju: MZ) že potekajo pogajanja za dvig plač v 
plačnih skupinah E in F, pa tudi za spremembo kolektivnih pogodb, saj so institucije, ki 
delujejo v okviru socialnega varstva, kadrovsko podhranjene, plače v posameznih 
plačnih skupinah pa so (pre)nizke. MZ v zvezi z navedenim dodatno pojasnjuje, da je 
bil s Splošnim dogovorom v zdravstvu že določen kadrovski normativ nege III za 
področje socialnega varstva. 
 
MDDSZ na področju socialnega varstva poroča tudi o izvajanju aktivnosti na področju 
deinstitucionalizacije, h kateri prav tako poziva Varuh. Pri tem MDDSZ poudarja, da 
ključno težavo pri implementaciji navedenega načina skrbi za uporabnike v okviru 
socialnega varstva ne predstavljajo zgolj fizični premiki uporabnikov v druge načine 
nastanitev, ampak predvsem sprememba v načinu razmišljanja in delovanja izvajalcev 
storitev oskrbe, saj so posamezni načini skrbi za posameznika v veljavi že dlje časa, 
zaradi česar se spremembe uvaja s počasnejšim tempom, kot bi bilo želeno. Kot 
pomembne korake na poti do deinstitucionalizacije MDDSZ izpostavlja pilotna projekta 
v zavodih CUDV Črna na Koroškem in Dom na Krasu v Dutovljah.  
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MDDSZ v zvezi s priporočilom Varuha v okviru izvajanja nalog DPM, ki se nanaša na 
otroke in mladostnike, ki potrebujejo varovano okolje po sklepu sodišča, pojasnjuje, da 
bo že letos vzpostavljen poseben oddelek v Zavodu za usposabljanje, delo in varstvo 
Dornava. V načrtu sta tudi podobni investiciji v dveh drugih zavodih, s čimer bo 
preprečeno, da bi otroke in mladostnike, ki potrebujejo varovano okolje po sklepu 
sodišča, nameščali v posebne varstvene zavode med odrasle.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s pojasnili MZ glede posameznih varuhovih 
priporočil. V zvezi s priporočilom, da naj Zavod za zdravstveno zavarovanje Slovenije 
in Zavod za pokojninsko in invalidsko zavarovanje Slovenije sprejmeta ukrepe in 
uskladita oz. racionalizirata vodenje postopkov na način, da bo zagotovljeno odločanje 
v predpisanem roku ter zavarovane osebe pri tem ne bodo utrpele škode, MZ 
pojasnjuje, da sta omenjena zavoda 1. 7. 2021 že uspela podpisati protokol 
medsebojnega sodelovanja, kar bo v pomembni meri prispevalo k skrajšanju 
postopkov v okviru omenjenih dveh institucij.  
 
MZ poroča tudi o izvedenih aktivnostih na področju zdravstvenega varstva, pri čemer 
izpostavlja ukrepe v zvezi z zagotavljanjem zadostnega števila zdravnikov družinske 
medicine. Z Zakonom o nujnih ukrepih na področju zdravstva (Uradni list RS, št. 
112/21; v nadaljevanju: ZNUPZ), katerega veljavnost se nanaša na leti 2021 in 2022, 
se je zagotovilo dodatna sredstva v višini 20 % urne postavke na osnovno plačo 
specializanta s ciljem, da se zviša število diplomantov obeh medicinskih fakultet, ki se 
bodo odločili za specializacijo iz družinske medicine. Leta 2021 sta bila objavljena tudi 
dva razpisa specializacij iz družinske medicine - 21. 4. 2021 za 55 specializacij iz 
družinske medicine, 10. 9. 2021 pa še za 75 dodatnih specializacij iz družinske 
medicine. MZ ocenjuje, da se bo z navedenima ukrepoma problematiko družinske 
medicine vsaj deloma omililo.  
 
V zvezi z zagotavljanjem namestitvenih kapacitet za osebe, ki zaključujejo bolniško 
zdravljenje in njihovo stanje še ne omogoča samostojnega življenja, pa je MZ 
problematiko aktivno rešilo v dveh zakonih - v 54. členu Zakona o dodatnih ukrepih za 
omilitev posledic Covid-19 (Uradni list RS, št. 15/21 in 112/21 – ZNUPZ) in v ZNUPZ. 
Na navedenih podlagah so bile za paciente, ki so preboleli Covid-19, zagotovljene 
dodatne kapacitete, t. i. objekti za podaljšano obravnavo (20+20 postelj) z namenom 
zagotavljanja zdravstvene nege, fizioterapije in delovne terapije po preboleli okužbi s 
Covid-19. V Predlogu zakona o dolgotrajni oskrbi, ki je trenutno v obravnavi v 
Državnem zboru, pa je predvidena tudi nova organizacijska oblika, in sicer negovalni 
dom, za katerega so na voljo sredstva v višini 20 milijonov evrov, njegova kapaciteta 
pa bo 200 postelj. Idejni načrt projekta je že izdelan, išče se lokacijo za umestitev 
objekta v prostor. Na področju povečanja kapacitet za negovalne bolnišnice za 
nameščanje pacientov po zaključku akutne obravnave pa so zagotovljena sredstva v 
sklopu projekta REACT-EU, in sicer bodo v okviru štirih bolnišnic (Novo mesto, 
Murska Sobota in v okviru obeh univerzitetnih kliničnih centrov) zagotovljene dodatne 
investicije v skupni vrednosti 27,3 milijona evrov. V navedenih prostorih se bo lahko 
nameščalo paciente po zaključku akutne obravnave.  
 
MZ je na področju cenovne razčlenitve zdravstvenih storitev pristopilo k spremljanju 
uspešnosti in učinkovitosti modelov plačevanja na področju zobozdravstvene 
dejavnosti in dermatologije ter zagotovilo razvoj novih modelov plačevanja (npr. na 
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področju družinske medicine z zagotovitvijo opredeljenih storitev dela na daljavo in z 
opredelitvijo dodatnih pogojev). Pripravilo je tudi dodatne sezname storitev na 
nekaterih specialističnih področjih, kot sta revmatologija in otorinolaringologija.  
 
V zvezi s problematiko čakalnih dob je bilo izvedeno prečiščenje čakalnih seznamov v 
začetku 2021, MZ pa je uvedlo tudi dodatne ukrepe za večjo dostopnost do 
primarnega zdravstva. Nacionalni razpis, ki zagotavlja zmanjšanje števila nedopustno 
čakajočih, je bil že izveden. Obsega 32 vrst zdravstvenih storitev, na katere čaka več 
kot 20.000 čakajočih. Program za skrajševanje čakalnih dob se začne izvajati 1. 10. 
2021 in se bo nadaljeval tudi prihodnje leto.  
 
MZ izpostavlja tudi področje nalezljivih bolezni, v zvezi s katerimi napoveduje vložitev 
nove novele Zakona o nalezljivih boleznih (ZNB-1) v zakonodajni postopek, saj zadnje 
različice novele, ki je bila pripravljena na podlagi odločbi Ustavnega sodišča z dne 13. 
5. 2021, Državni zbor na podlagi vloženega veta Državnega sveta ni ponovno potrdil. 
Nova različica predloga zakona je bila že predložena v koalicijsko usklajevanje, kmalu 
pa se predvideva tudi njeno vložitev v zakonodajni postopek. 
 
Državni svet je bil seznanjen tudi z odzivom MNZ, ki poudarja, da se tudi nanj vsako 
leto nanašajo številna Varuhova priporočila, kar je glede na vsebino in pristojnosti dela 
Policije razumljivo. Med drugim Policija pokriva tudi občutljivo področje tujcev oziroma 
migracij. MNZ vsa Varuhova priporočila z vso resnostjo prouči in se nanje odzove. 
MNZ ima z Varuhom tudi na operativni ravni vzpostavljen sistem sodelovanja pri 
določenih normativnih spremembah in zato sodelovanje poteka zelo korektno in sledi 
cilju še boljšega varovanja človekovih pravic. Policija kot eden večjih sistemov v državi 
skuša vse napake, na katere jo Varuh opozori v svojih priporočilih, odpravljati sproti, 
pri čemer je na področju DPM nekoliko omejena s finančnimi sredstvi. Zato se 
nekatera priporočila, ki se nanašajo na večje investicije (npr. prenova prostorov na 
policijskih postajah, drugi gradbeni posegi, nabava različne opreme …), lahko izvede 
šele v daljšem časovnem obdobju.    
 
Ministrstvo za izobraževanje, znanost in šport (v nadaljevanju: MIZŠ) v svojem odzivu 
na varuhovo poročilo poudarja, da je 2020 zaradi epidemije terjalo sprejem številnih 
ukrepov za zaščito zdravja in je tudi šolstvu prineslo mnoge izzive. MIZŠ Varuhova 
priporočila razume kot praktični pripomoček, ki lahko še izboljša delovanje 
izobraževalnega sistema. Načelo enakih možnosti za učenje in varno ter spodbudno 
učno okolje je bilo v času epidemije močno pod vprašajem in MIZŠ se je na izzive 
odzival po najboljših močeh ter predlagal mnoge ukrepe za izboljšanje situacije. MIZŠ 
glede na Varuhova priporočila izpostavlja uresničitev enega od priporočil - ureditev 
statusa romskih pomočnikov, na kar je Varuh opozarjal dolga leta. Z novim šolskim 
letom je delovno mesto romskega pomočnika v vrtcih in osnovnih šolah 
sistematizirano, tako da lahko zdaj zaposlujejo navedeni kadrovski profil. Status 
romskih pomočnikov, ki pri izboljšanju položaja romske skupnosti predstavljajo močen 
vezni člen, tako končno prehaja z ravni projektnega dela v sistemsko rešitev. 
 

* * * 
Državni svet Varuhu izreka pohvale za dobro strukturirano poročilo, ki je sicer zaradi 
številnih priporočil ponovno precej obsežno. Poročilo je kot vedno zelo dober pregled 
stanja v naši družbi, tokrat pa še posebej jasno kaže, kako je epidemija Covid-19 
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vplivala na vsa področja življenja in žal pustila mnoge negativne posledice za 
posameznike in družbo.   
 
Državni svet v zvezi s poročilom Varuha izpostavlja področje invalidskega varstva, ki 
mu je v zadnjih dveh letih Varuh posvetil občutno več pozornosti kot v preteklih 
mandatih, kar je pohvalno. Napredek na nekaterih področjih je opazen, vendar pa je 
za posameznika, ki občuti določeno kršitev njegovih pravic, ključnega pomena, da se 
mu jih čim prej prizna oziroma najde konkretno rešitev. Posledično Državni svet poziva 
vse državne organe, da se aktivno vključijo v razrešitev problematik, na katere 
opozarja Varuh v zvezi s kršitvami človekovih pravic invalidov, saj se bo s tem lahko v 
pomembni meri izboljšalo kakovost njihovega življenja. 
 
Državni svet ugotavlja, da Varuh v svojem poročilu ponovno poziva MDDSZ na 
nujnost izvajanja deinstitucionalizacije in ne zgolj decentralizacije obstoječih institucij, 
saj neizvajanje  deinstitucionalizacije pomeni tudi kršitev Konvencije ZN o pravicah 
invalidov. Glede pravic invalidov Varuh v poročilu za 2020 daje kar 29 novih priporočil, 
med drugim priporoča, da naj pristojne institucije čim prej sprejmejo ustrezne pravne 
podlage, ki bodo zagotovile, da se v Sloveniji vzpostavi neodvisno telo za izvajanje 
omenjene Konvencije in predlaga, da se za to nalogo imenuje Varuha.  
 
Državni svet podpira prizadevanja Varuha za spoštovanje določb Konvencije ZN o 
pravicah invalidov, ki jo je Državni zbor ratificiral že leta 2008, na njeni podlagi pa je bil 
sprejet Zakon o izenačevanju možnosti invalidov (Uradni list RS, št. 94/10, 50/14 in 
32/17), v katerem je v 28. členu predvidel ustanovitev Sveta za invalide Republike 
Slovenije kot neodvisnega tripartitnega organa, katerega naloga bo, med drugim, tudi 
spodbujanje in spremljanje izvajanja Zakona o ratifikaciji Konvencije o pravicah 
invalidov in Izbirnega protokola h Konvenciji o pravicah invalidov (Uradni list RS – 
Mednarodne pogodbe, št. 10/08). 
 
V zvezi z navedbami Varuha, da je pripravljen prevzeti nalogo spremljanja izvajanja 
Konvencije o pravicah invalidov, pa Državni svet ocenjuje, da bi slednje lahko organ 
Varuha, katerega naloge zaščite človekovih pravic so že tako izrazito zahtevne, po 
nepotrebnem še dodatno obremenilo. Državni svet namreč ugotavlja, da je trenutno 
obstoječi Svet za invalide zadnja dva mandata svoje pristojnosti v zvezi z 
uresničevanjem določil Konvencije ZN o pravicah invalidov opravljal učinkovito, 
njegovo dodano vrednost pa predstavlja tudi neposreden stik z več kot 100.000 
invalidi, saj so v omenjenem svetu zastopani njihovih predstavniki – invalidske 
organizacije, prav tako pa tudi institucije, ki se pri svojem strokovnem delu srečujejo 
neposredno z invalidi, ter predstavniki ministrstev, katerih zakonodaja je povezana z 
invalidskim in socialnim varstvom. Že večkrat je bilo namreč opozorjeno, da je 
najboljše, da so tisti, za katere se išče posamezne rešitve oziroma oblikuje določene 
ukrepe, aktivno vključeni v navedene aktivnosti. Ohranitev pristojnosti v zvezi z 
izvrševanjem Konvencije ZN o pravicah invalidov v okviru Sveta za invalide RS je po 
oceni Državnega sveta smiselno tudi z vidika različne teže, ki jo posamezni varuhi 
človekovih pravic v okviru njihovega mandata namenjajo posameznemu področju 
delovanja Varuha, zato ni zagotovila, da bi se lahko tudi v prihodnje pričakovalo enako 
stopnjo aktivnosti Varuha in razumevanja posebnih potreb invalidov kot v aktualnem 
mandatu Varuha.  
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Državni svet opozarja tudi na sistemsko anomalijo, ki je bila zaznana v praksi lokalnih 
skupnosti. Nekatere med njimi namreč sofinanciranje posebnih socialnih programov 
pogojujejo s sedežem posamezne invalidske ali humanitarne organizacije v 
posamezni občini. Glede na to, da je v Sloveniji trenutno 212 občin, bi bilo 
neracionalno, če bi imela vsaka od invalidskih ali humanitarnih organizacij fizični sedež 
v vsaki od navedenih občin. Osebe z različnimi vrstami invalidnosti, ki potrebujejo 
temu primerno prilagojene programe, ki se jih lahko izvede le na podlagi zadostnih 
sredstev, lahko zaradi neurejenega sistema sofinanciranja ostanejo brez nujnih 
storitev oziroma pomoči. Posledično Državni svet poziva Varuha, da 2021 aktivno 
pristopi k razrešitvi navedene problematike in jo izpostavi v poročilu za leto 2021.  
 
Državni svet izpostavlja tudi aktualno problematiko zaščite javnega zdravja v povezavi 
s pravico do življenja oziroma pravico da zdravega življenja. Pri tem se izpostavlja 
vprašanje upravičene prevlade pravice do življenja nad ostalimi človekovimi pravicami 
(med drugim tudi do varstva osebnih podatkov) npr. pri ocenjevanju ustreznosti 
posameznih ukrepov, povezanih z omejevanjem širjenja virusa Covid-19 (npr. v zvezi 
s cepljenjem proti Covid-19). Državni svet prav tako ocenjuje, da bi bilo smiselno 
intenziteto aktivnosti Varuha v zvezi z zaščito posameznih človekovih pravic prilagoditi 
teži kršitve posamezne človekove pravice. V zvezi z aktualnimi dogodki in primeri 
nespoštovanja dognanj znanosti (zlasti medicinske vede v povezavi s cepljenjem proti 
Covid-19) pa Državni svet izpostavlja nujnost zaščite pravice do strokovno 
utemeljenega znanja in strokovno utemeljenih in preverjenih informacij.  
 
Državni svet opozarja tudi na problem nasilja v družini, saj se je stopnja nasilja v času 
epidemije v družinah povečala, po drugi strani pa se je zaradi obremenjenosti 
zdravstvenega in izobraževalnega sistema dostopnost terapevtske pomoči zmanjšala. 
Državni svet izpostavlja še vedno nerešen problem pomanjkanja kliničnih psihologov, 
kar ne otežuje le sistema pomoči za izboljšanje duševnega zdravja prebivalstva, 
ampak vpliva tudi na dolgotrajnost sodnih postopkov, v katerih je treba zagotoviti 
izvedeniško mnenje kliničnih psihologov. Problem nujno zahteva večji angažma vseh 
institucij ter usklajeno medresorsko sodelovanje, v nasprotnem primeru problema ne 
bo mogoče rešiti. 
 
V zvezi s problematiko družinskega nasilja Državni svet pozdravlja priporočilo Varuha 
številka 5, ki poziva Vlado k rednemu izvajanju raziskav o pojavnosti nasilja nad 
ženskami in v družini. Navedene raziskave so nujne za boljše poznavanje 
problematike. Državni svet pa dodaja, da so v naslednji fazi nujni usklajeni ukrepi, ki 
bodo reševali težave, pri čemer opozarja na Zakon o preprečevanju nasilja v družini, ki 
opredeljuje tudi sprejem Resolucije o nacionalnem programu preprečevanja nasilja v 
družini, ki določa nosilce posameznih programov in ukrepov na tem področju. 
Nazadnje je bila tovrstna resolucija sprejeta za obdobje 2009–2014, zato bi bilo po 
mnenju Državnega sveta nujno čim prej pripraviti novo, ki bo zagotovila celovitejše 
ukrepanje na tem področju.   
 
Državni svet ugotavlja, da problematika lastništva vseh kategoriziranih cest, ki 
potekajo po zasebnih zemljiščih še vedno ni rešena, na kar je Državni svet v zadnjih 
letih že večkrat opozoril. Ta nerešen problem predstavlja veliko težavo tako za 
posameznike kot tudi za lokalna okolja. Pomeni kršitev človekovih pravic 
posameznikov, saj njihova zasebna lastnina ni pravno zavarovana, hkrati pa povzroča 
množico zelo konkretnih težav na mikroravni, ki segajo od prepovedi uporabe 
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kategoriziranih javnih cest, težav pri umeščanju infrastrukture v prostor, težav s 
pridobivanjem služnosti, omejevanje uporabe cest, omejevanje razvoja občin in drugo.  
 
Državni svet poudarja, da je razrešitev te, že več kot desetletje trajajoče problematike, 
nujna, da pa terja večji angažma države oziroma več njenih ministrskih resorjev (za 
okolje in prostor, za finance, za pravosodje in za javno upravo) ter tudi velik obseg 
finančnih sredstev, kar je verjetno ključna ovira na poti do rešitve problema. Lokalne 
skupnosti tega problema, zaradi finančnih in kadrovskih omejitev, ne morejo rešiti, saj 
npr. občina Slovenska Bistrica ocenjuje, da bi za pokritje vseh stroškov, povezanih z 
omenjeno problematiko, potrebovala sredstva v višini svojega letnega proračuna 
(približno 25 milijonov evrov). Državni svet se zaveda, da se z ohranjanjem statusa 
quo glede kategoriziranih cest, ki so v zasebni lasti, krši pravice državljanov, s tem ko 
se posega v njihovo lastnino, a občine so postavljene v brezizhoden položaj, saj jim 
omejena finančna sredstva ne omogočajo, da bi nastalo situacijo reševale same.  
 
Varuh v zvezi z navedeno problematiko pojasnjuje, da se slednja pojavlja v njegovih 
poročilih že od 2015. Tudi v tokratnem poročilu Varuh s priporočilom št. 120 priporoča 
Vladi, da naj pripravi, sprejme in zagotovi izvedbo konkretnih ukrepov za ureditev 
lastništva vseh kategoriziranih cest, ki potekajo po zasebnih zemljiščih. Varuh sicer 
navaja, da se v zvezi s to problematiko v Vladnem odzivnem poročilu nakazuje nekaj 
spodbudnih premikov - vzpostavljen je bil mehanizem spremljanja stanja urejanja 
kategoriziranih državnih in občinskih cest, ki potekajo po zasebnih zemljiščih, vendar 
se Varuh zaveda, da to še vedno ne pomeni celovite rešitve, kakšno pričakujejo 
oziroma za katero prosijo lokalne skupnosti. Varuh bo zato na neurejenost lastništva 
kategoriziranih cest, ki potekajo po zasebnih zemljiščih, opozarjal še naprej.« 

 

* * * 

 

Predlog mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 23 državnih svetnic 
in svetnikov, 20 jih je glasovalo ZA, NIHČE ni glasoval PROTI). 
 
S tem je bila 7. točka dnevnega reda zaključena. 
 
 

* * * 
 

8. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Poročilu o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva 
v letu 2020 

 
Poročilo o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva v letu 2020 so državne 
svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 16. 10. 2021 s sklicem seje. 
 
Poročilo je obravnavala pristojna Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano. 
Mnenje komisije so državne svetnice in svetniki prejeli po elektronski pošti 11. 10. 
2021. 
 
Predlog mnenja Državnega sveta k poročilu so državne svetnice in svetniki prejeli po 
elektronski pošti 11. 10. 2021.  
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Poročilo o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva v letu 2020 je predstavil 
državni sekretar na Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, mag. Aleš 
Irgolič. 
 
Mnenje pristojne Komisije za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je predstavil državni 
svetnik Cvetko Zupančič. 
 
Razpravljal je državni svetnik Branko Tomažič. 
 
Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
 
»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   
 
 

M n e n j e  
 

k Poročilu o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva v letu 2020 
 
 
Državni svet je obravnaval Poročilo o stanju kmetijstva, živilstva, gozdarstva in ribištva 
v letu 2020 (v nadaljevanju: poročilo), ki ga je Državnemu zboru predložila Vlada. 
 
Državni svet se je seznanil s poročilom. 
 
Državni svet ugotavlja, da se nadaljuje negativni trend zmanjševanja števila kmetijskih 
gospodarstev. Povprečno kmetijsko gospodarstvo (KMG) obdeluje 7,1 hektarja 
kmetijskih zemljišč, kar je za četrtino več kot leta 2000 (5,6 ha/KMG). Izboljšuje se 
struktura gospodarstev. Živinorejska gospodarstva so leta 2020 v povprečju redila 9,1 
glave velike živine (GVŽ) na gospodarstvo, kar je za polovico več kot leta 2000 (6,1 
GVŽ/KMG). Prav tako se je izboljšala velikostna struktura živinorejskih gospodarstev v 
primerjavi s popisom leta 2000. Preteklo leto je bilo ugodno za kmetijsko pridelavo. 
Skupni obseg kmetijske proizvodnje se je povečal za 9 % v primerjavi z letom 2019, 
pri tem je bil obseg rastlinske pridelave večji za 15 %, obseg živinorejske proizvodnje 
pa le za en odstotek. Hektarski pridelki pri večini njivskih posevkov so bili 
nadpovprečni, dobra je bila tudi letina v sadjarstvu. V živinoreji se beleži večji prirast le 
pri perutninarstvu in drobnici. Manjši kot leta 2019 je bil prirast pri govedu in prašičih, 
pri slednjih predvsem zaradi ponovnega zmanjšanja staleža živali. Več kot v 
predhodnem letu 2019 je bilo prirejenega kravjega mleka. Stopnje samooskrbe so bile 
višje kot leto prej pri žitu, krompirju, zelenjavi, sadju, mesu, mleku in medu ter so 
presegle domačo porabo pri mleku, govejem in perutninskem mesu. Cene kmetijskih 
pridelkov so bile v povprečju nižje za 2 %. Prav tako so bile nižje cene energije in 
mineralnih gnojil. Prihodkovno-stroškovno razmerje se je nekoliko poslabšalo, ker je bil 
padec cen kmetijskih proizvodov večji od padca cen stroškov. Ekonomski rezultati 
kmetijstva so se na skupni ravni izboljšali, neto dodana vrednost kmetijstva se je v 
primerjavi z letom 2019 realno povečala za 11 %, faktorski dohodek je znašal okoli 
571 milijonov EUR oziroma skoraj 7.500 EUR na polnovredno delovno moč. 
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Proračunska izplačila, namenjena kmetijstvu, so leta 2020 znašala 391,1 milijona 
EUR. V okviru tržnih ukrepov in neposrednih podpor kmetijstvu so se izplačila glede 
na leto 2019 povečala za 10 %, predvsem zaradi izplačil pomoči v času epidemije 
Covid-19, ki so pripomogla k blažitvi posledic izpada dohodka v kmetijstvu zaradi 
epidemije Covid-19 in so bile izplačane proizvajalcem vina, rejcem govedi, prašičev in 
drobnice. Večji obseg sredstev je bil namenjen tudi kmetijskim gospodarstvom za 
sanacijo posledic naravnih nesreč (neurja s točo leta 2019). Slovenija tudi leta 2020 
ostaja uvoznica pri večini carinskih tarif agroživilskih proizvodov. Izvoz se je povečal 
za 3,1 %, uvoz pa zmanjšal za 1,1 %. Beleži se rahlo poslabšanje rezultatov 
živilskopredelovalne industrije, ki so predvsem posledica ukrepov zaradi epidemije 
Covid-19. Lani se je nadaljevalo z izvajanjem shem neposrednih plačil in 15 ukrepov, 
opredeljenih v PRP 2014–2020. Poleg rednih ukrepov so se lani izvajali tudi nekateri 
začasni izredni ukrepi pomoči posameznim sektorjem, ki so utrpeli ekonomsko škodo 
zaradi posledic epidemije Covid-19. V slovenskih gozdovih je bilo leta 2020 posekanih 
4,2 milijona m3 lesa oz. za 1,1 milijona m3 manj kot leta 2019 in je obsegal le 59 % 
možnega poseka po gozdnogospodarskih načrtih.  
 
Državni svet meni, da je t. i. zeleno poročilo, ki se pripravlja že od leta 1993, odlično in 
pregledno strukturirano ter dobra podlaga za oblikovanje politik na področju kmetijstva, 
živilstva, gozdarstva in ribištva. Zaradi obsežnosti poročila Državni svet predlaga, da 
se v prihodnje pripravi tudi krajši povzetek poročila.  
 
Državni svet izpostavlja, da je bilo preteklo leto zaradi epidemije Covid-19 zelo 
turbulentno, kljub temu pa poročilo izkazuje pozitivne kazalce, ki so predvsem 
posledica dobre letine v rastlinski proizvodnji. S težavami so se soočali predvsem 
živinorejski trgi, ki jim je bila tudi dodeljena sektorska pomoč iz naslova epidemije 
Covid-19 (za rejce govedi, prašičev in drobnice ter tudi vinarjem). Državni svet 
ugotavlja, da v poročilu ni podatka o dejanski prodaji vse pridelane zelenjave, pri 
čemer je bil seznanjen, da velik del proizvodnje ni bil prodan ali je bil celo podoran. 
Veliko zelenjave, predvsem krompirja, je ostalo v skladiščih, ker so ukrepi v času 
epidemije onemogočali prodajno dejavnost, kar se je sicer kasneje reševalo s pomočjo 
sektorske pomoči. V razpravi je bil izpostavljen primer uvoza krompirja, ki je tako rekoč 
uničil celotno nacionalno proizvodnjo krompirja. Ker so podobni primeri prepogosti, 
Državni svet poziva, da se vzpostavi ustrezna kmetijska politika z izvajanjem vseh 
dopustnih ukrepov sledljivosti, preverjanja varnosti živil in drugimi tovrstnimi ukrepi ter 
tako posredno zaščiti lastne kmetijske proizvodnje. Državni svet poudarja, da je treba 
zaščititi svojo državo in kmete po vzgledu sosednje Avstrije in preprečiti popolno 
liberalizacijo. Na tem področju lahko s svojim delovanjem veliko prispeva tudi 
Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, tudi tako, da pospeši dogovore s 
kmetijskimi organizacijami. Velik doprinos k povezovanju in skupnem nastopu na trgu 
ima oz. mora imeti zadružništvo, ki ima v Sloveniji dolgo tradicijo, pri čemer se zdi, da 
se njegova vloga v zadnjem času zmanjšuje. Nenazadnje tudi primeri nezmožnosti 
prodaje kmetijskih pridelkov po razumni ceni destimulativno vplivajo na kmetovanje, 
saj kmetje razmišljajo o prenehanju ukvarjanja s kmetijsko dejavnostjo in svojih 
potomcev ne spodbujajo pri izobraževanju v kmetijski stroki.  
  
Državni svet ugotavlja, da je bilo v preteklem letu za kmetijsko politiko namenjenih 
391,1 milijona EUR, kar bi bilo treba nujno upoštevati pri pripravi strateškega načrta 
SKP 2023–2027. Državni svet poudarja, da je treba za slovensko kmetijstvo zagotoviti 
dodatna sredstva v višini okoli 400 mio EUR iz državnega proračuna. Ob tem se 
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izpostavlja pomen samooskrbe in varne hrane ter specifičnost slovenskega kmetijstva, 
ki je omejeno tako z naravnim resursi kot okoljskimi omejitvami. Državni svet 
izpostavlja potrebo po uresničitvi dogovora oz. zaveze »Izbrana kakovost Slovenije« 
na področju prašičereje, kjer se stremi k rojenim, rejenim in razklanim živalim v 
Sloveniji. Na tem mestu je tudi izrednega pomena povezovanje kmetov, npr. v okviru 
zadružništva in skupnega nastopanja na trgu. Trenutno se kmetje soočajo z nizkimi 
odkupnimi cenami, ki so že dosegle nesprejemljivo nizko raven, pri kateri kmetje le še 
stežka zaslužijo dovolj za preživetje, ob upoštevanju visoke rasti stroškov (npr. v 
preteklem letu je bila cena tone mineralnega gnojila 180 evrov, letos pa 320 evrov). 
Tudi na področju problematike nizkih odkupnih cen je moč stanje z ustrezno kmetijsko 
politiko nekoliko izboljšati tudi s pozitivno selekcijo investicij v živilsko predelovalno 
industrijo, ki naj prvenstveno odkupuje lokalno.   
 
Državni svet izpostavlja tudi aktualno problematiko izredno nizkega vpisa v kmetijske 
šole, ki je v letošnjem letu najnižji doslej. Poudarja, da je treba na ravni države in v 
skladu z jasno začrtano kmetijsko politiko poskrbeti za promocijo poklica ter zagotoviti 
ustrezen obseg sredstev za štipendije, da bodo mladi izkazali interes za poklic kmeta. 
Motiviranost za ohranjanje in razvoj kmetij je predvsem odvisna od možnosti 
dostojnega zaslužka s kmetovanjem, dodatni motivacijski dejavniki pa so vsekakor 
ugled poklica v okolju. Zato je smiselno, da se v okviru promocije poklica kmeta 
ustrezno opredeli pomen poklica kmeta v zavesti naroda – brez njega ni ohranjenega 
podeželja in prehranske varnosti (kakovostne, zdrave, lokalno pridelane hrane). 
Državni svet poudarja pomen digitalizacije v kmetijstvu kot pametnega podpornega 
sistema za odločanje v kmetijstvu. Torej je proaktivna razvojna kmetijska politika 
nujna.« 
 
Predlog Mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 23 državnih svetnic 
in svetnikov, 22 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 

S tem je bila 8. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 
 

9. točka dnevnega reda: 
 

 Predlog Mnenja k Poročilu o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za 
leto 2020, EPA 1994-VIII 

 

Letno poročilo o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo je objavljeno na spletni 
strani Državnega zbora ter so ga državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti s sklicem seje.  
 
Poročilo je obravnavala pristojna Komisija za socialno varstvo, delo, zdravstvo in 
invalide. Poročilo komisije so državne svetnice in državni svetniki prejeli po elektronski 
pošti 11. 10. 2021.  
 
Predlog mnenja Državnega sveta so državne svetnice in državni svetniki prejeli po 
elektronski pošti 11. 10. 2021.  
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Poročilo o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za leto 2020 je predstavil 
glavni inšpektor Inšpektorata Republike Slovenije za delo Jadranko Grlić. 
 
Mnenje Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti k Poročilu o 
delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za leto 2020 je predstavil generalni 
direktor Direktorata za družino na Ministrstvu za delo, družino, socialne zadeve in 
enake možnosti, Dušan Mikuž.  
 
Poročilo Komisije za socialno varstvo, delo, zdravstvo in invalide je predstavila 
državna svetnica Lidija Jerkič. 
 

Predsednik Državnega sveta je dal na glasovanje naslednji predlog mnenja 
Državnega sveta: 
 

»Državni svet Republike Slovenije je na 44. seji 13. 10. 2021, na podlagi druge alineje 
prvega odstavka 97. člena Ustave Republike Slovenije (Uradni list RS, št. 33/91-I, 
42/97, 66/00, 24/03, 69/04, 68/06, 47/13, 75/16 in 92/21), sprejel naslednje   
 

M n e n j e  
 

k Poročilu o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za leto 2020 
 
 
Državni svet je obravnaval Poročilo o delu Inšpektorata Republike Slovenije za delo za 
leto 2020, ki ga je v obravnavo Državnemu zboru predložila Vlada Republike Slovenije 
(v nadaljevanju: Vlada), pripravil pa ga je Inšpektorat Republike Slovenije za delo (v 
nadaljevanju: IRSD). 
 
Državni svet se je seznanil s poročilom.  
 
IRSD poroča, da je njegovo delo 2020 v precejšni meri zaznamovala epidemija 
COVID-19. Pojav virusa COVID-19 je terjal sprejetje številnih novih predpisov z 
namenom čim bolj uspešne zajezitve širjenja virusa, podpore gospodarstvu in 
preprečitve odpuščanja delavcev. Številne določbe iz t. i. interventne zakonodaje so se 
nanašale tudi na delo IRSD, pri čemer so mu bile dodeljene dodatne naloge in 
pristojnosti.  
 
Zaradi epidemije so se vnaprej začrtane prioritete nadzorov IRSD, opredeljene v 
programskih usmeritvah IRSD za 2020, bistveno spremenile. Spričo epidemioloških 
razmer je leto 2020 zaznamoval tudi povečan interes delodajalcev za opravljanje dela 
delavcev od doma, pri čemer je bil IRSD v času od začetka 2020 do prve razglasitve 
epidemije obveščen o 1.266 delavcih, ki so opravljali delo na domu, konec leta pa je 
delo od doma organiziralo že 20.757 delodajalcev. Hitremu porastu dela na domu se 
je moral prilagoditi tudi IRSD, ki je v sodelovanju z Ministrstvom za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti (MDDSZ) ter Ministrstvom za javno upravo (MJU) 
decembra 2020 vzpostavil elektronsko obveščanje IRSD o nameravanem 
organiziranju dela na domu. Slednje je omogočilo večjo preglednost obvestil in njihove 
vsebine, IRSD pa je bilo privarčevanega kar nekaj časa z (do tedaj ročnim) vnašanjem 
podatkov v informacijski sistem IRSD.  
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Tudi v okviru IRSD je 2020 v povečanem obsegu delo potekalo od doma, zaradi 
narave nalog IRSD pa so inšpektorji kljub specifični situaciji še vedno opravljali 
nadzore pri zavezancih na vseh treh področjih – na področju delovnih razmerij, 
varnosti in zdravju pri delu ter na področju socialnega varstva. 
 
Leta 2020 je imel IRSD na voljo za svoje delo 5.328.011 evrov integralnih namenskih 
sredstev, iz naslova nedavčnih prihodkov pa je IRSD 2020 obračunal 4.419.639 evrov 
terjatev. IRSD je sicer 2020 opravil več kot 17.334 inšpekcijskih pregledov, od tega na 
področju nadzora delovnih razmerij 10.031 pregledov, na področju nadzora varnosti in 
zdravja pri delu 7.016 pregledov, inšpektorji za socialne zadeve pa so opravili 287 
pregledov. Inšpekcijski pregledi so bili redni, izredni ali kontrolni (z navedenimi se 
preverja uresničevanje izrečenih ukrepov). Poleg inšpekcijskih nadzorov je IRSD 2020 
opravljal tudi drugo strokovno delo in nudil strokovno pomoč delavcem in 
delodajalcem.  
 
IRSD poroča tudi o potencirani rasti števila prejetih prijav v zadnjih letih. Leta 2020 je 
prejel 9.260 prijav, kar je v primerjavi s 7.215 prijavami 2019 precejšen porast. Največ 
prijav je 2020 prejel na področju delovnih razmerij (6.867), vsega skupaj pa je bilo 
ugotovljenih 19.028 kršitev, na podlagi česar je IRSD izdal 9.508 upravnih in 
prekrškovnih ukrepov ter podal 29 naznanil sumov storitve kaznivega dejanja oziroma 
kazenskih ovadb. Izrečenih je bilo za 4.011.975,86 evra glob.  
 
Na področju varnosti in zdravja pri delu so inšpektorji 2020 izvajali nadzore pri vseh 
delodajalcih (večjih, manjših in pri samozaposlenih osebah). Pri tem IRSD opozarja na 
zahtevne razmere 2020 v zvezi s COVID-19 tako pri izvajanju inšpekcijskih nadzorov 
kot z vidika izvajanja delovnih procesov pri delodajalcih. Intervencijska zakonodaja in 
drugi predpisi, sprejeti z namenom zajezitve širjenja COVID-19, so po oceni IRSD v 
bistveni meri vplivali tudi na ponujanje in prodajo blaga ter storitev neposredno 
potrošnikom na območju Republike Slovenije.  
 
Na področju varnosti in zdravja pri delu je IRSD 2020 prejel 2.043 prijav, kar je 
bistveno več kot 2019 (995 prijav). Na podlagi ocene o večji verjetnosti tveganj za 
varnost in zdravje delavcev je IRSD izvedel največ nadzorov v gradbeni dejavnosti, 
sledile so ji predelovalna dejavnost, dejavnost trgovine in dejavnost gostinstva. Večje 
število nadzorov, povezanih z varnostjo in zdravjem pri delu zaradi COVID-19, je 2020 
po oceni IRSD vplivalo na manj realno sliko ostalih tveganj z navedenega področja. 
Na splošno pa IRSD ugotavlja, da se razmere na področju varnosti in zdravja pri delu 
ne izboljšujejo, za področje gradbeništva ocenjuje, da se celo slabšajo. Po ugotovitvah 
IRSD so delodajalci v obdobju epidemije COVID-19 več pozornosti v zvezi z varnostjo 
in zdravjem pri delu posvečali ukrepom, povezanih s COVID-19, posledično pa manj 
dosledno izvajali druge naloge z navedenega področja.  
 
V okviru 7.016 inšpekcijskih nadzorov na področju varnosti in zdravja pri delu so 
inšpektorji ugotovili 10.189 kršitev, med katerimi so ponovno izstopale kršitve v zvezi s 
postopki ocenjevanja tveganj (25 % vseh zaznanih kršitev), sledile pa so jim kršitve 
urejenosti in varnosti delovnih mest na prostem, še zlasti na gradbiščih; zagotavljanje 
zdravstvenega varstva ter usposabljanje delavcev za varno delo. Leta 2020 je IRSD 
raziskal  tudi 102 nezgodi delavcev v zvezi z delom, prijavljenih pa je bilo tudi 17 
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nezgod pri delu, v katerih so se delavci smrtno ponesrečili (16 v Sloveniji, eden v 
tujini).  
 
IRSD poroča, da so inšpektorji s področja varnosti in zdravja pri delu tudi 2020 
posebno pozornost posvečali preventivnim aktivnostim, med drugim so delavcem in 
delodajalcem nudili pisno in ustno strokovno pomoč. IRSD pri tem napoveduje, da bo 
tudi v prihodnje posebno pozornost posvečal izobraževanju o nujnosti preventivnih 
ukrepov tako predstavnikov delodajalcev kot delavcev, vključno s strokovnimi delavci 
na navedenem področju.  
 
IRSD v poročilu za 2020 ugotavlja, da so lani le redki delodajalci prilagodili izjavo o 
varnosti z oceno tveganja novonastali situaciji in jo dopolnili z ocenjevanjem novih 
tveganj ter določitvijo ukrepov glede na novo biološko tveganje, ki ga predstavlja 
COVID-19. Delodajalci so po ugotovitvah IRSD večinoma sprejemali le ukrepe v obliki 
navodil, povzetih iz priporočil medicinske stroke. V času epidemije COVID-19, zlasti v 
prvem valu, je po ugotovitvah IRSD s strani strokovnih organizacij za varnost pri delu 
kot tudi izvajalcev medicine dela umanjkala tudi ustrezna in zadostna pomoč 
delodajalcem pri pripravi ustreznih ukrepov, povezanih s COVID-19. Slednje vodi do 
ugotovitve, da večina strokovnih delavcev, ki naj bi opravljala strokovne naloge 
varnosti in zdravja pri delu, med katere sodi tudi ocena tveganj, ni dovolj strokovno 
usposobljenih za obravnavo zahtevnejših področij varnosti in zdravja pri delu.  
 
IRSD prav tako še vedno pogreša aktivnejše sodelovanje izvajalcev medicine dela v 
postopkih ocenjevanja tveganj, predvsem glede ogleda delovnih mest in svetovanja 
delodajalcem v zvezi z ergonomsko ureditvijo delovnih mest v proizvodnem procesu. 
Pri tem IRSD izpostavlja trud Kliničnega inštituta za medicino dela, prometa in športa, 
Združenja za medicino dela, prometa in športa ter posameznih izvajalcev medicine 
dela, ki ga vlagajo v izboljšanje delovanja specialistov medicine dela na tem področju.  
 
IRSD je tudi 2020 izvajal nadzore na t. i. reprezentativnem vzorcu pravnih subjektov, 
in sicer že 17. leto zapored. Izvedba takšnih nadzorov je v preteklih letih že pokazala, 
da ugotovitve iz navedenih nadzorov dokaj realno prikazujejo stanje skrbi za varnost in 
zdravje pri delu v Sloveniji. Delež subjektov, pri katerih je bil nadzor varnosti in zdravja 
pri delu opravljen prvič, se niža že dve zaporedni leti in je 2020 znašal 57 % (2019 je 
znašal 63 %).  
 
Državni svet v zvezi s področjem varnosti in zdravja pri delu ocenjuje, da se je 2020 
zaradi epidemije COVID-19 jasno pokazala kritična situacija na področju medicine 
dela in da, navkljub precej obsežni zakonski ureditvi, izvajanje skrbi za varnost in 
zdravje pri delu v praksi ne deluje, kot bi moralo. Na pomanjkljivosti v sistemu varnosti 
in zdravja pri delu sicer sindikati in IRSD neuspešno opozarjajo že dlje časa.  
 
Državni svet izpostavlja tudi trend višanja števila nesreč pri delu s smrtnim izidom od 
2018 naprej. Tudi slednje po oceni predstavnikov interesov delojemalcev v Državnem 
svetu nakazuje, da se nekateri delodajalci še vedno ne zavedajo nujnosti skrbi za 
varnost in zdravje delavcev, ne glede na to, da jim IRSD lahko nudi ustrezno 
strokovno pomoč pri organizaciji dela, ki bi bila skladna z zakonskimi zahtevami.  
 
V zvezi s področjem varnosti in zdravja pri delu Državni svet ponovno opozarja, da je 
nesprejemljivo, da pravilnik o poklicnih boleznih še vedno ni bil sprejet in da v Sloveniji 
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še vedno uradno prepoznavamo zgolj eno poklicno bolezen - azbestozo. Primerjalno 
gledano na navedenem področju Slovenija v okviru Evropske unije nedvomno izstopa 
v negativni smeri. Ocenjuje se, da odgovorne institucije v državi, navkljub 
pripravljenosti delodajalcev in delojemalcev na ureditev navedenega področja, še 
vedno niso opravile svoje naloge. Tudi 2021 na navedenem področju, kot kaže, še ni 
pričakovati bistvenega napredka.  
 
IRSD je na področju nadzora delovnih razmerij 2020 opravil 10.031 inšpekcijskih 
nadzorov, prejel pa je 6.867 novih prijav od delavcev ali drugih organov (znatno več 
kot 2019, ko je bilo število prijav 5.958). V okviru izvajanja sprejetih programskih 
usmeritev, ki jih je zaradi epidemije moral sproti prilagajati aktualni situaciji, je IRSD 
2020 pričel s poostrenim nadzorom na področju plačila za delo, vključno z nadzorom 
nad izplačilom minimalne plače v skladu z novelo Zakona o minimalni plači, ki je 
začela veljati 1. 1. 2020. Izplačilu minimalne plače je IRSD celotno 2020 posvečal 
precejšnjo pozornost tudi zato, ker so ga sindikati opozorili na nekatere zlorabe 
omenjenega instituta. IRSD je 2020 začel izvajati tudi Akcijo nadzora delovnopravne 
zakonodaje v dejavnosti šolstva, a jo je moral zaradi razglašene epidemije predčasno 
prekiniti.  
 
Epidemija po ugotovitvah IRSD ni vplivala samo na njegovo delo, ampak tudi na delo 
pri ostalih delodajalcih. Mnogi med njimi so bili na začetku epidemije primorani zapreti 
svoja vrata in začasno prenehati z delovanjem, prihajalo je tudi do odpuščanja 
delavcev. V prvem valu epidemije se je posledično na IRSD vsulo veliko število 
vprašanj, ki so terjala strokovno pomoč. Maja in junija 2020 je IRSD beležil večje 
število prijav glede kršenja obveze izplačila kriznega dodatka, določen delež prijav pa 
se je nanašal tudi na odpoved pogodbe o zaposlitvi, odrejanje koriščenja letnega 
dopusta, čakanje na delo od doma itd. V drugem valu se je prej navedena aktivnost 
ponovila, s to razliko, da večji delodajalci v drugem valu niso začasno prenehali s 
poslovanjem.  
 
IRSD v poročilu za 2020 izpostavlja tudi sprejem več intervencijskih zakonov, ki so se 
v precejšnji meri nanašali na delovnopravno področje, pri čemer so bili nekateri instituti 
delovnopravne zakonodaje spremenjeni oziroma dopolnjeni (nekateri le začasno), 
nekateri pa uveljavljeni čisto na novo (npr. krizni dodatek). Hkrati je bilo IRSD 
podeljenih več novih pristojnosti in pooblastil za ukrepanje, med drugim pristojnost za 
nadzor nad izvajanjem prvega odstavka 39. člena Zakona o nalezljivih boleznih (ZNB-
1) (ukrep velja do 31. 12. 2021). Vse institute iz interventnih zakonov je in bo IRSD 
nadziral poostreno ves čas trajanja ukrepov.  
 
V času epidemije COVID-19 je IRSD moral prilagoditi tudi način opravljanja 
inšpekcijskih nadzorov, in sicer tako, da so inšpektorji pri nadzorih na terenu ter pri 
opravljanju ostalega dela na podlagi osebnega stika s strankami spoštovali priporočila 
Nacionalnega inštituta za javno zdravje, delo pa so opravljali tudi od doma. 
 
Od konca marca 2020 do maja 2020 je IRSD na področju nadzora delovnih razmerij v 
upravnih zadevah v skladu z Zakonom o začasnih ukrepih v zvezi s sodnimi, 
upravnimi in drugimi javnopravnimi zadevami za obvladovanje širjenja nalezljive 
bolezni SARS-CoV-2 (COVID-19) (ZZUSUDJZ) pretežno opravljal zgolj nujne naloge, 
na področju prekrškov pa zgolj in samo nujne zadeve (nadzor nad intervencijsko  
zakonodajo ter kršitvami nekaterih drugih pravic delavcev, npr. odpoved pogodbe o 
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zaposlitvi, izraba letnega dopusta, plačilo za delo, vključno z regresom ipd.). Glede na 
vse navedeno IRSD v poročilu navaja, da ugotovitve na področju nadzora nad 
delovnimi razmerji za 2020 niso povsem primerljive z ugotovitvami predhodnih let.   
 
Pri izvajanju nadzorov nad intervencijsko zakonodajo v povezavi z delovnimi razmerji 
je IRSD 2020 izmenjeval podatke z različnimi organi, predvsem z Zavodom RS za 
zaposlovanje, pri čemer je bilo največ kršitev evidentiranih v zvezi z izplačilom 
kriznega dodatka, ki ni bil izplačan v celoti ali pa ni bil ustrezno obračunan. Največji 
delež ugotovljenih nepravilnosti na področju delovnih razmerij se je tudi 2020 nanašal 
na plačilo za delo (neizplačilo ali prepozno izplačilo plače in dodatkov, kršitve v zvezi z 
minimalno plačo, neizplačilo ali pozno plačilo regresa za letni dopust itd.), kar je IRSD 
v sodelovanju s Finančno upravo RS poostreno nadziral celotno poročevalsko 
obdobje.  
 
IRSD poroča tudi o številnih vprašanjih glede sporazumnega prenehanja pogodbe o 
zaposlitvi, pri čemer pojasnjuje, da Zakon o delovnih razmerjih (ZDR-1) v 81. členu 
jasno določa, kakšni so pogoji za sklenitev tovrstnega sporazuma, kljub temu pa so 
nekateri delodajalci na začetku epidemije 2020 takoj ponujali delavcem navedeno 
možnost oz. od delavcev pričakovali podpis bianco sporazumov. IRSD prav tako 
vsako leto ugotavlja, da nekateri delodajalci odjavljajo delavce iz socialnih zavarovanj 
brez prehodne pisne odpovedi pogodbe o zaposlitvi, za 2020 pa IRSD izpostavlja tudi 
kršitve v zvezi z letnim dopustom. Na začetku prvega vala epidemije je namreč IRSD 
zaznal kar nekaj primerov enostranskega odrejanja koriščenja letnega dopusta za 
2020, nekateri delodajalci pa so neustrezno z obvestili opozarjali zaposlene, da ne 
smejo zapuščati Slovenije v času koriščenja letnega dopusta. Tako IRSD, MDDSZ kot 
nekateri drugi deležniki so jasno opozarjali, da takšno opozorilo ne sme imeti nobenih 
pravnih posledic za delavce, saj enostransko odrejanje letnega dopusta v času 
odrejene  karantene ob vrnitvi v Slovenijo namreč ni dopustno. Letni dopust se namreč 
lahko koristi le v medsebojnem dogovoru med delavcem in delodajalcem.  
 
IRSD je 2020 posebno pozornost na področju nadzora nad delovnimi razmerji posvetil 
preventivnim aktivnostim. Med drugim je na svoji spletni strani objavil več gradiv glede 
aktualnih problematik in okrepil strokovno pomoč, za katero so prosili tako delavci kot 
delodajalci. Pri tem IRSD izpostavlja dobro sodelovanje z MDDSZ. 
 
Inšpektorji na področju delovnih razmerij ter varnosti in zdravja pri delu so 2020 izvajali 
tudi usmerjene akcije na 9 različnih področjih (iz vsakega od navedenih dveh 
delokrogov po tri, tri pa so bile skupne), za katera se ocenjuje, da predstavljajo 
največje tveganje z vidika pojava kršitev ter zagotavljanja varnosti in zdravja pri delu. 
Inšpekcijski pregledi v okviru usmerjenih akcij predstavljajo pomemben vidik delovanja 
IRSD, saj so npr. 2020 predstavljali kar 65 % vseh inšpekcijskih pregledov s področja 
varnosti in zdravja pri delu ter delovnih razmerij (2020 izvedenih 11.182 inšpekcijskih 
pregledov v okviru usmerjenih nadzorov od skupno 17.047 vseh inšpekcijskih 
pregledov na teh dveh področjih).  
 
IRSD poroča tudi o povečanju števila prijav 2020 v okviru socialne inšpekcije, ki 
nadzira izvajanje Zakona o socialnem varstvu (ZSV), in sicer 350. Socialna inšpekcija 
je sicer 2020 zaključila obravnavo 366 prijav (nekaj še iz preteklih let). Največ 
inšpekcijskih zadev se je nanašalo na ravnanja centrov za socialno delo (urejanje 
razmerij med starši in otroki po razpadu družinske skupnosti; naloge, povezane s 
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postavitvijo skrbnika in izvajanjem skrbniških nalog; zaščita ogroženih otrok ter 
rejništvo; obravnava nasilja v družini itd.), takoj za tem pa na delo izvajalcev 
institucionalnega varstva starejših.  
 
IRSD sicer ugotavlja, da so bili tudi na področju socialnega varstva 2020 izvajalci 
primorani prilagoditi svoje delo novim razmeram, povezanimi s COVID-19, kar je 
posledično vplivalo tudi na uporabnike njihovih storitev. Slednji so se, poleg lastne 
negotovosti glede virusa COVID-19, srečevali tudi z nejasnostjo v zvezi z delovanjem 
institucij, pri katerih so želeli uveljaviti svoje pravice.  

IRSD poroča tudi o projektni enoti, ki deluje že pet let, in sicer v zvezi s projektom 
Odpravimo konflikte na delovnem mestu – ozaveščanje o možnosti posredovanja v 
sporu med delavcem in delodajalcem ter svetovanje delodajalcem, ki je v večjem delu 
(80 %) financiran iz sredstev Evropskega socialnega sklada, v preostalem delu pa iz 
sredstev proračuna Republike Slovenije. Epidemija virusa COVID-19 je 2020 
preprečila izvedbo nekaterih načrtovanih dejavnosti in dogodkov v okviru navedenega 
projekta, zato je bilo treba najti ustrezne rešitve – prenos dela aktivnosti na splet z 
izvedbo predavanj v obliki spletnih seminarjev (na temo raznih vidikov zagotavljanja 
zdravja pri delu delavcev in pravil opravljanja dela na domu), izvedeni so bili tudi t. i. 
»on-line« posveti. 

IRSD je tako kljub oviram uspel projekt uspešno izvajati naprej in dosegel oz. celo že 
nekoliko presegel kazalnike, ki se nanašajo na število informiranih delodajalcev o 
vsebinah projekta. V drugi polovici 2020 so bili preseženi tudi cilji glede izvedenih 
mediacij za celotno trajanje projekta (124 izvedenih mediacij v primerjavi z osnovno 
postavljenim ciljem 100 izvedenih mediacij). Rezultati izvedenih mediacij kažejo na 75 
%-no stopnjo uspešnosti doseganja sporazumnega dogovora med delodajalcem in 
delavcem. S tem so bili zastavljeni cilji za vseh šest let projekta, ki se zaključi konec 
novembra 2022, že krepko preseženi.  

IRSD na podlagi svojih ugotovitev iz prakse v skladu s 7. členom Zakon o inšpekciji 
dela (ZID-1) vsako leto poda tudi več predlogov sprememb zakonodaje in 
podzakonskih aktov. Pri pripravi predlogov IRSD sledi načelu prioritete in 
uresničljivosti. Tako je npr. 2020 na področju delovnih razmerij, med drugim, predlagal 
spremembe ZDR-1, Zakona o zaposlovanju, samozaposlovanju in delu tujcev 
(ZZSDT), Zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovanju (ZPIZ-2), Zakona o 
čezmejnem izvajanju storitev (ZČmIS), Zakona o urejanju trga dela (ZUTD) in Zakona 
o gospodarskih družbah (ZGD-1).  

Ena od ključnih pripomb IRSD v zvezi z zakonodajo s področja delovnih razmerij 
ostaja nujnost spremembe Zakona evidencah na področju dela in socialne varnosti 
(ZEPDSV), na pomanjkljivosti katerega IRSD opozarja že od 2006, saj zaradi tega ne 
more ustrezno izvajati svojih nalog. Na navedenem področju so bile 2019 sicer že 
sprožene določene aktivnosti, med drugim je bila ustanovljena pogajalska skupina v 
okviru Ekonomsko-socialnega sveta, nato pa 2020 ni bilo zaznati večjega napredka.  

IRSD v poročilu za 2020 posebej izpostavlja, da so v navedenem letu v okviru 
ugotovljenih kršitev ponovno izstopale kršitve v zvezi z delovnim časom ter 
zagotavljanjem odmora in počitka (pri nekaterih delodajalcih namenoma, pri drugih 
zaradi malomarnosti ali nevednosti), pri čemer IRSD ponovno opozarja na neustrezne 
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podlage za nadzor navedenih institutov. Tisti delodajalci, ki načrtno kršijo zakonodajo 
na tem področju, po ugotovitvah IRSD pogosto vodijo dvojne evidence, se poslužujejo 
fleksibilnega razporejanja delovnega časa, kar ne izvajajo v skladu s predpisi.   
 
Državni svet se, na podlagi ugotovitev iz prakse, pridružuje navedenim opozorilom, saj 
trenutna ureditev omogoča delodajalcem, da v evidence delovnega časa posegajo po 
lastni želji (brišejo ure, prilagajajo evidence itd.), pri čemer jim je zaradi pomanjkanja 
ustreznih zakonskih in podzakonskih podlag v dokaznih postopkih kršitve težko 
dokazati (nedavni primer večjega podjetja, v katerem brez posledic dokazano prirejajo 
evidence, saj inšpektorji nimajo podlag za ukrepanje). Glede na to, da se je Slovenija v 
povezavi z Mehanizmom za okrevanje in odpornost zavezala k pospešeni digitalizaciji 
posameznih področij družbe, na navedenem področju neutemeljeno zaostajamo.  
 
IRSD je 2020 podal tudi priporočila v zvezi s področjem varnosti in zdravja pri delu. 
Pozval je k sprejemu nove Uredbe o zagotavljanju varnosti in zdravja pri delu na 
začasnih in premičnih gradbiščih ter k intenzivni pripravi predpisov na področju 
usposabljanja koordinatorjev za varnost in zdravje pri delu na začasnih in premičnih 
gradbiščih, na področju varnosti pred električnim tokom, na področju varstva pri delu v 
gozdarstvu in pri ročnem premeščanju bremen.  
 
V zvezi s slednjim IRSD posebej opozarja, da mišično-kostna obolenja predstavljajo 
veliko težavo za zdravje zaposlenih ne samo v Sloveniji, ampak v celotni Evropski 
uniji. Posledično bo Evropska unija 2021 in 2022 izvajala posebno kampanjo v zvezi s  
prilagoditvami delovnega mesta, kar po ugotovitvah IRSD delodajalci v Sloveniji še 
vedno ne prepoznavajo kot nujno za izboljšanje pogojev za delo zaposlenih. IRSD 
opozarja, da ne glede na težo bremen, škodo za zdravje lahko povzročijo neprimerni 
in ponavljajoči se gibi.  
 
IRSD ocenjuje, da se bo s sprejemom novega Pravilnika pri ročnem premeščanju 
bremen področje zagotovo poenotilo, hkrati pa bo predstavljal vodilo za delavce, da 
bodo tudi sami znali bolje prepoznati tveganja, ki so jim izpostavljeni pri prenašanju 
bremen. IRSD se sicer zaveda, da zgolj sprejem pravilnika sam po sebi ne bo prinesel 
nujnih sprememb, ampak ga bo treba tudi ustrezno implementirati. Pri tem se je IRSD 
v akcijskem načrtu že zavezal, da bo v določenem času po uveljavitvi pravilnika začel 
z usmerjenimi akcijami nadzora na navedenem področju, in sicer v panogah, v katerih 
bi slednje lahko pričakovano predstavljalo težave (npr. v panogi trgovine).  
 
Državni svet ugotavlja, da se v zvezi s sprejemom Pravilnika o ročnem premeščanju 
bremen v 2021 že odvijajo določene aktivnosti, kar podpira, saj navedeno področje 
prepoznava kot eno od ključnih pri zagotavljanju varnosti in zdravja pri delu zaposlenih 
v nekaterih panogah, med drugim tudi v trgovini. Kot je bil seznanjen Državni svet, 
MDDSZ upa, da bo navedeni pravilnik sprejet še letos, saj že potekajo pogovori s 
socialnimi partnerji o njegovi vsebini.  
 
Državni svet ocenjuje, da bi upoštevanje predlogov IRSD glede nujnih sprememb 
zakonodaje in podzakonskih aktov zagotovo lahko prineslo bistvene spremembe pri 
delu IRSD, saj slednji navedene predloge oblikuje na podlagi konkretnih ugotovitev iz 
prakse. Ob tem Državni svet opozarja, da se lahko rešitve na posameznih 
izpostavljenih kritičnih točkah zakonske in podzakonske ureditve, ki bodo dejansko 
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učinkovite in splošno sprejete, oblikuje zgolj na podlagi ustreznega socialnega dialoga, 
kar se je v preteklih letih že večkrat izkazalo.  
 
Državni svet ugotavlja, da tudi pristojno MDDSZ kot enega od ključnih delov poročila 
IRSD prepoznava njegova priporočila za spremembo zakonodaje, saj je ravno IRSD 
tisti, ki pri svojem delu neposredno ugotavlja, kje se pojavljajo težave pri 
implementaciji zakonodaje in kateri deli zakonodaje onemogočajo bolj učinkovito delo 
inšpektorjev ali omogočajo zlorabe posameznih zakonskih določb. MDDSZ dodatno 
pojasnjuje, da vsako leto posebej skrbno prouči podane predloge IRSD in jih skuša 
uresničiti v največji možni meri.  
 
IRSD v poročilu za 2020 ponovno izpostavlja veliko kadrovsko stisko inšpektorata, saj 
89 inšpektorjev (na področju nadzora delovnih razmerij 52, na področju nadzora 
varnosti in zdravja pri delu 31 ter v okviru socialne inšpekcije 6) ne zadošča za 
učinkovito izvajanje nalog IRSD na vseh treh ključnih področjih njegovega dela. Od 
leta 2018 do 2020 se je število inšpektorjev povečalo le za 2 osebi. Še zlasti je opazno 
pomanjkanje inšpektorjev na področju nadzora delovnih razmerij, v okviru katerega je 
težko pričakovati, da bo 52 inšpektorjev lahko izvajalo res učinkovit nadzor nad več kot 
220.000 poslovnimi subjekti v državi (na dan 31. 12. 2020 jih je bilo v Poslovni register 
Slovenije vpisanih 221.711, od leta 2018 se je njihovo število povečalo za več kot 
50.000). IRSD poziva tudi k okrepitvi kadrovske strukture na področju varnosti in 
zdravja pri delu, na katerem se je ravno v času epidemije število nalog obstoječim 
inšpektorjem občutno povečalo, še bolj pa je prišla do izraza nuja zagotavljati varno in 
zdravo delovno okolje. Zanemarjanje področja varnosti in zdravja pri delu ima namreč 
po opozorilih IRSD lahko dolgoročne negativne posledice v obliki povečanega števila 
dolgotrajnih invalidskih odsotnosti, invalidskih upokojitev itd.   
 
IRSD poroča tudi o tem, da se je 2020 zaradi epidemije COVID-29, še bolj kot v 
preteklih letih, kot problematična izkazala visoka povprečna starost inšpektorjev (v 
2020 48,02 let), saj jih je kar nekaj sodilo v rizično skupino, zato v času epidemije niso 
mogli opravljati dela na terenu. Posledično IRSD še enkrat opozarja, da je pri 
zaposlovanju na področju inšpekcije dela treba razmišljati tudi o tem, da oblikovanje in 
razvoj dobrega kadra terja več let.  
 
Navedenim pripombam o kadrovski stiski IRSD se, kot že večkrat poprej, pridružuje 
tudi Državni svet, ki se zaveda, da glede na trenutno kadrovsko sestavo, IRSD deluje 
na zgornjem robu svojih zmožnosti, dodatno pa inšpektorje po novem obremenjujejo 
še naloge, pridobljene med epidemijo COVID-19. Državni svet se posledično zaveda, 
da je težko pričakovati, da bodo inšpektorji v obstoječem številu pri svojem delu lahko 
dejansko dosegali bistvene premike na posameznih kritičnih področjih.  
 
Ugotovitve o ponavljajočih se kršitvah na posameznih kritičnih področjih (izplačila plač 
in regresa) so po oceni Državnega sveta logična posledica dejstva, da se s trenutno 
kadrovsko strukturo in malo več kot 17.000 pregledi na letni ravni težko vpliva na vse 
poslovne subjekte v državi, ki jih je trenutno, kot že omenjeno, več kot 221.000. 
Pretežni del navedenih subjektov tako še vedno ni doživel obiska IRSD. Ob tem 
Državni svet izpostavlja, da pomen IRSD ne prepoznava zgolj v njegovi represivni, 
ampak predvsem svetovalni in preventivni vlogi. Tudi zaradi tega bi bila njegova 
kadrovska okrepitev nujna.  
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Državni svet posledično še posebej pozdravlja vse pozitivne premike na posameznih 
kritičnih področjih (npr. pri izplačilu regresa ali pri obračunu minimalne plače), ki se 
dogodijo, kadar začne IRSD na posameznem področju izvajati usmerjene akcije. 
Nekateri delodajalci namreč šele ob obisku inšpektorja in ob seznanitvi z vsemi 
nepravilnostmi ugotovijo, da morajo spoštovati določena pravila oziroma dobijo 
priložnost, da se seznanijo s pravilnim načinom dela na področju delovnih razmerij ter 
varnosti in zdravju pri delu. Po oceni Državnega sveta bi se z bistveno okrepljeno 
kadrovsko strukturo IRSD lahko na podlagi navedenih dobrih praks večino kritičnih 
področij uredilo veliko hitreje in še bolj učinkovito.  
 
Državni svet je bil seznanjen tudi s stališčem MDDSZ, ki se zaveda kadrovske stiske 
na IRSD in skuša aktivno pripomoči k njeni razrešitvi. Poroča namreč, da je v 
kadrovski načrt ministrstva, ki pa terja še potrditev s strani Vlade RS, že vključilo večje 
število dodatnih kadrov v okviru IRSD.  
 
Državni svet ugotavlja, da Vlada Republike Slovenije in pristojno MDDSZ poročilo 
IRSD ocenjujeta pozitivno in kot skladno s smernicami, določenimi v ZID-1. MDDSZ 
pritrjuje tudi ugotovitvam IRSD, da je bilo njegovo delo v času epidemije COVID-19 
oteženo in drugačno, kar je razvidno tudi iz njegovega poročila za 2020. MDDSZ prav 
tako ocenjuje, da se je IRSD dobro in hitro odzval na vse nove izzive pri delu, za kar 
mu izreka pohvalo.  
 
Tudi Državni svet poročilo IRSD v celoti ocenjuje kot kakovostno in informativno, IRSD 
pa  izreka posebno pohvalo za delo in hitro odzivnost v oteženih okoliščinah. Državni 
svet ugotavlja, da se je pristojna Komisija Državnega sveta za socialno varstvo, delo, 
zdravstvo in invalide z vsebino poročila IRSD seznanila na Svetovni dan dostojnega 
dela (7. oktober) in posledično kot nujno izpostavila skrb za dostojno delo v Republiki 
Sloveniji, pri tem pa pristojno MDDSZ ter IRSD prepoznala kot ključna deležnika, ki 
lahko pripomoreta k navedenemu cilju.  
 
Državni svet ocenjuje, da bi bilo poročilo IRSD za 2020 brez izzivov, povezanih s 
COVID-19, zelo verjetno primerljivo s poročili iz preteklih let, saj nekatere ključne 
težave (npr. neizplačilo plač in regresa) ostajajo aktualne. Državni svet je bil v zvezi z 
vprašanjem glede razlogov za neizplačila ali zapoznela izplačila plač in regresa s 
strani IRSD seznanjen, da slednji pri svojih pregledih naleti na dve vrsti delodajalcev – 
na tiste, ki navedenih obvez načrtno ne izpolnjujejo (zavestno ne izvedejo postopkov, 
izvajajo različne vrste pobotov z zaposlenimi brez pisnega dogovora ali pa računajo na 
to, da delavec zaradi neizplačanega sorazmernega dela regresa ne bo vložil tožbe, če 
je bil pri delodajalcu zaposlen zgolj krajši čas) in na tiste, ki obveze kršijo zaradi 
malomarnosti ali zaradi likvidnostih težav (več primerov kršitev pri manjših delodajalcih 
v dejavnosti trgovine in gostinstva 2020 zaradi bistveno zmanjšanih prihodkov od 
poslovanja).  
 
V povezavi s proaktivnim reševanjem zaznanih težav predstavniki interesov 
delojemalcev v Državnem svetu izražajo posebno zahvalo IRSD za aktivno 
vključevanje v razreševanje zaznanih težav glede nepravilnega obračuna dodatka k 
minimalni plači in nadomestil, povezanih z minimalno plačo. IRSD je namreč na 
navedeno temo, skupaj s pristojnim MDDSZ in sindikati, intenzivno obveščal 
delodajalce o pravilnem načinu obračuna minimalne plače v skladu z novo ureditvijo iz 
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začetka 2020, med drugim tudi s posebnimi pojasnili in objavami na spletu. Posledično 
ob pregledih ni bilo zaznati veliko kršitev na navedenem področju (nekaj manj kot 80).  
  
Državni svet ugotavlja, da IRSD v prihodnje načrtuje tudi usmerjeno akcijo nadzora 
nad odpovedmi pogodb o zaposlitvi iz poslovnih razlogov, pri čemer izpostavlja 
vprašanje obsega pristojnosti IRSD pri preprečevanju kršitev iz navedenega naslova, 
glede na to, da je vprašanje zakonitosti ali nezakonitosti takšnih dejanj v pristojnosti 
sodišč. IRSD pritrjuje oceni Državnega sveta, da so pristojnosti IRSD na navedenem 
področju omejene, saj lahko IRSD nadzira zgolj način izpeljave navedenega postopka, 
ne pa tudi zakonitosti oziroma utemeljenosti razlogov za odpoved pogodbe iz 
poslovnega razloga. Slednje je, kot že rečeno, prepuščeno sodiščem, IRSD ima zgolj 
možnost začasnega zadržanja navedene odpovedi in še to le v izjemnih primerih, ko 
so kumulativno izpolnjeni pogoji – da gre za samovoljo delodajalca in da bi za delavca 
zaradi odpovedi nastala nenadomestljiva škode za delavca. Ob tem IRSD izpostavlja 
visoke dokazne standarde sodišč v zvezi z navedeno možnostjo. IRSD zato ocenjuje, 
da bi se na navedenem področju največ napredka lahko doseglo s preventivnimi 
aktivnostmi, saj tudi letos na to temo prejema veliko vprašanj. IRSD je sicer že 2020 v 
zvezi z zaznanimi primeri sporazumnih odpovedi pogodb o zaposlitvi opozarjal 
delavce, naj ne podpisujejo t. i. bianco listin, ki jih lahko kasneje delodajalci 
samovoljno uporabijo za odpoved delovnega razmerja.  
 
Državni svet prav tako ugotavlja, da bi se s pospešeno digitalizacijo na področju 
delovnih razmerij in varnosti in zdravja pri delu, na podlagi boljših povezav IRSD s 
podjetji, lahko zagotovilo bistveni napredek tako pri nadzoru nad prej navedenimi 
področji kot tudi v zvezi s svetovalno in preventivno vlogo IRSD. Vse navedeno pa je v 
tesni povezavi tudi s kadrovsko strukturo IRSD, ki pa je, kot že opozorjeno, trenutno 
še vedno prešibka.  
 
V zvezi z navedenim je bil Državni svet seznanjen, da ima trenutno IRSD zaposlenega 
zgolj enega informatika, kar bistveno otežuje napredek na področju nadaljnje 
informatizacije oziroma digitalizacije. Poroča pa, da je v sodelovanju z MJU vendarle 
uspel oblikovati posebno aplikacijo kot pomoč pri nadzoru IRSD nad 39. členom ZNB-
1. Navedena aplikacija omogoča hkratno beleženje izpolnjevanja štirih različnih 
pogojev s strani proučevanega subjekta, nato pa tudi neposreden prenos podatkov v 
bazo podatkov, ki služi kot podlaga za poročilo o izvedenem nadzoru. Navedena 
informacijska podpora tako  bistveno razbremeni inšpektorje z vidika administrativnih 
opravil. IRSD posledično pritrjuje stališču Državnega sveta, da bi se z več sredstvi in 
kadri na področju digitalizacije lahko naredilo bistvene premike v učinkovitosti 
delovanja IRSD.   
 
Državni svet je bil v zvezi z navedeno tematiko seznanjen tudi s pojasnilom MDDSZ, ki 
se IRSD trudi zagotoviti dodatna sredstva za nadaljnjo informatizacijo iz sredstev EU. 
Tudi sámo namreč ocenjuje, da bi uporaba informacijske tehnologije olajšala delo 
IRSD z vidika administrativnih obremenitev in optimizacije procesov.  
 
Državni svet ugotavlja, da IRSD pri svojem delu sodeluje z različnimi državnimi organi, 
pri čemer se osredotoča na izmenjavo informacij, učinkovito preventivno in represivno 
delovanje. Sodeluje z ostalimi inšpektorati v Republiki Sloveniji (2020 se je spričo novo 
podeljenih nalog IRSD okrepilo sodelovanje z Zdravstvenim inšpektoratom), z 
MDDSZ, Finančno upravo Republike Slovenije itd, aktiven je tudi na mednarodni ravni.  
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Tudi MDDSZ, tako kot IRSD, poroča o njunem aktivnem in dobrem medsebojnem 
sodelovanju ter izmenjavi stališč, še zlasti 2020, ko je bilo sodelovanje zaradi 
epidemije COVID-19 še toliko bolj intenzivno.  
 
IRSD poroča tudi o dobrem sodelovanju s strokovnimi združenji delodajalcev in 
delojemalcev oziroma sindikati, čemur pritrjujejo tudi predstavniki delodajalcev in 
delojemalcev v Državnem svetu ter izražajo upanje na nadaljnje dobro sodelovanje.  
 

* * * 
 
Za poročevalko je bila določena državna svetnica Lidija Jerkič.« 

 
* * * 

Predlog Mnenja Državnega sveta je bil SPREJET (prisotnih 23 državnih svetnic 
in svetnikov, 22 jih je glasovalo ZA, nihče ni glasoval PROTI). 
 
S tem je bila 9. točka dnevnega reda zaključena. 

* * * 
 

Ker so bile izčrpane vse točke dnevnega reda, je predsednik Državnega sveta zaključil 
44. sejo Državnega sveta Republike Slovenije in obvestil državne svetnice in svetnike, 
da bo naslednja redna seja Državnega sveta v skladu s terminskim programom dela 
Državnega sveta za leto 2021 v sredo, 10. 11. 2021.   
 
 
 
 
 
Dr. Dušan Štrus                                                                  Alojz Kovšca 
sekretar                         predsednik 
 
 
 
 
Zapisala: Marina Petrović  


